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ACTA DEL CONSELL DEL DISTRICTE 

 

Identificació de la sessió  

Núm.: 3/2024 

Data: 18 de juliol de 2024 

Caràcter: ordinari 

Horari: de les 18.30 h a les 22.28 hores 

Lloc: Seu del Districte de Ciutat Vella 

 

Assistents  

 

Presidenta 

Carolina Recio Cáceres 

 

Vicepresident 

Alfons Molons Antius 

 

Regidor 

Albert Batlle i Bastardas 

 

Regidors adscrits 

Damià Calvet Valera 

Víctor Martí de Villasante 

 

Consellers i conselleres  

Sr. Octavio González Invernizzi 

Sra. Maria José Arteaga Muñoz 

Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Sra. Sonia Beltrán Dey 

Sr. Albert Salmerón Cojo 

Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Sr. David Pequeño Gutiérrez 

Sra. Elena Guim Vallejo 

Sr. Joseph Nereus Andal Panapanaan 

Sra. Raquel Viejo Sobera 

Sr. Alberto Álvarez Pérez 

Sr. Alex G. Román González 

Sra. Muriel G. Sánchez Guy 

Sra. Alba Segura Gomila 

Sra. Esther Miralles Ripoll 

Sr. Antonio Juan López Sáez  

  

Secretària del Consell 

M. Teresa Martí Vidal 
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ORDRE DEL DIA 

A) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 

Aprovació de l’acta de sessió del Consell ordinari i del Consell extraordinari, 

ambdues del 23 de maig de 2024. 

 

B) Part Informativa 

 

a. Despatx d’ofici 

 

  Contingut que estableix l’art. 34.2 del Reglament d’Organització i Funcionament del 

Districte corresponent als mesos transcorreguts entre l’1 d’abril al 31 de maig de 

2024. 

 

b. Informes 

 

  Informe del regidor de districte. 

 

Pacte per Ciutat Vella. 

 

c. Mesura de Govern  

 

  Pla de reducció del soroll a Ciutat Vella. 

 

 

C) Part Decisòria / Executiva 
 

a) Propostes d’acord: 
 

1. Convocatòria per a l’adjudicació de 19 habitatges de lloguer assequible a la finca 

situada al carrer Robador, 33 del Districte de Ciutat Vella. 

 

2. Proposta d’elevar a la Ponència de Nomenclàtor la iniciativa d’instal·lar una placa 

commemorativa al cineasta Segundo de Chomón al carrer Joaquín Costa 61. 

 

D) Part d’impuls i control 

 

a) Proposicions / Declaracions de Grup 

  

Del Grup Municipal Barcelona en Comú: 

  

1. –  (M2327 D1/34) Acordar que el pròxim Pla de Desenvolupament Econòmic (PDE) 

de Ciutat Vella estableixi un conjunt d’accions, polítiques i estratègies per 

promoure l’activitat econòmica orientada a solucionar les necessitats de les 
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persones que l’habiten, amb perspectiva de distribució de riquesa, de gènere, 

intercultural i de sostenibilitat ambiental, mitjançant la concertació de polítiques i 

projectes entre l’Administració pública, el teixit comunitari, el sector social i el 

privat; Promoure mesures d’àmbit de ciutat que reorientin l’activitat econòmica 

dels agents turistificadors cap a altres activitats econòmiques arrelades al 

territori, promovent d’entre d’altres, la reducció dels creuers i creueristes i 

l’adquisició de locals buits o destinats actualment a usos turístics; Acordar 

l’increment de recursos humans pel desenvolupament del nou PDE, reforçant el 

personal de Barcelona Activa al territori, incrementant el personal del Punt 

d’Atenció a l’Activitat Econòmica i el Punt de Defensa dels Drets Laborals; 

Acordar l’increment de recursos econòmics pel desenvolupament de les accions 

previstes, en particular, establir una partida pròpia del districte a la convocatòria 

“Impulsem el que fas”; Acordar la continuïtat del projecte “Baixos de Protecció 

Oficial”, amb una nova convocatòria l’any 2024 amb tots els locals buits 

disponibles, tant d’anteriors convocatòries, de locals propietat o gestionats per 

l’Institut Municipal d’Habitatge de Barcelona (IMHAB) com del programa Amunt 

Persianes, i desenvolupar noves convocatòries de compra de locals buits al 

districte; Acordar amb les Associacions de Comerciants línies d’ajuts, 

subvencions i foment del comerç de proximitat necessàries per combatre el 

monocultiu turístic; Acordar consolidar i enfortir els projectes sociocomunitaris 

com el Banc de Recursos Mancomunats, la Xarxa de Resposta Socioeconòmica 

(XARSE) i d’altres; Acordar l’increment de recursos econòmics i tècnics per 

impulsar l’ocupació en sectors estratègics al districte per combatre el monocultiu 

turístic. Aquests sectors són, des dels inicis dels PDE, l’Economia verda i 

circular, el coneixement i innovació tecnològica, el comerç i serveis de proximitat, 

el treball de cures i serveis a les persones, la cultura, la petita producció urbana, 

l’alimentació sostenible i l’economia blava, amb especial atenció amb l’accés al 

mercat de treball dels col·lectius més vulnerabilitzats, especialment persones 

aturades, amb situació de precarietat laboral i en situació administrativa irregular; 

Acordar Impulsar licitacions públiques amb clausulat social i altres mesures de 

contractació socialment responsable per facilitar accés a contractació a pimes i 

empreses d’ESS; Acordar que abans del pròxim Consell de Dinamització 

Econòmica i Comerç es desenvolupin sessions de treball obertes a la ciutadania, 

sessions de la Taula Estable d’Associacions Comercials i sessions de la Taula 

Estable de Xarxes Laborals; Acordar que abans del pròxim Consell de 

Dinamització Econòmica i Comerç es facin arribar els documents de treball a tots 

els seus membres i amb suficient antelació perquè puguin fer aportacions i 

propostes pel nou PDE del districte. 

  

Del Grup Municipal Junts per Catalunya: 

  

2. –  (M2327 D1/30) Que el Districte de Ciutat Vella, insti al Departament de Cultura 

de la Generalitat de Catalunya, i conjuntament amb l’entitat de comerciants 

Barna Centre, considerin la millor forma d’homenatjar la figura d’Àngel Guimerà 

a Ciutat Vella, amb un acte a la Plaça del Pi abans de finalitzar l’any 2024, que 

acull l’estàtua de la seva persona, per commemorar la figura que va representar 

l’autor català per la llengua catalana així com per reivindicar la seva pertinença i 

pas pel nostre districte.  
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Del Grup Municipal Esquerra Republicana: 

  

3. –  (M2327 D1/26) Que el govern municipal de districte es compromet a: 1. Que es 

garanteixi l’obertura de refugis climàtics a cada barri en horari nocturn en cas 

d’avís de situació meteorològica de perill per onada de calor aquest estiu, 

inclosos els avisos del Servei Meteorològic per calor nocturna tenint en compte 

l’augment exponencial de nits tòrrides els darrers anys, i reduir així la mortalitat 

vinculada a l’augment de la temperatura i les onades de calor, mitigant els 

efectes adversos davant la salut de les persones. 2. Garantir l’obertura dels 

màxims equipaments qualificats com a Refugi Climàtic durant el mes d’agost 

perquè el nombre de refugis no es vegi reduït gairebé a la meitat en el mes més 

calorós de l’any. Així com també els caps de setmana i festius, essent dies en els 

quals les jornades laborals es redueixen i no hi ha casals d’estiu, i 

majoritàriament les famílies més vulnerables han d’estar en espais poc adequats 

per a les temperatures que es donen.  

 

Del Grup Municipal Partit Popular: 

  

4. –  (M2327 D1) Instem al Govern del districte a promoure la promoció cultural del 
barri del Call de Barcelona, implementant les següents mesures que ressaltin la 
importància històrica i cultural d’aquesta espai de la nostra ciutat, mitjançant: 1.-
El desenvolupament d’una estratègia de promoció integral que inclogui 
campanyes de publicitat amb mitjans digitals i tradicionals, i en plataformes com 
Instagram, Facebook, Tik Tok i Twitter per a difondre la història i els atractius del 
Call. 2.-La millora de la infraestructura i senyalització de la zona mitjançant la 
col·locació de panells informatius multilingües amb informació històrica i mapes 
en punts clau; la millora de l’accessibilitat horària del “Centre del Call” així com 
l’accessibilitat de les persones amb mobilitat reduïda i altres necessitats 
especials. 3.-La realització d’esdeveniments i activitats culturals a través de la 
organització de festivals culturals, fires de llibres i esdeveniments gastronòmics 
relacionats amb la cultura jueva, així com visites guiades que s’enfoquin en la 
història jueva de Barcelona. 4.-La col·laboració amb Institucions acadèmiques i 
Museus per tal de realitzar exposicions , així com ampliar la col·laboració amb la 
“Red de Juderías de España. Caminos de Sefarad” integrant la jueria en rutes 
turístiques més àmplies que incloguin altres punts d’interès històric i cultural. 5.-
El desenvolupament d’aplicacions mòbils amb recorreguts autoguiats, audio-
guies i realitat augmentada, així com la creació de llocs web i blogs dedicats a la 
història i els esdeveniments del Call. 6.-La promoció de reportatges i articles en 
mitjans internacionals especialitzats en turisme i cultura. 7.-El foment del turisme 
educatiu mitjançant el desenvolupament de programes educatius que incloguin 
les visites al Call, i la organització de tallers i seminaris sobre la història jueva i la 
seva influència en la cultura catalana. 8.-La promoció de rutes gastronòmiques 
amb a convocar el Consell de Seguretat del Districte, amb representació de tots 
els partits polítics, les forces i cossos de seguretat de la ciutat (Mossos 
d’Esquadra i Guardia Urbana de Barcelona), els tècnics professionals en la 
matèria i les organitzacions de seguretat del districte, per avaluar la situació 
d’inseguretat del Districte i trobar millores per aquest. 
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b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional 

 

b) Precs 

 

 Del Grup Municipal Barcelona en Comú: 

  

1. –  (M2327 D1/33) Instem al govern municipal a: 1. Adoptar les següents mesures 

per reduir el nombre de creuers i creueristes: limitar el nombre de creuers que 

poden atracar al Port de Barcelona a un màxim de tres al dia, reduir a la meitat el 

nombre de creueristes en temporada alta i reduir a zero el nombre de “dies 

vermells”, fixant un topall de 10.000 creueristes al dia. 2. Elaborar un nou 

conveni amb el Port de Barcelona que contempli que la setena terminal no entri 

en servei. 3.Comprometre’s a reprendre la Taula sobre la situació dels creuers 

per explicar les mesures engegades per regular l’entrada de creuers al port i 

revertir l’arribada dels més de 3 milions de creueristes del 2023. Se sol·licita 

còpia per escrit de tota aquesta informació.  

 

2. - (M2327 D1/35) 1. Que es presenti, durant el mes de setembre, un informe on es 

defineixi el pla per dur a terme l’eliminació dels HUTs a Ciutat Vella durant el 

mandat vigent; 2.Que s’impulsi la fórmula per suspendre les llicències de pisos 

turístics que conviuen en edificis amb veïns i veïnes, com ja s’ha fet en més de 

80 casos a tota la ciutat; 3. Que s’inspeccionin els centenars de pisos turístics 

que conviuen amb veïns i veïnes, que no han fet efectiva la llicència d’HUTs des 

de fa mesos i, fins i tot anys, i es procedeixi a suspendre-les; 4. Que es doblin 

els recursos destinats a Inspecció del Districte i es creï un equip específic 

destinat al control d’HUTs il·legals que treballi en estreta coordinació amb la 

Direcció de Serveis d’Inspecció de la ciutat per reforçar la detecció i precinte dels 

HUTs il·legals; 5. Que Barcelona se sumi a l’estudi impulsat pel ministeri de 

consum de l’estat sobre pisos turístics il·legals; 6. Que s’implementi un servei 

d’acompanyament i assessorament jurídic des de l’Oficina d’Habitatge (OH) per 

a comunitats de propietaris que tinguin casos d’HUTs causants de molèsties per 

tal que puguin desenvolupar el marc del Real Decreto-Ley 7/2019 per al 

cessament d’activitat d’HUTs en aquests casos; 7. Que es treballi per accelerar 

la regulació dels lloguers de temporada en el marc de la LAU perquè no sigui 

una escletxa per a treure pisos de lloguer residencial passant-los al temporal i 

esquivant així la regulació de preus.  

 

Del Grup Municipal Junts per Catalunya: 

  

3. –  (M2327 D1/31) • Que se’ns informi del calendari de desplegament del nou pla 

local de seguretat 2024-2027. • S’adaptin els protocols de la GUB de manera 

que la presència d’agents a peu de carrer, sortint del vehicle quan sigui 

necessari, millori el potencial dissuasiu. • S’exerceixi la responsabilitat derivada 
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de la coadministració dels HPO amb particular diligència en cas de risc per la 

seguretat de les persones. 

 

4.- (M2327 D1) Que faci un pla per mantenir netes les plaques dels noms dels 
carrers i elements recordatoris de les denominacions antigues de carrers, barris, 
etc. I amb especial atenció a les plaques de record i homenatge.  

 

 

Del Grup Municipal Esquerra Republicana: 

  

5. –  (M2327 D1/27) Que el govern de Districte es comprometi a elaborar i presentar 

una mesura de govern o un pla integral que abordi la situació de consum de 

drogues de forma holística, social, comunitària i de salut per tal de minimitzar els 

impactes negatius del consum de drogues al barri del Raval. Que aquest pla, 

compti amb la perspectiva tècnica, comunitària i d’actors especialitzats en 

l’abordatge social i holístic del consum de drogues. 

  

6. –  (M2327 D1/29) Que el govern municipal del districte de Ciutat Vella realitzi un 

campanya d’inspecció i comunicació a locals comercials i locals de restauració 

del districte, per tal de complir les normatives anteriorment mencionades, i així 

garantir i preservar la llengua catalana des dels diversos àmbits competencials, i 

que ser una ciutat internacional no vagi en contraposició de mantenir la 

personalitat de Barcelona, com a capital de Catalunya.  

 

Del Grup Municipal Partit Popular: 

  

7. –  (M2327 D1) Instar al govern municipal a crear grups de treball oberts tant ales 
associacions implicades , veïns, administració com a la resta de grups 
municipals per aconseguir tirar endavant amb el màxim consens possible el 
APEU. 

 

d) Preguntes 

 

 Del Grup Municipal Partit Popular: 

  

1. –  (M2327 D1)  
 Quines mesures ha pres l’ajuntament i quines pensa prendre per reparar els 
danys ocasionats. I quines mesures prendrà per evitar aquests actes vandàlics. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
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Del Grup Municipal Barcelona en Comú: 

1. –  (M2327 D1/32) Que el govern municipal informi de l’estat d’execució de la 

proposició/declaració o prec esmentat amb els antecedents i que té el següent 

redactat: Que s’informi de l’estat d’execució de la Proposició aprovada al Consell 

Plenari del Districte de Ciutat Vella, en data 12 de març de 2023, amb el següent 

contingut: "El plenari del Districte acorda: 1) Que es realitzarà i es publicarà un 

informe detallat especificant el nombre total de contractes realitzats pel Districte, 

de persones amb bagatges culturals diversos d’acord amb l’aprovació de la 

Instrucció de la Comissió de Govern de 19 de maig de 2022; 2) Que l’equip de 

govern del Districte de Ciutat Vella es comprometi a presentar el calendari 2024-

2025 dels òrgans de governança contemplats al Pla d’Acció Intercultural del 

Districte de Ciutat Vella (Grup d’Acció Intercultural, Grups de treball i Grup 

Coordinador) amb freqüència semestral. A més de presentar l’informe de 

seguiment bianual, on el primer s’hauria de presentar durant el primer semestre 

de 2024 i l’altre a la finalització del Pla el 2026." 

 

f) Seguiment Precs  

 

Del Grup Municipal Esquerra Republicana: 

  

1. –  (M2327 D1/28) Que s’informi de l’estat d’execució del prec (M2327 D1/2) ates al 

Consell Plenari del Districte de Ciutat Vella, en data 12 de març de 2023 amb el 

següent contingut: “Que el Govern del Districte de Ciutat Vella al pròxim plenari 

d’octubre, presenti el Pla d’Adolescència i Joventut de l’Ajuntament de Barcelona 

aterrat al districte de Ciutat Vella, fent sessions participatives amb les taules de 

joves, entitats i associacions de joves o que treballin amb joves per fer del pla 

una eina de millora pels joves del districte. Que la territorialització faci especial 

èmfasi amb l’espai públic pel lleure i respongui les demandes i preocupacions 

dels joves del districte.”  

 

E) Declaracions Institucionals 
 

F) Altres 
 

G) Torn Extraordinari de Paraula 
 

 

Desenvolupament de la sessió 

La presidenta dona la benvinguda als assistents i inicia la sessió del Consell plenari del 

districte de Ciutat Vella del dia 18 de juliol.  

 

A) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
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Aprovació de l’acta de sessió del Consell ordinari i del Consell extraordinari del 23 

de maig de 2024. 

 

S’aprova per assentiment. 

 

B) Part Informativa 

a. Despatx d’ofici 

 

Es dona per informat. 

 

b. Informes 

  Informe del regidor de districte 

 

La presidenta dona la paraula al regidor Albert Batlle per la seva exposició.  

 

El regidor 

Sí, moltes gràcies presidenta. Molt benvinguts en aquest Consell Plenari, en el que, en 

primer lloc, hem de fer una avaluació de l’activitat dels darrers mesos, de l’acció del govern 

d’aquest districte i en el que presentem una mesura especial de govern llargament 

reclamada i treballada també pels serveis del districte. Vull agrair també la tasca important 

que ha estat fent el nostre gerent al front de l’equip que està treballant en un tema que és el 

tema del Pla de reducció del soroll, que és una qüestió que hem tractat en aquest mateix 

Consell de Barri… perdó, en aquesta mateixa sessió plenària, hem tractat en les audiències 

públiques i en els consells dels diferents barris del nostre districte, que ja saben vostès que 

és un dels temes principals que tenim i que estem disposats a afrontar, doncs, amb decisió 

d’acord amb les mesures que explicarà després d’aquest punt el gerent del districte.  

També hem posat en marxa i de fet, tot just una setmana, el de l’inici del Pacte per Ciutat 

Vella, amb un acte que vam fer a la seu del Conservatori, en el qual el comissionat, l’alcalde 

i jo mateix vam poder plantejar els eixos generals d’aquest Pacte per Ciutat Vella, les 

característiques concretes dels quals també seran desenvolupades pel comissionat Ivan 

Pera.  

També hi ha la part més festiva. Estem en ple estiu, doncs, han començat ja les festes 

majors. Bàsicament hem tingut les del Casc Antic i del Raval. Properament, doncs tindrem 

també de la resta dels barris del nostre districte, del Gòtic i Barceloneta. Per tant, hem pogut 

gaudir de la varietat d’activitats que s’han organitzat. I també vull agrair, doncs, a la 

ciutadania la participació festiva que hi ha hagut i també a les diverses comissions de festes 

el programa que hem elaborat.  

D’altra banda, els òrgans de participació també han estat força actius al llarg d’aquest 

temps, des de la celebració de l’últim Consell plenari. Hem realitzat consells dels quatre 

barris del districte durant el mes de juny, que han estat dues setmanes ben intenses de 

treball, també amb el teixit associatiu i la ciutadania dels barris, que han participat en les 

sales dels centres cívics per debatre els projectes del govern i, a la vegada, també poder 

plantejar les necessitats que els diferents veïns consideren que s’han d’atendre en la vida 

diària dels nostres barris.  
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De totes aquestes sessions, saben vostès que en prenem nota i que les seves aportacions 

formaran part dels nostres plans d’actuació, així com a resolucions puntuals que mirarem 

d’atendre tan aviat com sigui possible.  

Dir-los que després de vacances tindran lloc les terceres sessions anuals dels consells, en 

el cas del nostre districte, dels quatre consells de barri, de Raval, de Gòtic, de Casc antic i 

de la Barceloneta. Saben vostès que al nostre districte tenim tres sessions anuals, la majoria 

en cada un dels barris. La majoria dels districtes de Barcelona només en celebren dues. 

Nosaltres, el fet de ser menys barris, doncs, ens permet també poder fer més sovint aquest 

tipus d’instruments de participació.  

Pel que fa referència a les actuacions i projectes més destacats d’aquest últim bimestre, 

hem dut a terme una sèrie d’iniciatives importants que pretenen també millorar la qualitat de 

vida de tots nosaltres i continuar treballant per un futur millor. Hi ha un tema que han sigut, 

doncs també i han pogut vostès de seguir a través dels mitjans de comunicació i que també 

respon a un tema que hagi sigut objecte de discussió en els diferents òrgans de participació i 

de govern del districte, que és el tema de la suspensió de llicències que vam acordar ara fa 

tot just quinze dies en el plenari del nostre Ajuntament.  

Hem suspès llicències en el conjunt del districte per elaborar nous plans d’usos i, per tant, 

doncs, limitar una sèrie d’activitats i concretament s’han suspès la llicència per l’obertura de 

–a tota la Ciutat Vella– de botigues cannàbiques, de botigues d’accessoris de mòbils –el que 

en diem les carcasses–, pel tema dels salons d’ungles, de perruqueries i manicura i, per 

tant, i també de botigues d’accessoris de telefonia mòbil. L’objectiu bàsic és promoure la 

diversificació del comerç i una oferta més equilibrada. Es tracta d’una suspensió per un any 

que es podria prorrogar per un any més.  

I en aquesta mateixa línia vam també incloure una subvenció específica per totes les 

llicències comercials a la Rambla. Pensem nosaltres que en un moment en què estem 

treballant sobre el continent de les Rambles, convé també començar a posar ordre en el 

contingut. I, per això, hi ha aquesta suspensió de llicències que ens permetrà durant aquest 

any, prorrogable per un any més, acabar de determinar qui són el tipus d’activitats que volem 

promoure a Ciutat Vella.  

L’objectiu bàsic de la suspensió de llicències, el vam fer quan vam presentar la modificació 

puntual del Pla d’Usos del 2018, és poder arribar a un punt en el que puguem promocionar 

el que interessa promocionar i puguem prohibir el que interessa prohibir i evitar els 

monocultius comercials que malauradament proliferaven en el nostre districte. Hi ha alguns 

temes que encara queden pendents perquè són temes més complexes i que afecten la 

legislació general, com per exemple el tema dels clubs cannàbics, però llavors també l’acció 

contundent que estem duent a terme des del districte. Aquesta mateixa setmana hem 

comunicat la suspensió d’activitat durant un període de temps a 20 clubs cannàbics de la 

ciutat de Barcelona, la qual cosa, doncs, és una plasmació d’aquesta voluntat nostra de 

restringir fins arribar el cas fins a la suspensió o fins el tancament d’aquest tipus d’activitats.  

Tenim les dues obres, els dos eixos fonamentals del nostre districte, els més perifèrics, però 

que afecten a la mobilitat no tan sols al territori del nostre districte, sinó al conjunt de la 

ciutat, que són la Via Laietana i la Rambla. Les obres de la Via Laietana segueixen avançant 

al ritme que teníem previst i esperem que d’aquí un any, quan celebrem el proper…, el 

Consell plenari del mes de juliol del de 2024, doncs ja tinguem l’obra de la Via Laietana… 

2025, ja… vaig amb un any de retard, vaig amb un any canari. Doncs l’any 2025 que 

puguem haver… ja tinguem inaugurada la Via Laietana.  
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I perquè pel que fa referència a la Rambla, el 17 de juny es va iniciar una nova fase 

d’acceleració de les obres amb la inauguració de l’Espai Rambla al Palau de la Virreina i 

l’inici a les afectacions de circulació que tots plegats ja hem pogut experimentar i aquesta 

modificació que hem fet de la circulació, de manera que en aquesta fase de les obres només 

hi ha la circulació en sentit mar-muntanya.  

Aquesta setmana ja finalitzen les obres del primer tram, el comprès entre el passeig de 

Colom i Santa Madrona, el qual ens permetrà de tindre una primera impressió del que serà 

la Rambla del futur. Serà com una mena de pis mostra del que serà la Rambla. Les obres 

van a bon ritme. En aquests últims dies, a més, s’han descobert… Això és una de les coses 

que esperàvem que passés o ens temíem que passés, però ara està passant, que és la 

descoberta de restes arqueològiques, en aquest cas en el Portal del Trentaclaus de l’antiga 

muralla medieval.  

I seguim preveient que apareguin més troballes d’altres parts del traçat, però esperem que 

aquestes troballes es puguin documentar, preservar en el cas que s’hi hagin de preservar, 

però que en cap dels casos incideixin en la durada de les obres. Per tant, seguim amb 

atenció el desenvolupament de les actuacions i les incidències i peticions registrades pels 

usuaris amb l’objectiu de procedir amb les adaptacions necessàries per facilitar la mobilitat 

durant aquest període d’excepcionalitat.  

Els convido a apropar-se –alguns de vostès ja ho han fet– a l’Espai Rambla per registrar 

qualsevol comunicació o demanar més informació pel que fa referència a les obres de la 

Rambla i a l’afectació general que aquestes obres puguin tenir, fonamentalment en els 

aspectes lligats en la mobilitat.  

Respecte als temes, un altre tema, hem parlat del tema del soroll. Hi ha altre tema que és 

llargament comentat i reclamat en els diferents òrgans de participació, que és el tema de les 

polítiques d’habitatge. Hi ha la bona notícia i és que donarem un pas endavant per resoldre 

una d’aquestes principals mancances. El dia 27 de juny la Comissió de Govern va aprovar 

l’exercici del dret de tanteig i retracte en la compra d’un edifici d’habitatges al barri del Raval, 

ubicat al carrer de Sant Climent número 5. Farem una inversió important. És de 2.460.000 

euros, amb un cost de compravenda de 800.000 euros i 1.660.000 euros per a la 

rehabilitació.  

Aquest dret permet, des de l’any 2018, que l’Ajuntament intervingui en operacions 

immobiliàries dintre privats i pugui optar preferentment per l’immoble pel preu acordat entre 

les parts. Aquesta és una política que avui mateix la Comissió de Govern ha aprovat un 

altre, és el cas…, en aquest cas no era del nostre districte, però que seguirem estudiant 

possibilitats d’intervenir en el mercat amb aquest tipus d’intervencions, més enllà d’una de 

les qüestions que també estem portant a terme i això ho fem amb la col·laboració de Foment 

de Ciutat, que és l’operador principal en la inversió que està en el territori del districte, per 

seguir les polítiques, bàsicament pel que fa a l’habitatge, les polítiques de rehabilitació.  

Per tant, volem mostrar el nostre compromís amb l’habitatge públic, no només aprofitant les 

eines a disposició de la normativa estatal i autonòmica, sinó identificant cada oportunitat que 

es presenta per actuar en aquest sentit. Seguirem veient actuacions de tot tipus per 

defensar el dret dels residents de la ciutat i continuar sent-ho amb la dignitat que correspon 

a un lloc com Barcelona.  

Una altra part que també hem pogut seguir perquè vegin també doncs que hi ha una activitat 

ben present i ben pressionant de l’Ajuntament de Barcelona i que fa referència als 

habitatges d’ús turístic d’us turístics. I una part important d’aquesta política d’habitatge és la 

lluita contra els pisos turístics il·legals. Més enllà de la decisió que ja s’ha pres de no renovar 
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cap llicència d’habitatges d’ús turístics, seguim amb les campanyes d’inspecció, tant virtuals 

com als barris. Durant les jornades d’ahir i d’abans d’ahir es va procedir a realitzar una 

inspecció conjunta i simultània a 67 pisos sospitosos de tenir activitat turística relacionada, 

en aquest cas de més amb xarxes mafioses.  

Aquests pisos, distribuïts entre els barris de la Dreta i Antiga i Nova Esquerra de l’Eixample, 

Sant Antoni, Gòtic, Raval, Sant Pere, Santa Caterina i la Ribera, Horta i la Font d’en Fargues 

han tingut els següents resultats que val la pena retenir: a 40 dels pisos s’ha detectat que 

fan activitat turística, a 16 s’han fet, s’han comprovat que no ho fan, d’habitatges d’ús 

turístic. A 16 pisos van poder comprovar que s’havien efectuat obres destinades a dividir el 

pis en habitacions per llogar, suprimint el menjador i des del districte seguirem aquests 

expedients d’obres. I es van aixecar dues actes per incompliments de normativa de treball, 

normalment per personal de neteja. Es van precintar cinc habitatges i es va constatar el 

trencament de precinte d’altres cinc habitatges. Repeteixo que no és només en barris del 

nostre districte, sinó en aquests altres que també els referia.  

Els 40 pisos amb activitat il·legal comprovada han generat, com sempre, el corresponent 

expedient de cessament de l’activitat que finalitzà amb el precinte i una sanció econòmica 

que van des dels 60.000 fins als 600.000 euros. I tanmateix, es treballarà una taula amb 

l’Institut Municipal d’Hisenda i l’Agència Tributària Catalana per poder procedir al cobrament 

de la taxa turística de tots aquests habitatges on es troben l’activitat turística il·legal.  

Pel que fa referència, vull també donar compte, a la licitació de dos equipaments, que 

representa també la millora dels serveis a l’abast de la ciutadania a cada un dels barris. La 

inversió en equipaments municipals és una altra gran prioritat d’aquest consistori, que vol 

impulsar serveis de qualitat que impactin en una millora en la qualitat de vida de les veïnes i 

veïns del districte. En aquest marc, el passat 11 de juliol la Comissió de Govern de 

l’Ajuntament va aprovar els projectes executius de dos equipaments del districte.  

El primer projecte és un projecte també llargament reclamat, en aquest cas al barri de la 

Barceloneta, que és la rehabilitació de l’edifici de l’antiga cooperativa Segle XX per a usos 

comunitaris del barri del Barceloneta, amb un import de 3.076.000 euros. El segon és la 

rehabilitació de l’edifici del passatge de Sant Bernat, aquí a tocar de la plaça George Orwell, 

destinat per acollir un equipament per a l’ensenyament musical al barri del Raval i aquí amb 

un import de 4.106.000 euros. Per tant, un total de més de 7 milions d’inversió en 

equipaments que enfortiran la ja present…, la xarxa que ja tenim present arreu del districte 

pel que fa referència a equipaments comunitaris.  

Al llarg dels consells de barri que hem celebrat, s’ha posat de manifest una de les 

problemàtiques importants que és tot el que fa referència a l’activitat criminal al voltant de la 

droga. Aquesta és una prioritat tant per part nostre com per part dels cossos policials. 

Concretament, va haver-hi una sessió en el Consell de Barri del Raval, on va haver-hi, es va 

posar de manifest una problemàtica específica. Això es van desplaçant, perquè quan actues 

amb una banda del territori, malauradament es produeix un desplaçament cap a altres 

bandes. En aquest cas, en el Consell de Barri del Raval va haver-hi una forta pressió contra 

el narcopisos instal·lats al carrer Reina Amàlia. Aquí sí que podem dir que hi ha, de moment, 

una solució feliç, perquè hem desallotjats aquests narcopisos. Hem recuperat els temes 

aquests.  

Aquí ja posem de manifest alguna cosa que en aquests consells de barri ja ha passat, que 

aquesta activitat criminal, doncs, ja no és d’ocupacions il·legals, sinó que ja es produeix al 

lloguer d’aquest tipus de pisos, amb la qual es complica molt més la possibilitat de fer els 

llançaments. No obstant això, estem pressionant, tant els Mossos d’Esquadra com la 
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Guàrdia Urbana insisteixen molt. I per descomptat també estem parlant amb les autoritats 

judicials per accelerar els processos de recuperació, quan es tracti d’ocupacions il·legals, o 

d’entrades, quan es tracti d’activitat criminal que puguin constatar i que ens permetin una 

intervenció per part de la judicatura i de la Fiscalia.  

Aquest passat…, a principis d’aquest mes de juliol, dins del programa de les estades del 

nostre alcalde a districtes, l’alcalde ha estat aquí en el nostre districte. De fet, l’alcalde es 

passa la vida a la seu de l’ajuntament. Saben vostès que està en el territori del districte, però 

en aquest cas concretament hi ha hagut una presència a peu de carrer de l’alcalde per 

poder tenir coneixement de primera mà de les problemàtiques que ens afecten, algunes dels 

quals ja han estat aquí explicades.  

Hi ha una iniciativa, que en diem «L’alcalde, a prop teu», que vol mostrar la importància que 

donem a l’Ajuntament als temes territorials que veiem en el dia a dia als barris de la ciutat. 

Hem tingut… Ha pogut conèixer de primera mà l’actualitat del districte, visitar també les 

diferents dependències municipals i interrogar també als treballadors públics i també a molts 

usuaris dels equipaments municipals.  

A més de visitar equipaments i entitats, vam inaugurat un servei també llargament reclamat, 

que havíem inaugurat ja a començaments del mandat i que és una obra que venia del 

mandat anterior, que era l’equipament de Mestres Casals i Martorell, que té una part 

residencial, és a dir, vint allotjaments transitoris d’emergència per a adults en situació de 

vulnerabilitat que es van poder inaugurar.  

I després van poder fer una visita amb l’alcalde a un equipament que hem de treballar i hem 

de mastegar molt des d’aquest mandat, que és l’antiga fàbrica de Can Seixanta, que els 

veïns del lloc coneixen perfectament, per veure quin tipus d’usos li podem donar, lligats a 

l’economia de proximitat. I, per tant, doncs aquest és un tema que vam tenir molt interès en 

explicar-li a l’alcalde els diferents projectes que pot allotjar aquest tipus d’equipament.  

També hem tingut entrevistes amb ciutadans que van expressar la voluntat de poder 

exposar les seves preocupacions i propostes. I també dir-los que aquí on estem, doncs, va 

tenir lloc una sessió de la Comissió de Govern, en la qual també vam poder explicar en el 

conjunt del govern municipal les prioritats que també tenim pel nostre districte. Aquesta és 

una experiència de «L’alcalde, a prop teu» que repetirem almenys un cop cada any, un cop a 

l’any.  

Després també algunes altres coses, per exemple, aquests lligats amb un nou tipus de 

mobilitat, que s’ha posat en marxa el bus nàutic. Crec que és una molt bona notícia per al 

transport públic a Ciutat Vella, que des del 4 de juliol està en funcionament el nou servei de 

bus nàutic que uneix la Rambla i la Barceloneta amb els punts d’origen i arribada als molls 

de Drassanes i Llevant del Port de Barcelona, en el que hi treballen prop de 3.000 persones 

–no és broma– amb el qual pretén aquest tipus de transport alleugerir també la mobilitat en 

el barri de la Barceloneta.  

Té un preu molt mòdic, encara en aquests moments no està integrat dins de la xarxa del 

transport públic, però em sembla que el preu del bitllet és de 90 cèntims i que, per tant, és 

un preu absolutament econòmic i que evidentment és una oferta que es realitza als 

treballadors d’aquesta part de la ciutat.  

També no descartem que en un futur pugui ser un equipament de mobilitat que pugui 

connectar també el port amb la Barceloneta, amb el què això suposaria de descongestió, 

doncs, del de l’accés a la Barceloneta. Ja saben que la Barceloneta, de fet, és una 

península dintre de Barcelona amb els problemes de mobilitat que això suposa sovint. 
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Aquest és un llegat, el tema aquest del club nàutic, és un llegat que també ens deixa la 

realització de la Copa Amèrica amb l’objectiu de seguir apropant Barcelona al port i al barri.  

També vull significar un tema molt emblemàtic, que va ser la instal·lació d’un faristol de 

(sona un senyal acústic.) Ja he acabat? Ostres! Bé, doncs sí. Doncs no, el faristol de 

commemoració de la primera manifestació del col·lectiu LGTBI que el 29 de juny vam 

inaugurar un faristol que convido a visitar-lo que està col·locat al començament de la 

Rambla. Gràcies, presidenta!  

 

La presidenta obre el torn d’intervencions dels grups municipals, començant pel de 

Barcelona en Comú, per un màxim de nou minuts. 

 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Hola. Ara sí? Val. Doncs gràcies, presidenta. Gràcies també a totes les veïnes que ens 

segueixen tant a la sala com per streaming. I bé, com cada plenari d’aquest mandat, tornem 

a començar denunciant la guerra i les seves víctimes a Ucraïna i recordant els milers de 

persones assassinades a Gaza. Celebrem que el govern espanyol s’hagi sumat al 

procediment contra Israel iniciat per Sudàfrica, però no podem tolerar que l’Estat segueixi 

fent comerç d’armes amb Israel, i és per això que els comuns al Congreso ens hem sumat 

amb altres grups polítics, com per exemple Esquerra i fins a 50…, 500 col·lectius per 

registrar una proposició de llei per declarar l’embargament d’armes a Israel.  

I lamentablement, també en aquest plenari hem de parlar d’un judici que no s’hauria d’haver 

produït mai. Vuit veïnes del Raval porten quatre dies de judici acusades de fins a sis anys de 

presó i expulsió per diverses persones migrades per part de la Fiscalia de delictes d’odi i Vox 

pels fets d’una protesta en defensa del barri, després que els líders d’aquest partit 

proclamessin que el Raval era un «estercolero multicultural». Com diu la penalista Laia 

Serra, és un perill per a la ciutadania que l’extrema dreta, en connivència amb la fiscalia, 

estigui utilitzant els delictes d’odi per atacar l’acció política confrontativa. A les veïnes 

encausades, us recordem des d’aquí que no esteu soles. (Aplaudiments.) 

També volem felicitar que, com fem cada plenari, els col·lectius i entitats que són el motor de 

les festes comunitàries, com ja n’ha parlat també el regidor, dels nostres barris com la Festa 

Major de l’Institut Sant Felip Neri, les Festes de la Primavera de la Barceloneta, els trenta-

quatrens Jocs Florals del Raval, de la IPCC, les Catifaires del Raval que, tot i la sequera, 

ens van dissenyar un preciós «Ou com balla» per Corpus. 

Ens alegrem que s’hagin recuperat les paelles de Metzineres. Felicitem la Coral Girasol pel 

seu 75è aniversari i hem gaudit moltíssim dels corus de la Barceloneta i Raval, dels Sants 

Joans, de la Festa Major del Casc Antic i de Raval. Celebracions com aquestes demostren 

que Barcelona, la Barcelona dels barris és alegre, solidària i que els barris són per viure-hi, i 

no perquè uns quants en facin negoci especulatiu.  

Passada la primavera, i ja en ple estiu, constatem la incapacitat d’aquest govern per arribar 

a acords amplis d’esquerra. S’acumulen moltes promeses i iniciatives presentades i 

incomplertes. Sota el lema d’aquest primer any de mandat, «Diàleg i determinació», 

constatem també la manca de diàleg i treball amb els grups polítics del districte. Exemple 

d’aquest treball inexistent és la presentació en aquest plenari de la primera mesura de 

govern per la que no se’ns ha tingut en compte, però tampoc s’ha comptat amb les veïnes.  
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Un altre exemple és que el govern es va quedar sol al plenari municipal amb Vox, defensant 

que el pla… un protocol vergonyós sobre els allotjaments temporals d’emergència que 

s’ofereix des de Serveis Socials de l’Ajuntament i que pretén que en sis mesos les famílies 

que han estat desnonades i es troben en pensions se les faci fora sense oferir solucions 

habitacionals. La resta de grups del plenari vam acordar la retirada del protocol i iniciar el 

diàleg amb les treballadores que acompanyen les veïnes que es troben en aquesta situació.  

Constatats aquests fets i la realitat viscuda durant l’últim any, posem en qüestió que s’estigui 

fent un treball ampli amb les entitats veïnals. I és en aquest context que el govern en major 

minoria de la historia democràtica de l’Ajuntament enceta un pacte per Ciutat Vella. Un pacte 

hauria de partir de la capacitat d’arribar a acords amplis i grans consensos, però dubtem que 

aquests acords s’aconsegueixin si la manera de dialogar i treballar és la que han liderat fins 

ara.  

Entrant en l’informe de la regidoria tenim algunes qüestions. Celebrem la suspensió de 

llicències de cannàbiques i altres activitats. Entenem que darrere d’aquesta suspensió hi ha 

la creació dels corresponents epígrafs que no existien com ja estaven iniciats els treballs en 

el mandat passat a través de la gerència anterior, i per això pensem que cal explicar-los. 

Reclamem, un cop més, la convocatòria de la Comissió de Seguiment del Pla d’usos de 

Ciutat Vella. No es va convocar per explicar l’aprovació definitiva, tampoc un cop s’ha 

produït aquesta suspensió i, per tant, assumim que el Govern no està dialogant amb els 

agents, veïnes i entitats comercials que formen part de la Comissió i això s’ha de revertir.  

Amb relació al bus nàutic, celebrem també la comunicació marítima; és un tema en el que 

també estàvem treballant. Però cal aclarir per a qui prioritza la seva acció de govern, si ho 

fan per les veïnes i les treballadores o pels turistes. Valorem que no han pensat en les 

veïnes de la Barceloneta i les treballadores del moll i reclamem que es doni prioritat a l’ús…, 

prioritat d’ús a les veïnes dels barris de Ciutat Vella i que aquestes puguin tenir una tarifa 

gratuïta fins a la finalització de la Copa Amèrica, com a mínim.  

Per últim, sobre la primera compra d’un edifici d’habitatges del Raval en aquest mandat ho 

celebrem, però temo que vam tard. El comissionat va afirmar al Consell d’Habitatge de 

Districte que l’única política per ampliar el parc públic protegit a Ciutat Vella era la compra. 

Llavors, per què han esperat un any per començar a fer-ho?  

D’altra banda, han afirmat que es dedicaran a comprar finques buides i jo, sincerament, no 

sé si aquesta declaració té una voluntat incendiària o si és que no coneixen la realitat dels 

nostres barris. Cal intervenir abans, durant els processos d’expulsió de veïnes, si ha 

d’arribar a acords de cessió que protegeixin l’expulsió de les veïnes. Aquesta també ha de 

ser una política d’habitatge a Ciutat Vella. Si no hi aposten, deixaran que els inversors facin 

la seva…, la feina bruta de buidar les finques i no pot haver-hi cap connivència en processos 

d’expulsió de veïnes. Els reclamem que actuïn i que ho facin ara mateix, a partir d’ara.  

Seguint aquest fil, hem de parlar de dinàmiques especulatives que generen o fomenten a 

partir de la turistificació, que és un procés que va més enllà de la coneguda gentrificació o 

procés de substitució de veïnes. Amb iniciativa i lideratge, amb valentia i amb un altre amb 

un ampli suport social, Barcelona ha estat una ciutat pionera i referent en el control del 

desordre turístic que ens va deixar el govern de Trias, mitjançant regulacions com el PEUAT 

o la lluita contra els habitatges d’ús turístics il·legals. Però cal persistir i seguir treballant per 

un model on el turisme s’adapti a la ciutat i no a l’inrevés. Necessitem equilibrar el turisme 

amb la vida quotidiana del veïnat.  

Ciutat Vella és un dels territoris de la ciutat més afectats per aquestes dinàmiques i és per 

això que en aquest plenari portem tres iniciatives per posar al centre la necessitat de posar 
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límits a l’activitat turística, des d’un abordatge transversal en diferents àmbits: del model 

econòmic, d’infraestructures i l’habitatge. Barcelona posseeix talent i la capacitat de treball i 

d’innovació necessaris per diversificar la seva economia i reduir la dependència del turisme. 

Hem d’aprofundir en les línies de diversificació econòmica obertes, consolidar-les i anar més 

enllà.  

A més, si es vol reduir l’impacte que té la massificació turística que viu la ciutat amb un 

impacte elevat en l’àmbit ambiental, en el problema de l’accés a l’habitatge i a l’espai públic, 

cal començar per les infraestructures d’accés per regular i limitar l’arribada de turistes a 

l’aeroport i al port.  

En l’àmbit de l’habitatge, m’hi estendré una mica més. Durant les últimes setmanes s’ha 

informat de diverses mesures, tant en l’àmbit estatal com municipal, però cal posar una mica 

de llum a la foscor per entendre els titulars que s’han generat. Per un costat, l’alcalde va 

anunciar que el 28, l’any 28, s’eliminarien tots els habitatges turístics i es recuperaran per a 

ús residencial. La raó de ser d’aquesta eliminació de HUTs és el resultat de la feina de 

comuns a la Generalitat per impulsar una proposició de llei que al novembre es va 

materialitzar a través d’un decret que posa una caducitat de cinc anys per les llicències que 

abans eren de per vida i, a més, fixa també que en els municipis és on és d’habitatge 

tensionat com Barcelona no poden haver-hi HUTs. Per tant, el novembre del 2028, legalment 

ja no podran haver-hi HUTs a Barcelona. Per tant, l’alcalde no va anunciar cap mesura nova 

i no va avançar les mesures per caminar cap a l’objectiu HUTs zero que ell plantejava. 2028 

queda massa lluny i fins i tot fora del mandat de l’actual alcalde. Per això és que avui 

presentem un prec en aquest sentit.  

També s’ha anunciat des del Ministerio de Vivienda un nou registre web per als habitatges 

de lloguer temporal, que són els que van dels 32 dies als onze mesos. L’han anunciat com 

una mesura estrella per limitar aquests usos temporals i afavorir així l’ús habitual, però de 

nou obeeix a una obligació d’una normativa europea. Aquest anunci contrasta amb 

l’abstenció del PSC en la proposta de regulació del lloguer de temporada que feia Esquerra 

al Parlament. El prec que presentem també demana elevar el compromís en aquesta 

qüestió.  

I l’últim anunci del que parlaré és el de la modificació de la reserva del 30 per cent per a 

afavorir teòricament els promotors, amb l’argument que la mesura no funciona. Però hi ha 

diverses preguntes aquí. Què ha fet el Govern durant l’últim any per obligar el sector a 

complir la norma? Res. Quantes multes ha tramitat per a infractors? Re. Cap ni una. Quina 

altra mesura alternativa proposa el Govern que obligui el sector privat a posar habitatges de 

lloguer assequible sobre la taula? Nosaltres encara no n’hem sentit cap.  

Per tant, per millorar les dades només cal que es fixin en el que han fet partits de ciutats 

com París o Londres. La situació era la mateixa que a Barcelona. Els promotors privats van 

deixar de fer obra nova o gran rehabilitacions per no haver d’aplicar el 30 per cent. Però a 

diferència del que fan vostès a Barcelona, els partits d’aquestes ciutats es van posar d’acord 

per mantenir la mesura. El que dèiem dels acords amplis. (La presidenta comenta que se li 

ha acabat el temps, però que pot acabar la frase) Simplement celebrar la instal·lació també 

del faristol i celebrar el 28J. Gràcies.  

 

La presidenta passa el torn al conseller de Junts per Catalunya.  

 

El Sr. Alex G. Roman González 



 
                  Districte de Ciutat Vella 

 

16 
 

Gràcies, presidenta. A ningú a la sala se li escapa que ha arribat l’estiu i, per tant, que la 

calor i la temporada estiuenca al districte ocuparan gran part d’aquest plenari, encara que 

sigui amb la calor.  

Com vinc fent a les meves les darreres intervencions, vull fer un repàs de les respostes del 

govern pel que fa a precs i preguntes que entrem fora de plenari, però aquesta vegada faré 

èmfasi en aquelles preguntes i precs que encara…, que estan fora de termini, encara no ens 

han respost i ens interessa que ens responguin, que són un total de vuit, a banda de cinc 

més que encara estan en temps i forma per respondre.  

A favor seu i del Govern, sí que vull reconèixer que es veu un punt de millora les darreres 

preguntes i precs registrats per la seva diligència a l’hora de contestar. I cal reconèixer-ho.  

En primer lloc, el que ens agradaria mencionar i celebrar és la suspensió de llicències 

anunciada pel govern municipal el passat 5 de juliol a l’obertura de nous comerços, de 

botigues cannàbiques, de carcasses de mòbils i centres de manicura i pedicura. Ho sabem 

perquè després d’aprovar la nostra proposició sobre la creació de l’epígraf específic per 

controlar i regular els comerços de venda de productes derivats del cànnabis aprovat per 

aquest Ple, el Govern s’ha posat mans a les mans a l’obra. Val a dir que és un primer pas i 

que seguirem de prop totes les mesures relacionades.  

Sobre això mateix, cal parlar de la propera modificació del pla d’usos. Regidor, fa poc vam 

veure’ns amb la resta de grups i regidor, vostè ens va dir, ens va preguntar que què 

esperàvem amb la modificació del pla d’usos. Després de molts dies pensant i fins i tot amb 

alguna que altra proposta concreta, penso que el que millor resumeix què és el que volem 

pel nou pla d’usos és que no passi el que passa ara. Com a resum. Cal que apostem per la 

regulació, pel control i pel canvi de dinàmiques conjuntament amb els sectors afectats i 

entitats, des d’empreses, associacions i veïns, tot recordant que no tenen més raó aquells 

que criden més.  

Pel que fa a la nostra batalla personal com a grup municipal que hem adoptat aquest 

mandat, seguim exigint els bàsics: neteja, seguretat i convivència. Hi ha feina a darrere, en 

som conscients i volem creure que no estan aturats en aquests temes. Però regidors no hi 

ha… Regidor, no hi ha motius per a l’alegria. Els carrers estan bruts malgrat l’augment…, 

malgrat el Pla Endreça. Ciutat Vella és un lloc insegur, malgrat l’augment d’efectius, la 

Guàrdia Urbana. I la convivència, amb els darrers dos factors trontollant, és impossible 

d’assegurar.  

Si el pla Endreça no està funcionant, no passa res. S’assumeix, s’estudia una nova mesura i 

s’avança. Però el districte no es pot permetre tres anys més esperant que s’obri un miracle 

que no està passant.  

En aquest mateix punt em vull aturar perquè avui –no ho pensava fer i és gairebé anecdòtic– 

avui, mentre jo esperava per venir al Ple, he pogut passar per casa un moment i quan m’he 

posat a mirar pel balcó he tingut la sort o desgràcia de mirar una escena dantesca que ha 

estat una baralla, una baralla campal entre dues persones. Una persona que portava un 

carro buscant ferro amb una altra que si em deuen, que si em deixen, ha acabat allò amb 

una sangonada, amb una de gravacions, a gent…, un espectacle.  

Això, sí, regidor, és el que passa a Ciutat Vella i ho lamentem moltíssim. Sabem que la 

Guàrdia Urbana no pot ser omnipresent i, per tant, arriben quan arriben. Han trigat 8 minuts, 

9 minuts en arribar, però en 8 o 9 minuts ha passat absolutament de tot. Han intentat entrar 

al comerç a barallar-se, a comerços que baixaven la persiana, veïns, turistes… Ha set 

realment impactant i m’ha deixat molt impactat i no volia deixar de dir-ho.  
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Més enllà d’això, en el darrer punt, regidor, m’agradaria…, perquè pel que m’ha demostrat, 

vostè és una persona amb un alt sentit institucional i m’agradaria que recalquéssim que en 

els nostres actes ajudem a prestigiar la política. No seré sorneguer ni vull quedar-me amb 

l’anècdota. Tots podem equivocar-nos, però no podem fer veure o fer pensar als ciutadans 

que els polítics fan les lleis a la mesura.  

L’alcalde Collboni i el regidor Escudé van circular per un lloc on no es podia circular. Van 

pagar la sanció corresponent i aquí s’hauria d’haver acabat el tema. El fet de retirar les 

mesures que prohibien la circulació per certs carrers del districte amb bicicleta i patinet per 

aquest fet no ajuda en cap cas a prestigiar una feina que ja està molt mal vista de per si. 

Regidor, el vam preguntar en plenari si aquesta mesura aconseguiria el que buscaven i van 

dir-nos que caldria esperar i estaríem pendents de fer els canvis que convinguessin. 

Lamento que els canvis hagin arribat d’aquesta manera, la veritat. Moltes gràcies.  

La presidenta apunta que li queden quatre minuts i 26 segons al regidor. Dona la paraula a 

la consellera d’Esquerra.  

 

La Sra. Alba Segura Gomila 

Gràcies. Bé, m’agradaria començar l’informe del regidor d’avui enviant un gran record i un 

gran escalf a la família i amics de la que va ser la nostra consellera de districte durant el 

mandat 2015-2019, la Maria José López, i que vam haver d’acomiadar el passat 29 de juny 

i, re, dir-los que des d’Esquerra Republicana sempre la recordarem.  

Un cop dit això, el to de l’informe tampoc millora, perquè avui, de nou, cal condemnar tots 

els feminicidis que hi ha hagut al nostre país. Amb les últimes dades, la veritat és que se’ns 

posen els pèls de punta. Els crims de la Manuela a Sabadell i la Gertrudis a Salou aquest 

cap de setmana se sumen a una llarga llista de dones que han mort assassinades a mans 

de les seves parelles. Els seus assassinats eleven a 13, segons els Mossos d’Esquadra, els 

feminicidis a Catalunya representant el 40 per cent dels feminicidis de l’Estat. Entre les 

causes d’aquest augment, segons experts, pot haver-hi l’apoderament de les dones que 

decideixen confrontar i trencar situacions de violència, contraposat a un retrocés masclista 

que veuen reforçades les seves idees gràcies a alguns discursos patriarcals d’odi i feixistes 

que es difonen per xarxes socials i en altres espais últimament institucionals.  

I ens remou l’estómac com a dia d’avui encara tolerem aquestes dades i com encara no 

se’ns cau la cara de vergonya com a societat, cada vegada que hem de baixar a les portes 

dels ajuntaments a condemnar l’assassinat d’una altre dona víctima de la violència 

masclista. I cal recordar les 13 víctimes de violència masclista a Catalunya i a les de la resta 

de l’Estat i fins que no hi hagi zero feminicidis no hi haurà ni igualtat ni serem una societat 

justa.  

Dit això, m’agradaria també donar les gràcies i l’enhorabona a totes les associacions, 

entitats, veïns, comissions de festes i persones que s’han implicat en l’organització de tots 

els actes festius, especialment d’aquests últims quatre dies intensos i plens d’activitats 

d’aquest cap de setmana passat que vam celebrar les festes del Raval. Unes festes plenes 

de cultura, comerç, música, berenars amb gent gran, unes festes plenes de vida, veïnat i 

alegria, que és la que volem pels nostres carrers i barris.  

Un tema potser més intern que m’agradaria comentar és –com deia, més de gestió interna, 

però d’alguna manera crec que també acaba afectant a part del veïnat– són els canvis de 

calendari. Està sent un desgavell des de que hem començat el mandat. I perquè vegi la 

magnitud, li diré les dates d’alguns dels correus on es fa modificacions del dia de la 
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convocatòria, hora de la convocatòria a correus: 16 juliol, 8 de juliol, 1 de juliol, 28 de juny, 

19 de juny, 7 de juny, 4 de juny, 30 de maig, 29 de maig, 7 de maig, 3 de maig, 23 de maig, 8 

de maig, 7 d’abril, 4 abril, 27 de març. I podria seguir i podria haver continuat buscant més 

correus antics en els que s’indica algun canvi d’òrgan, ja sigui de data o hora. Entenc que 

vostès tenen una agenda, uns compromisos, i que quadrar-ho tot és complicat, però 

nosaltres també tenim una agenda, uns compromisos i quadrar-ho tot també és complicat i a 

vegades amb tants canvis es fan impossibles. Així que si us plau, esperem que el trimestre o 

el semestre que ve no sigui igual, perquè treballar així es fa molt difícil.  

I ara sí, un tema en concret que fa anys que està sobre la taula, perquè últimament aquests 

últims dies ho ha estat encara més, perquè Barcelona comença a fer del turisme, un 

fenomen que sigui sostenible per la vida dels veïns i pel seu dia a dia i sostenible per la 

ciutat o un dia petarem. Barcelona s’encamina a un rècord històric de turistes el 2024. 

Aquest rècord és reflex de l’augment d’un turisme de forma constant i progressiu a la nostra 

ciutat des de fa anys. No és d’ara, és des de fa anys. Un turisme que no ha estat governat, 

un impacte econòmic que no ha estat valorat per anteriors governs, un impacte social i 

d’habitatge devastador.  

I potser no cal anar un discurs turismofòbic, però tampoc cal anar un discurs de barra lliure. I 

tant que el turisme deixa diners, però és que a qui els deixa? Doncs segurament a nosaltres 

no a comparació de què ens costa sostenir aquest turisme. Tenir una ciutat preparada per 

l’arribada de milions de visitants requereix un esforç pressupostari extra des de les 

institucions: més recursos de neteja, seguretat, mobilitat, adequació de l’espai públic. Avui, 

per exemple, les papereres de les Rambles es buiden 14 cops al dia. Unes despeses extres 

que sense aquest turisme l’Ajuntament no hauria d’assumir. La diferència entre despeses 

que generen i ingressos derivats majoritàriament de l’impost turístic barceloní, que recapta 

uns 95 milions d’euros, els barcelonins encara subvencionem de la nostra butxaca l’activitat 

turística amb uns 50 milions d’euros cada any. I cal començar a compensar el greuge i 

igualar la balança i fer les paus a escala comptable.  

A l’últim plenari de la Casa Gran vam aconseguir que l’Ajuntament de Barcelona apugés al 

màxim legal la part de l’impost turístic que repercuteix directament a la ciutat, 4 euros per 

persona i nit, una peça important que ens permetrà ingressar 20 milions d’euros addicionals 

per avançar en l’equilibri entre ser una ciutat global, però que no perd l’essència i ens 

situarem en uns ingressos de 115 milions d’euros aproximadament. És una primera passa, 

però només a partir d’un recàrrec de 6 euros Barcelona garantirà que els ingressos aportats 

pel turisme fossin més grans que la despesa que en genera. I per poder incrementar aquest 

impost, Barcelona necessita que el Parlament modifiqui la llei.  

No hi ha prou a cobrir despeses, hem d’anar més enllà i garantir un retorn del turisme per als 

veïns i veïnes de Barcelona i de Ciutat Vella en concret. Si avui tenim un impost turístic que 

tot visitant ha de pagar, hem de vetllar perquè prioritàriament es destini a invertir en aquells 

barris que patim els efectes del turisme, no només a pagar les despeses del què generen. 

Es tracta de recuperar i garantir l’equilibri que eviti una paradoxa: que la ciutat que els 

turistes venen a visitar acabi desapareixent.  

Però, com deia, no és una qüestió només de números, és una qüestió de personalitat 

barcelonina, d’identitat, de manera de ser una qüestió social i d’habitatge. El turisme impacta 

en molts o gairebé tots els àmbits de la vida d’un barri i a Ciutat Vella no és menys. Som el 

districte més gentrificat de Barcelona i alhora som la història de la ciutat. Som els inicis i no 

podem ser el final. No podem permetre que el turisme acabi amb la nostra personalitat i 

aquesta personalitat no només són els carrers i les places, els museus o les botigues, que 
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també. Aquesta personalitat la construeix el nostre veïnat. Les veïnes resilients que encara 

aguanten en un districte tan complex com el nostre. I cal protegir això.  

Perquè, què és l’èxit? Què és una ciutat d’èxit? Considerem Barcelona una ciutat d’èxit? 

Molta gent diu que sí, però em pregunto si podem considerar una ciutat d’èxit, aquella que té 

un 22,9 per cent de persones en risc de pobresa a Barcelona; quan el 33,5 per cent d’infants 

viuen en risc de pobresa i exclusió social i el 31,6 d’adolescents i joves també; quan el 24,6 

per cent de les dones estan en risc de pobresa i exclusió social, de les quals la majoria són 

famílies monomarentals; quan hi ha 97.000 llars amb tots els membres a l’atur i un de cada 

quatre barceloní paga una despesa excessiva per la llar i es queden en pobresa severa 

després d’haver abonat despeses domèstiques; quan tenim 1.384 persones que dormen al 

carrer de Barcelona, 2.803 persones allotjant-se en recursos públics i privats a la ciutat, 651 

persones vivint en assentaments informals.  

Em pregunto si ens podem considerar una ciutat d’èxit aquella que actua provincianament i 

es deixa enlluernar pel talent que ens arriba d’arreu mentre ens desatenem al talent i la gent 

que tenim a dins. Em pregunto si podem considerar una ciutat d’èxit aquella que no se’n surt 

a l’hora de millorar la vida de milers i milers dels seus veïns que han perdut casa seva i que 

són les víctimes de les més extremes desigualtats. Em pregunto si podem considerar una 

ciutat d’èxit, aquella que s’avergonyeix dels seus veïns més vulnerables quan mira 

d’expulsar-los del damunt, quan nega la realitat i mira de maquillar-la, com per exemple amb 

la grandíssima persecució que està havent-hi al top manta relacionat amb el Pla Endreça de 

forma violenta, com hem vist últimament. Operació relacionada amb un Pla Endreça, la 

veritat, tractar aquestes persones com se les està tractant, posar-les dins d’un Pla Endreça 

que suposadament és de neteja i endreça, home, és per plantejar-s’ho.  

Barcelona és referent i és exemple per a moltes ciutats. I em pregunto si a vegades som 

suficientment conscients i responsables d’aquest impacte. A Ciutat Vella, les dades de 

pobresa i risc d’exclusió social són esfereïdores. Ho sé jo, ho saben els veïns i ho saben 

vostès. I cal començar a treballar per acabar amb aquestes situacions i treballar de valent 

per poder garantir una vida digna a totes les veïnes dels nostres barris, sense excepció. 

Buscant solucions reals i solucions efectives i acabar amb un sistema assistencialista que 

només perpetua la pobresa i l’exclusió social.  

Està molt bé que a l’informe del regidor ens expliquin actes, obres, «l’alcalde a prop teu», 

però necessitem veure què volen fer de Ciutat Vella. Amb el Pla de Barris, tenien una 

oportunitat, però només veiem quatre frases, un pressupost general i poc més. Això sí, si és 

cert que els felicitem i agraïm que s’hagin inclòs el barri de Sant Pere, Santa Caterina i la 

Ribera, la Barceloneta i el Gòtic nou. Ara falta veure el contingut. 

Sincerament –acabo– sincerament, un informe al més superficial, que esperem que el 

següent tingui més contingut.  

 

El Sr. Antonio Juan López Sáez 

Bona tarda, consellers. Bé, el primer que tinc de dir és que ha sigut un informe del regidor 

bastant minsa, no? Estàvem acostumats a informes com molt més… Sí, ja.  

Bona tarda a tothom. Benvinguts. Tornem. A veure, la primera impressió que he tingut a 

l’informe de regidoria és que he sigut una mica més minsa. Suposo que s’ha fet molta 

activitat extra del districte i això no ha donat tant de volum com altres vegades. Sobre els 

temes que ha abordat, el primer és el de la suspensió de llicències. Jo crec que anem pel 
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bon camí. Crec que això de les botigues cannàbiques ja havia sortit per algun…, em sembla 

que van ser els de Junts i pràcticament ja era unànime i anem bé.  

Jo simplement voldria fer una altra reflexió per donar una altra passa endavant. Quan un 

dona la volta per el districte i mira les botigues, aquests supermercats de proximitat, et 

dones compte que el volum que tenen extensió de begudes alcohòliques és 

desproporcionat. Quan tu compares els metres quadrats que estan dedicant versus els 

metres quadrats que dedica qualsevol altre superfície d’arreu de la ciutat, dius: «Ostres, aquí 

està passant alguna cosa que no va bé». No pot ser que hi hagi tanta accessibilitat tan fàcil 

a l’alcohol.  

Respecte a les obres de les Rambles, que és un altre punt que ha tractat, aquí sobretot hi 

hauria que demanar celeritat, perquè sabem esta és una ciutat que s’ha construït a base 

d’altres sediments d’anteriors construccions i necessitem que no estiguem constantment 

paralitzats. Seria bo que el Departament de Patrimoni o la gent especialitzada s’afanyés en 

veure si això té o no té un valor històric.  

Compra de l’edifici de Sant Climent, bé, em sembla que ha sortit a 2.950 euros el metre 

quadrat. Ha fet, una bona gestió perquè quan compares més o menys a quant s’està venent 

el metre quadrat, crec que han comprat raonablement a preu de mercat.  

La rehabilitació de la cooperativa Segle XX, bé, aquí falta saber què farem amb ella. Per ara 

tenim una inversió, però a veure si podem arribar a veure quin ús li donem a aquest tema de 

coses.  

Aquí hi ha un tema que sí que ja no m’ha acabat de convèncer, que ha sigut la rehabilitació 

per fer una nova escola d’ensenyament municipal. Jo crec que en aquesta part del districte 

tenim el Taller de Músics. El Taller de Músics funciona, crec que inclús ara tenen alguna 

estrella a nivell internacional i no sé perquè hem d’intervindre a nivell públic quan ja tenim 

una escola privada que està funcionant correctament. Si és un tema d’accessibilitat, no 

creem competència. Creem un sistema de beques o creem un sistema d’ajuts i deixem-la 

funcionar. No dupliquem activitat. Dediquem els recursos allà on poden ser més necessaris.  

Pacte per Ciutat Vella, vaig estar en l’exposició i realment em va semblar, com a part 

positiva, un pla bastant ambiciós i això és un motiu de preocupació perquè com més 

ampliem el tema, menys focus tindrem per les coses. Un segon motiu de preocupació 

d’aquest pacte per Ciutat Vella ha sigut el com. És a dir, partim de la base de que agafarem i 

parlarem i farem un procés tremendament participatiu, on estaran moltíssimes entitats 

representades.  

És clar, com més estenguem això passaran dos coses. La primera és que n’hi haurà més 

contradiccions. Crec que la resposta en aquell moment va ser: «Bé, aparcarem els temes 

que siguin contradictoris». I la segona cosa: Qui participarà, perquè hem de tindre en 

compte que a vegades la gent més activa políticament sempre té un sesgo. Llavors hauríem 

de veure com ho podem fer perquè realment estiguin representats tots els nostres veïns.  

I la segona cosa que trobo molt a faltar d’aquest tema i és la direcció política. És a dir, si ens 

asseiem amb els veïns i diem cap a on volem anar, això pot ser bastant anàrquic. Llavors 

aquí hi ha dos solucions: O ja tenim un pla previ de què serà el que volem fer i anem 

perfilant-lo en funció del que diuen los veïns i aprofitant la meva benevolència, perquè no 

vull sospitar que ja existeix això, una veritable pla darrere, que serà cap a on s’enfocarà el 

tema de Ciutat Vella.  
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Més temes. Pel tema del despatx d’ofici, jo ho faria una mica de cura amb el tema de les 

obres majors. Crec que ja portem un retràs de 171 obres que estan allà una mica 

encaixades. Anem a veure si podem donar una mica més de lleugeresa.  

I per últim, tenia el tema de la convocatòria per a l’adjudicació de 19 habitatges. Jo aquí em 

sembla que el preu que han posat vostès és tremendament raonable, però hi ha diverses 

coses que em rechinan. La primera és la forquilla d’ingressos. Van dels 12.000 fins als 

57.000 euros. Jo crec que una persona que està, ell o el seu nucli familiar, en 57.000 euros, 

crec que ja ha d’anar al mercat lliure. No és necessari donar-li una protecció especial, 

perquè ja amb aquesta renda se suposa que ja podria tirar per la seva banda.  

La segona cosa és que, malgrat que posem un preu fix, que són aquests tres-cents i pico 

euros, deuria estar modulat amb la renda, és a dir, gent que està en 30, 40 o més de renda, 

hauria de posar un percentatge, sobre el 15 o el 20 per cent de la seva renda. No que 

tothom pagués el mateix.  

I ja per últim, una altra cosa, és a dir, el tema aquest dels joves, és a dir, que diem que els 

fins a 35 anys. Clar, si fem un contracte de cinc anys més se n’aniran als 40. No sé si ja 

podem considerar un jove ja amb 40 anys, o això ja estarem allargant.  

I per últim, la lluita contra la droga. És una lluita decebedora que dona molts, molts 

disgustos, però jo els commino a perseverar. Gràcies.  

 

Pacte per Ciutat Vella 

 

La presidenta enceta el següent punt i informa que ha passat a format d’informe o dictamen 

per tal que els regidors tinguin en compte la qüestió dels temps, sis i tres minuts. Dona la 

paraula al comissionat.  

 

El Sr. Ivan Pera 

Molt bé. Moltes gràcies presidenta. Bones i caloroses tardes a tothom. Crec que és 

important portar el debat del pacte també al plenari, a part del que es va fer l’altre dia, 

perquè el plenari és la representació institucional i política del districte. I a partir dues coses: 

el Pacte de Ciutat Vella ha de tenir, evidentment, una base social, però també ha de tenir, i a 

més molt important, una base institucional. Però a més a més, com que aquí és a l’espai de 

representació política de tothom, això ens recorda que el pacte no és només un projecte 

d’un govern, sinó que és un projecte de ciutat o de districte i que ha d’anar més enllà, ha de 

poder complir tot el full de ruta que es traci, que és de deu anys, més enllà de qui governi a 

cada moment. Per tant, és important poder portar el pacte al plenari.  

Evidentment que vull aprofitar per agrair a totes les entitats, institucions i veïns i veïnes, 

regidors i regidores adscrits a Ciutat Vella, però també als grups municipals i a tots els 

consellers i conselleres que van venir a la presentació del pacte, però que també hem estat 

parlant, sobretot hem estat parlant i seguirem parlant de tot el que és el pacte i, per tant, 

agraïment també a les seves implicacions, a la seva implicació en les sessions de treball 

que hem fet i que es faran.  

Molt ràpidament, apuntar les principals característiques del pacte. Primer, recordar la missió 

del pacte: l’abordatge integral i estratègic a Ciutat Vella en els propers deu anys, a partir del 
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diàleg, d’un diàleg obert i amb la voluntat d’avançar a través de consensos i acords. I no 

oblidem acords, acords, però determinació, i acords que han de ser socials i també polítics.  

Els objectius i els eixos del pacte, ens conjurem per abordar problemàtiques i oportunitats i 

això ho repetim: Hem d’abordar les problemàtiques, però també hem d’aprofitar i explotar les 

oportunitats. I com també s’ha dit aquí, hi ha una necessitat –i que em sembla que el 

compartim tots– de recomposar equilibris. I, per tant, aquest ha de ser un bon moment per 

fer aquesta tasca de recomposar equilibris.  

Pels debats, recordem que serà sobre quatre eixos importants: sobre persones, espai públic, 

economia, treball i formació i el sentiment de pertinença, vincles, l’orgull de pertinença del 

sentiment, la fortalesa de la comunitat. Un debat que també vull recordar, perquè també s’ha 

dit, que no es farà a partir d’un full en blanc, sinó que nosaltres –ja s’està treballant– 

proposarem i posarem sobre la taula continguts tant des de la diagnosi fins a les línies 

estratègiques que van lligades també una mica amb l’objectiu, que ja s’ha iniciat, amb 

l’objectiu de mandat. Però evidentment tot això posem sobre la taula perquè sigui debatut i 

sigui enriquit.  

El calendari, el calendari de treball que ens queda per endavant. Al setembre informarem 

sobre tota la metodologia participativa, perquè evidentment no podem fer una cosa molt 

gran, però que sigui tan etèria com que perquè no hi hagi concrecions. Octubre, novembre 

farem les sessions de treball amb els grups per debatre les prioritats i poder anar a una 

segona sessió plenària al gener-febrer perquè puguem definir entre tots el què volem de 

Ciutat Vella. Al març-abril-maig faríem un altre cop les sessions de treball per centrar-nos ja 

en aquestes línies d’actuació concretes, aquestes línies estratègiques i que, per tant, 

puguem anar a una sessió plenària el juny o juliol on puguem explicar, acordar, compartir el 

com ho farem.  

Recordar també quins són els fonaments del pacte. Un consell assessor, que ens 

acompanya en tot el procés, format per exregidors i exregidores de Ciutat Vella, però també 

per exregidors i exregidores dels diferents grups municipals de l’Ajuntament, per exdirectius i 

gerents de Ciutat Vella que van viure la primera de transformació els anys 80 i 90, que són 

de Ciutat Vella, però també d’àrees de l’Ajuntament i referents a la societat civil, per un 

cantó, el Consell Assessor. Després l’àmbit de participació, que són les sessions plenàries i 

les sessions de treball. També el que en diem les Jornades de Ciutat Vella, que un cop a 

l’any les farem, i el que en diem el Ciutat Vella Lab, que és mantenir el focus sobre aquest 

procés de transformació i, per tant, tenir sempre tota la informació permanent.  

Per tant, ràpid. El pacte ha de ser un àmbit de reflexió estratègica. El dia a dia i el mig 

termini l’estem fent en el mandat. El pacte ens ha de servir per projectar a llarg termini, el 

que se’n diu de tenir la visió estratègica i els peus en l’operativa i, per tant, convidem a 

tothom a participar de manera activa, amb sentit crític i voluntat propositiva. Gràcies.  

 

La presidenta obre el torn pels grups.  

 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Gràcies, presidenta. Bé, el govern ens proposa construir un horitzó de consens, però ja 

prefiguren les primeres actuacions del pacte: Via Laietana, Rambla, ciutadania de 

coneixement, el nou front marítim, els nous CAPs, projectes ja definits i iniciats en mandats 
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passats, com tothom sap, i gràcies a l’impuls de Barcelona en Comú i que entenc que aniran 

a nodrir aquests 228 milions que ja han anunciat que tindrà el pacte.  

Per tant, el primer dubte està en aclarir si el pacte és, com deia el conseller del PP, un full de 

ruta en blanc i a construir i consensuar amb les veïnes o si es tracta d’un fals consens 

precuinat, amb accions que ja s’estan portant a terme i fet a mida per poder-hi encabir el 

conjunt d’accions que el Govern ja té previstes. Si es tracta d’aquesta segona opció, no 

estaríem parlant, per tant, d’un procés de participació real i, per tant, seria campanya de 

màrqueting polític per generar una marca Ciutat Vella made by PSC. S’estaria disfressant el 

pla d’actuació de Districte dels propers tres anys que no han volgut presentar. I si és així, 

òbviament el Govern té la potestat de fer el seu projecte de govern, però llavors anomenem 

les coses pel seu nom i podrem tenir debats sincers i políticament interessats, interessants.  

Del poc contingut polític que ens avancen, destaca que s’evita parlar d’interculturalitat, de 

racisme, de segregació escolar, d’especulació o de massificació turística, entre altres 

qüestions que són clares prioritats i afectacions per la vida quotidiana del districte. I a més, 

alhora, es fa una crida per la recuperació de l’atractiu de Ciutat Vella.  

Per part del nostre grup, la principal discrepància és la definició del districte com un objecte 

que cal embellir o restaurar. Per nosaltres el districte és un urbanisme viu. Són els seus 

veïns i veïnes, la gent que hi treballa, que hi fa vida i el que hem de fer és dinamitzar-lo i 

donar-li totes les oportunitats perquè es pugui desenvolupar de dins cap a fora, garantint la 

vida digna de tothom.  

Des del nostre grup municipal participarem en el procés d’elaboració del pacte amb l’objectiu 

de vetllar per dissenyar una Ciutat Vella per viure-hi, des del coneixement de la pluralitat de 

Ciutat Vella i la força de les seves veïnes, dedicant-nos a la defensa del veïnat i a la cura de 

les entitats que han quedat excloses d’un procés participatiu on haurien de ser 

coprotagonistes i també donant suport a les entitats que hi participen.  

Entrant en aspectes concrets, el reglament de participació estableix que cal definir 

l’Assemblea del pacte, formada per veïnes, entitats i institucions que s’adhereixen al pacte, 

representants municipals i grups polítics. Cal que això ho compleixin. Les sessions de 

participació seran tancades i sense convocatòria pública, segons ens va confirmar el 

comissionat en una reunió bilateral a la que se’ns va convocar.  

A més, no s’explica que estigui previst l’accés a la participació online amb les veïnes, amb 

les eines de què l’Ajuntament s’ha dotat per portar a terme aquests processos de 

participació. Com dèiem, el pacte neix amb poca concreció, amb absència de diagnosi que 

suposadament s’ha fet durant aquest primer any de mandat, amb dubtes amb relació a la 

transparència i la voluntat pública del procés. No podem observar-lo des d’un altre lloc que 

l’escepticisme i la voluntat de vetllar per recolzar una visió veïnal àmplia.  

 

El Sr. Alex G. Roman González 

Gràcies, presidenta. Que el pacte per Ciutat Vella veiés la llum la setmana passada creiem 

que és una bona notícia per al districte. Agraïm així la feina del comissionat i el Govern i els 

esperonen a treballar incansablement amb tots els actors des de ja. Ara bé, no tot poden ser 

flors i violes. Val a recordar que fa més d’un any que governen i que són moltes les vegades 

des de la constitució d’aquest Ple que ens han anunciat l’inici del pacte. És a dir, ja tenim un 

any menys per treballar.  
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Ja els vam dir que podíem comptar amb nosaltres per construir i avançar cap a una nova 

Ciutat Vella en molts aspectes. Ara mateix, més enllà de la presentació i la declaració de 

bones intencions que van fer, el que volem és veure la feina, el moviment, la participació i el 

que hagi de derivar-se del pacte. Serà llavors quan podrem dir que ha començat realment el 

pacte per Ciutat Vella.  

Finalment, vull aprofitar aquests minuts per excusar de la participació del Pacte per Ciutat 

Vella l’exregidora Mercè Homs. Per projectes personals i de feina se li feia incompatible la 

participació. Ja s’havia excusat amb el comissionat i ho havíem parlat, però sí que demana i 

ens diu que diem que el seu compromís amb Ciutat Vella segueix intacte i espera que 

aquest pacte aconsegueixi que Ciutat Vella segueixi sent el millor districte de Barcelona.  

Comissionat, té molta feina. Celebro veure que ja no és el conseller tècnic del govern i 

esperem rebre notícies properament. Moltes gràcies.  

 

La Sra. Alba Segura i Gomila 

Bé, avui ens tornen a explicar el full de ruta del pacte i del full de ruta poc més puc dir, que 

és un calendari, amb uns eixos establerts i un pressupost general i, re, i un consell assessor, 

una comissió de seguiment i demés. Però sí que els puc dir que crec que cal que aquest 

pacte parlin amb tothom, amb qui combreguen amb les idees del govern i amb aquells qui 

no combreguen amb les idees del govern. Així com els dic això a vostès, també manifesto la 

necessitat del veïnat de seure a la taula i a vegades hem de seure davant de gent que no és 

santo de nuestra devoción o que no ens agrada, com molts fem cada dia. Però per sort o per 

desgràcia, la política o la fem entre tots o ens la faran per nosaltres. També és cert que per 

fer política entre tots cal que el Comissionat i el Govern posin en la mateixa balança tots els 

actors.  

Però com deia, del full de ruta poc més puc dir. Però sí que els puc dir què vull de Ciutat 

Vella. Molts dels qui em coneixen saben que m’estimo els quatre barris quasi per igual, però 

el meu punt dèbil és el Raval i l’amor pel Raval me’l van ensenyar els meus avis, la meva 

àvia, que va venir d’Andalusia amb només vint anys i va començar a treballar fregant 

escales i pisos i oficines de gent de la classe alta i el meu avi, que va venir de Menorca amb 

21 anys, sabater, que treballava al seu petit taller a una de les habitacions del carrer del 

Carme, del pis que tenien.  

M’he criat al Raval i m’he criat en una família treballadora que s’estimava el barri, amb el bo i 

el dolent. I segurament haver-me criat al barri veient totes les desigualtats que es veuen 

cada dia i veient a la meva família també desllomar-se per arribar a final de mes també va 

ser allò que em va impulsar a ser educadora social i avui poder estar assentada aquí.  

I és que el districte de Ciutat Vella necessita tantes coses que segurament mai tindrem 

suficient. Però el que sí que necessita sobretot Ciutat Vella, és els seus veïns i una mirada 

social i transversal i clar que sigui urbanística, de mobilitat, de seguretat, de comerç, 

d’equipaments econòmica, però tot des d’una mirada i un paraigua social. I direu: I que té 

això a veure amb el rotllo de la seva família que m’acaba de fotre? Doncs que la meva 

família és l’exemple perfecte del que vull mantenir a Ciutat Vella. Una família humil, de 

classe treballadora, que vivia al barri, al districte, que se l’estimava i lluitava per ell amb el bo 

i el dolent, que estaven orgullosos de viure a Ciutat Vella, al centre de la ciutat, a tocar de les 

Rambles, on encara hi havia famílies i comerços, on es podia anar a la Boqueria a comprar, 

on la meva mare podia anar a la Barceloneta a estudiar i passejar sense haver d’esquivar un 

turista rere l’altre. Una Ciutat Vella on es podia viure i es podia viure bé.  
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I això és el que ha d’aconseguir aquest pla, en coordinació amb tothom. Un pacte per la gent 

del barri, per la que es queda i per la que volem que torni. Un pacte perquè el comerç de 

proximitat es mantingui i que en vingui de nou amb canvi de tants souvenirs o cafès hipsters 

per cinc euros. Un pacte perquè les persones més vulnerables comencin a deixar de ser-ho i 

comencin a trobar sortida a una solució i uns problemes transversals i es vulguin quedar al 

districte. Un pacte que prioritzi que el veïnat de Ciutat Vella se senti orgullós del seu districte 

i orgullós amb totes les lletres. No perquè haguem apartat algun lloc que no es vegi o que no 

ens agrada, sinó perquè haguem treballat de valent per donar sortida i millora realment a 

aquestes situacions. Gràcies.  

 

El Sr. Antonio Juan López Sáez 

Comissionat, bona tarda. Jo, comentar-li que… SÍ? Més a prop? Al final, això serà…  

A mi el tema del pacte ja he fet alguna sèrie de comentaris. Me sembla un pla ambiciós. 

Crec que l’estructura que han plantejat és una estructura que és bastant raonable, inclús el 

calendari crec que és força ambiciós, però anem per el que no està tan bé. Jo primer 

parlaria de que el tema dels continguts serà el moll de l’os, perquè clar, hi ha determinats 

continguts que tenen determinats objectius que són contradictoris entre si. I ja quan baixem, 

desescalem des de les grans principis a la al fet pràctic, tindrem problemes. Perquè si per 

una banda diem que hem de potenciar el comerç, i hem de potenciar determinades activitats 

econòmiques, per l’altra amenaça s’explotarà la mobilitat perquè, clar, vindrà més gent a 

comerciar. Llavors tinc ganes de veure com es pot fer per anar fent compatibles tota aquesta 

sèrie de contradiccions que una vegada baixem al cas concret, al tema en concret, ens 

vindran. El consens en aquests temes serà complicat.  

Després el tema de la participació. A veure, el tema de la participació sempre és una bonica 

paraula i tots estem d’acord, però hi ha determinats aspectes que són força tècnics, que 

potser aquí no és un tema perquè tots ho discutim o fem una votació a mà alçada. 

Necessitarem veritables experts que ens diguin: «Escolta, això es pot fer o no es pot fer», 

tant des d’un aspecte legal, des d’un aspecte a vegades d’enginyeria.  

Més coses sobre aquest pacte, el tema sobretot de definir molt clarament els objectius, per 

saber si ens apropem o ens allunyem d’ells. Encara trobo massa ambigüitat en tot, massa 

«farem, farem, això serà meravellós». Vull veure si podem arribar ja a aquesta mena de 

continguts i posar a dir: «Escolta, aquest és el nostre argumentari, que aquest és el nostre 

pla de ruta per posar-nos fil a l’agulla».  

 

El Sr. Ivan Pera  

Molt bé. Moltes gràcies, presidenta. Agrair totes les aportacions i evidentment estan en la 

línia del que demanem: esperit crític i sobretot exigència. Em sembla que són els valors que 

necessitem per tirar endavant una proposta com aquesta, ambiciosa però que evidentment 

necessària i necessari, amb urgència però amb urgència, no vol dir que sigui precipitada.  

Diverses coses ràpid d’apuntar. Pel tema de la participació ciutadana, amb tot l’equip tècnic 

que estem preparant la metodologia participativa que, evidentment, ens hem de basar amb 

el Reglament de Participació Ciutadana de l’Ajuntament, sobretot en l’article 67, que és tot el 

tema dels pactes. Hem de tirar endavant els pactes i el model de participació que ha de 

sortir d’aquí.  
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També hem parlat de la necessitat d’utilitzar –no ho hem dit encara– però d’utilitzar la 

plataforma Decidim per tot el que sigui la participació dels ciutadans directament, els que no 

ho estan a través d’entitats.  

Agrair a Junts per Cat, tot el suport a la comunicació amb la regidora Homs i que 

evidentment respectem perfectament. Hi ha altres regidors que estan en la mateixa línia que 

per temes personals han decidit…, no sé, estan en un altre moment personal i, per tant, 

respectem com respectem en les persones que no han volgut formar part del Consell 

Assessor pels motius que siguin, però ho respectem. Per tant, amb la regidora Homs com 

els altres regidors, per això els mantindré constantment informats.  

Parlar amb tothom, evidentment, aquest és l’objectiu, parlar amb tothom. Sempre hem dit 

que nosaltres volem fer taules improbables i, per tant, aquesta és la missió. Sempre es diu 

que la política… De vegades es diu aquí que la política és conflicte, és veritat, però la 

política també és acord i, per tant, nosaltres el que hem de fer és la gestió del conflicte per 

arribar a acords. I aquí adrecem el pacte. Ho hem dit molts cops, ho hem dit vegades, que 

us ho hem comentat: veïns, joves, gent grans, treballadors, famílies, eh? És a dir, el que 

dèiem la gent de Ciutat Vella. I, per tant, aquests han de ser a qui adrecem el pacte.  

I em sembla que ja se m’ha acabat el temps. Molt bé. Gràcies.  

 

c. Mesura de Govern  

 

  Pla de reducció del soroll a Ciutat Vella 

 

La presidenta dona per tancat aquest punt i passa al següent, que és una mesura de 

govern presentada pel Govern relatiu al pla de reducció del soroll de Ciutat Vella. Dona la 

paraula al gerent per vuit minuts.  

 

El gerent  

Gràcies, presidenta. Avui presentem aquesta mesura. És el pla de reducció contra el soroll, 

del qual vam informar en una reunió informativa el mes de…, a principis del mes de març 

que estàvem treballant. El document sencer es farà públic, per tant, estarà penjat, 

diguéssim, a través dels canals habituals de l’Ajuntament i del districte. I faré un resum molt 

ràpid del que és aquesta mesura i com la treballarem.  

Aquí hi ha una mica el plantejament general. Evidentment, la justificació, el marc normatiu és 

bàsic i conegut. I sobretot, intentaré centrar-me una miqueta en els àmbits a partir del punt 

cinquè, sobretot la proposta. Ja saben que aquí a Ciutat Vella, la problemàtica del soroll és 

complexa. La mateixa ordenança de medi ambient de l’Ajuntament, doncs, estableix, 

diguéssim, doncs, que la població exposada a sorolls durant el dia, no?, per sobre dels 65 

decibels, és del 7,58 a Ciutat Vella i per damunt del 55 durant la nit és del 22 per cent. Són 

mitjanes similars a les del conjunt de Barcelona.  

La principal font de soroll de Barcelona és el trànsit, però a Ciutat Vella evidentment tenim 

una problemàtica especial per la mateixa morfologia que té a veure amb la mateixa 

configuració dels carrers i, per tant, tot el que és el soroll nocturn. Amb aquesta idea, 
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bàsicament, i que la percepció del soroll a Ciutat Vella és molt àmplia, presentem aquesta 

mesura de soroll de forma holística, tal com vam dir.  

El marc normatiu, em centraré bàsicament en el que estableix sobretot la normativa 

municipal. Això ve de directives europees i de normativa estatal i autonòmica. però 

bàsicament la normativa municipal –que és aquesta ordenança de medi ambient– estableix 

sobretot que s’han d’elaborar plans d’acció específics en aquelles zones que estan més 

subjectes a soroll.  

Entre les diverses actuacions que es poden dur a terme, sobretot el primer és atacar la font 

i, per tant, el que volem és intentar treballar sobre punts o sobre fonts bastant globals, no? El 

trànsit és un d’ells, és la principal i és complexa, però s’han anat pacificant els carrers. Hi ha 

els comportaments incívics pels quals també no només hi ha l’actuació de la Guàrdia 

Urbana i els agents cívics, sinó que s’han pres mesures específiques.  

En l’àmbit de les activitats econòmiques, sobretot aquí, doncs, hi han temes vinculats a les 

portes, vinculat a la sensibilització, vinculat a restriccions horàries i després també, per 

exemple, els esdeveniments a via pública, que generen molt soroll i molt d’impacte. I 

després, ja al final, l’ocupació a l’espai públic o les mateixes obres que també generen 

soroll.  

S’actua en funció de la temporalitat, de nit i de dia, a l’hivern o a l’estiu. Per tant, cada 

mesura pot ser una mica diferent. I sobretot, el que és principal, el principal de tot és 

declarar les zones ZARE, que són les zones acústiques de règim especial que requereixen 

de mesures concretes. Hi ha sis zones ZARE a Barcelona, cinc de les quals estan a Ciutat 

Vella i altra és Vila de Gràcia. Són aquestes que estan aquí: Plaça Reial-Escudellers, la 

Rambla, Rambla del Raval, passeig del Born i Arc del Teatre.  

Com es pot veure, des del 2012 –per tant, fa més d’una dècada– que s’intenta actuar per 

mitigar les problemàtiques del soroll. I, evidentment, si encara tenim soroll a algunes zones, 

és que la solució no és tan senzilla.  

Els àmbits de superació, en alguns casos es considera que hi ha algunes zones que són de 

sensibilitat alta o moderades, zones A o B. Cal aprovar aquest pla específic i bàsicament es 

diu també que en aquelles zones de sensibilitat acústica alta i moderada s’ha d’aprovar un 

pla específic en què, si la mitjana dels dos dies més desfavorables de la setmana en el 

termini de 9 setmanes –i quedem-nos amb això de nou setmanes– consecutives supera els 

tres decibels dels valors marcats. Tres decibels pot ser molt, però és poca cosa. Hi ha 

dades, evidentment, que són que són superiors.  

A partir d’aquí hi ha dades que s’estan treballant que denoten que la superació no és només 

de tres decibels, sinó és de més decibels, com alguns dels assistents aquí saben 

perfectament. Es pot treballar, com dèiem, amb decrets de restricció horària –se n’ha fet 

alguns, després en faré referència també– o sensibilització, sensibilització amb campanyes 

informativa per part dels serveis de mediació nocturn, per part de l’actuació de Guàrdia 

Urbana i un seguit de mesures que d’alguna forma ja es coneixen. Per exemple, les 

campanyes de multiinspecció.  

El diagnòstic. És important destacar que el que és el mapa estratègic de soroll està 

composat per tres mapes sobretot: el mapa de soroll, el mapa de capacitat acústica i el 

mapa de la població exposada al soroll. En aquests moments està pendent, està en fase 

d’acabar de revisió i d’aprovació, el mapa de soroll actualitzat 2024, s’aprovarà a finals del 

mes de setembre. Per tant, el treball sobre el que hem estat fent es basa amb aquest mapa, 

però no amb dades oficials i tancades. Per això encara no s’aproven algunes mesures 
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concretes. L’anterior mapa venia del 2017, per tant, s’actualitza quan han passat més de sis 

anys.  

I aquí podem veure bàsicament que, sobretot a Ciutat Vella, aquests colors, el verd que és la 

zona A4, que és residencial, o la B1, que és la taronja, que és la que coexisteix residencial i 

terciari són les zones principals de Ciutat Vella, no? Aquí més de la meitat dels nostres 

carrers són trams, diguéssim, que pertanyen a aquestes categories, per tant, que són trams 

on hi ha més sensibilitat acústica. I després al conjunt de la ciutat, els trams amb aquests 

carrers són un 35 per cent. Per tant, aquí tenim un 20 per cent més de carrers que estan 

més exposats a les problemàtiques de soroll. Aquí està una mica establert.  

Llavors pel que fa a la detecció d’àmbits acústics susceptibles d’actuació, com hem 

treballat? Sobretot a partir de dades de queixes de la Guàrdia Urbana, la xarxa de 

monitorització i aquest mapa de soroll que s’ha d’aprovar properament. Aquí això és molt 

petit. En el document es veurà bé, però bàsicament podem veure que hi ha, en l’any 2022, 

unes 12.000 queixes detectades per temes de soroll diversos i l’any 10.000 va haver hi 

també…, ai, l’any 2023, unes 10.000 queixes que van arribar a la Guàrdia Urbana. El 47 o el 

51 per cent, és a dir, el 50 per cent aproximadament cada any, són per queixes per molèsties 

de persones en els espais públics. Per tant, aquest és el primer àmbit en el qual s’han de 

prendre mesures. Aquí es pot veure essencialment també, molèsties per a persones a 

l’espai públics. És aquesta franja blava.  

I aquí es veuen alguns mapes que, com dic, després s’hauran d’acabar d’afinar a partir de 

les dades que tenim, però aquestes són de queixes. I es pot veure alguns àmbits concrets 

de Ciutat Vella, on es pot veure els diversos globus, dades diürnes que són les blaves, les 

de vespre que són les taronges o les nocturnes que són les vermelles, on hi ha més queixes 

per molèsties de soroll.  

Pel que fa –aquí es veuen els diversos mapes– la xarxa de monitorització del districte. Tenim 

38 equips instal·lats en el districte. Aquest últim any s’han instal·lat 13 nous equips al 

districte i això ens permet també monitoritzar permanentment i en alguns casos, 

temporalment, certes zones. Aquí veiem una miqueta, doncs, algunes de les zones que a 

partir del treball dels mapes i de les queixes es volen prioritzar. Després em faig una mica 

d’esment.  

Vaig ràpid perquè si no se m’acabarà el temps i no hi haurà torn de rèplica, ja està.  

Les mesures que sobretot nosaltres volem fer és prioritzar aquestes zones. Començarem 

per l’àmbit del Born, Plaça Reial i entorns i després la resta: Joaquín Costa, Arc del Teatre. 

Bàsicament és important saber que es treballen amb uns deu mesos. Requereix deu mesos 

de temps perquè hi ha nou setmanes de monitorització i després tot un seguit de mesures.  

El que farem és una anàlisi no només de les zones ZARI, sinó de les zones del voltant 

també, i el que es treballarà és per fomentar la corresponsabilitat a partir de diversos 

elements amb diverses fases. Quan, si una primera fase no funciona, s’anirà a la segona i si 

no s’anirà a la tercera.  

I ja per acabar, aquí hi ha un calendari que podrem veure i sobretot, intentarem treballar amb 

mesures d’avaluació i seguiment, unes fitxes de treball per a cadascuna de les zones 

concretes, –aquí hi ha un petit marc econòmic– i una comissió de seguiment de la qual en 

formaran part, evidentment, representants de l’Ajuntament, dels sectors d’activitat i també de 

les entitats socials i veïnals, així com la Sindicatura de Barcelona. Moltes gràcies.  
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La presidenta obre el torn dels grups municipals.  

 

La Sra. Raquel Viejo Sobera  

Gràcies, presidenta. Abans d’analitzar aquest nou pla, permeteu-me fer memòria per 

entendre com hem arribat fins aquí. Ja els anys 2017 i 2021 es van fer diagnòstics per part 

de l’Agència de Salut Pública de Barcelona, que mostraven el greu impacte del soroll sobre 

la salut i la seva incidència a Ciutat Vella. L’any 2022 es presenta el Pla de mesures contra 

la contaminació acústica 2022-2030, que defineix onze ZATHN inicials a la ciutat.  

Al districte s’implanten les dues primeres ZATHN, amb mesures que incloïen la modificació 

de l’horari de tancament de terrasses, restaurants, bars i botigues d’alimentació. Amb 

aquestes mesures vam aconseguir la reducció de fins a tres decibels en les zones més 

afectades l’any 2023. No obstant això, amb l’arribada del PSC al govern es va suspendre la 

restricció horària a les dues ZATHN al·legant un suposat error administratiu, però no van 

voler tramitar-les de nou, cosa que podrien haver fet immediatament. A més, tampoc van 

terminar la tramitació de les dues ZATHN aprovades inicialment malgrat el compromís 

adquirit en el plenari d’octubre,  

Ara se’ns presenta una primera mesura de govern del districte. Suposadament han estat 

treballant intensament tot un any, però el que ens presenten és una mena d’esborrany, una 

primera versió fluixa que encara s’ha d’omplir de contingut i de mesures concretes. En 

primer lloc, el diagnòstic presentat és el mateix que ja coneixíem. No revela res de nou. 

Aclarir, però, que aquesta crítica en cap cas va dirigida al treball tècnic, que sempre ha sigut 

excel·lent i aprofitem per agrair.  

Bé, una vegada fet el diagnòstic, es fa una anàlisi de les zones amb més impacte, que és 

aquest en colorets, però després no es té en compte aquesta anàlisi en la priorització de les 

actuacions i es deixen fora d’entrada zones tan importants com la Barceloneta, on no hi ha 

cap actuació prevista, sent un dels barris més perjudicats per la massificació turística i l’oci 

nocturn. També manquen mencions al soroll dels aparells de climatització i extractors, un 

problema del qual ens han informat les veïnes recurrentment a les audiències públiques i als 

consells de barri. Això ens porta a la manca del suposat diàleg del qual tant presumeixen.  

Durant aquest temps no s’ha parlat amb les veïnes ni tampoc amb la resta de grups. Només 

s’ha fet aquesta reunió informativa al febrer o al març. Quan es reunirà la nova comissió de 

seguiment?  

Analitzant la proposta d’implementació veiem que el pla està buit. Les mesures són 

genèriques, no sabem quines s’implementaran en cada fase, en els diferents espais o en 

funció de la font de soroll. De fet, el pla està tan buit que on hauria d’indicar-se el nombre de 

decibels que es vol reduir només hi ha una X. Això demostra una falta de compromís amb 

allò que hauria de ser l’objectiu principal: La reducció real del nombre de decibels per 

garantir el descans veïnal.  

Per últim, segons el nou pla, les primeres mesures s’implementaran a la tardor. De nou, cap 

concreció de dates. I aquestes són accions com les de sensibilització, que ja es porten fent 

anys. De debò volen deixar passar un altre estiu sense fer res? En definitiva, aquesta manca 

de novetat i la pèrdua de temps que suposa trencar amb el que ja estava funcionant i 

començar amb accions que no tenen res de nou, significa fer passes enrere en la solució 

d’un problema que no pot esperar més, perquè en aquest cas el temps és salut.  
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No podem permetre que les veïnes continuen patint les conseqüències de un govern que no 

compleix amb els seus compromisos i que presenta plans buits de contingut i mesures reals. 

Exigim un pla concret amb mesures clares i un calendari d’implementació immediat.  

 

El Sr. Alex G. Roman González 

Gràcies, presidenta. Com ja vam fer a la reunió de presentació de la mesura de Govern, 

agrair la feina als tècnics i, en aquest cas, al gerent la seva presentació. Ara bé, aquí cal 

parlar i cal que parlem de governar i fins i tot de model de governança. Fa anys que diverses 

zones del districte viuen tensionades pel soroll. I amb això vull fer una diferència, un tipus de 

diferència de soroll i de tipus de soroll que jo percebo. No parlo del soroll que genera 

l’activitat humana i el fet que som el principal districte en qüestió de visitants, sinó aquell que 

genera en concret l’activitat de l’oci nocturn moltes vegades.  

Tal i com es veu a les dades que es presenten, sobre queixes rebudes per la Guàrdia 

Urbana, més del 65 per cent de les queixes són per concentració de persones a l’espai 

públic, més soroll dels locals. Aquesta suma, al nostre entendre, dona una lectura clara: Allà 

on hi ha activitat d’oci nocturn hi ha més concentració de persona i, per tant, hi ha més 

soroll. En aquesta lògica donem per fet que els locals compleixen amb la normativa 

d’insonorització, etcètera.  

Aquest fet no és gens fàcil d’afrontar, regidor, i és el que haurien d’estar revisant i estudiant 

per reduir l’impacte del soroll. Jo li puc dir, regidor, i crec que no m’equivoco, que si vostè i jo 

fem una juguesca avui sobre si la problemàtica del soroll millorarà els propers mesos i anys 

amb l’aplicació d’aquesta mesura de govern, i jo defenso que no, estic convençut que 

guanyo.  

Tal i com ja vaig expressar a la reunió, el simple fet d’haver de començar de zero amb els 

estudis acústics i llançar a la paperera tota la feina feta per governs anteriors, amb més o 

menys encert, ens fa perdre el temps a nosaltres i als veïns la paciència. No podem parlar 

de polítiques a llarg termini per Ciutat Vella si cada vegada que governa algú nou comencem 

de zero amb problemàtiques com aquesta. Desitjaria equivocar-me perquè això voldria dir 

que guanya Ciutat Vella i el descans dels veïns i veïnes, però no ens queda gaire 

esperança. Cal afrontar aquesta problemàtica amb valentia.  

Per acabar, em fa gràcia perquè els companys dels comuns fa la sensació que tot comença 

quan van governar ells. I va ser precisament el govern de l’alcalde Trias el 2012 quan 

s’aplica la primera zona ZARE, que és a la Rambla. Per tant, no tot va començar amb vostès 

i sembla que tampoc no han governat fins ara. Ja ho lamento. Moltes gràcies.  

 

La Sra. Esther Miralles Ripoll 

Gràcies, presidenta. Bona tarda a tothom. Em fa molt contenta aquesta mesura de govern 

és l’inici d’una llarga vindicació de veïnes i veïns del districte, especialment del Raval i del 

Gòtic. Després de la pandèmia i per l’augment dels sorolls del carrer provocat pels botellots, 

l’augment de terrasses, l’incivisme, el nostre grup va fer una campanya comunicativa que 

demostraven que certes zones del districte estaven molt afectades pel soroll de l’oci nocturn, 

amb la conseqüència dels problemes que provoca tant de salut, salut mental i física. Les 

dades demostrades van fer possible amb èxit l’activació d’un pla per reduir la contaminació 

acústica en dos espais molt tensionats en horari nocturn, que no eren zones ZARE, que són 
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Geroge Orwell i Joaquín Costa. Van passar a ser zona ZATHN gràcies a una restricció 

d’horaris.  

Malauradament, aquesta restricció va caure per un defecte de forma en el reglament i, de 

rebot, el contenciós presentat pel totpoderós Gremi de Restauradors en nom dels seus 

associats va sortir guanyant i els veïns d’aquestes zones que ja patien van tornar a patir de 

nou fins al dia d’avui, que encara no tenen solucions. La OMS determina que per poder 

dormir i descansar bé un soroll continuat no hauria de superar els 30 decibels. L’Agència 

Catalana de Salut determina que la manca de son o tenir son de baixa qualitat pot afavorir 

l’aparició de malalties com l’obesitat, la hipertensió, la diabetis, problemes de cor, la 

depressió, l’ansietat, l’angoixa, així com problemes d’alcohol i drogues associats pel consum 

de sedants i somnífers.  

Tampoc podem esperar si tenim en compte l’alta vulnerabilitat social i econòmica que té el 

nostre districte, que els veïns instal·lin aparells de climatització o que canviïn els tancaments 

de les seves llars. Aquesta no és una bona solució i tampoc massa sostenible.  

Esperem que el projecte que ens han presentat d’estudi a les sis zones ZARE que té el 

nostre districte es compleixi en forma i en temps. En la forma, quantificant els nivells de 

sorolls que poden afectar els residents del dia i nit mitjançant el sonòmetre i en la seva 

avaluació per identificar les fonts dels sorolls. En el temps, executant la mesura presentada 

en els terminis establerts, perquè és molt urgent donar solucions.  

La mesura diu també que per trobar solucions a la reducció del soroll s’ha d’aconseguir 

treballar de manera conjunta i que es buscarà la corresponsabilitat de tots els agents 

implicats amb el soroll i especialment els vinculats amb diverses activitats; suposo que l’oci 

nocturn. No podem estar més d’acord, però tampoc oblidem que parlem d’activitats de 

negocis on els seus propietaris en molts casos son veïnes i veïns del nostres barris i són 

negocis que també donen feina a veïns que hi treballen. Hem de trobar solucions, però no 

hem de perdre llocs de treball. Hem de trobar entre tots noves regles de jocs, perquè totes 

les parts en surtin beneficiades i la comissió de seguiment ha de ser un òrgan fonamental.  

Així doncs, volem ser optimistes en aquest inici que vol solucionar un problema estructural 

que està molt enquistat a molts espais de la nostra ciutat, però especialment al nostre 

districte. En resum, és molt urgent avaluar l’impacte acústic als nostres barris per garantir un 

entorn saludable i confortable a tots els seus habitants. Gràcies.  

 

El Sr. Antonio Juan López Sáez 

Hola, bona tarda de nou. Jo, respecte al pla de sorolls, a nivell tècnic ja vaig comentar dos 

coses que revisar. La primera és discriminar estiu d’hivern, és a dir, si no… Sí, que no és el 

mateix el soroll que es produeix a l’estiu que el soroll que es produeix a l’hivern. Llavors, 

tindre en compte aquesta dada perquè si no pot distorsionar la concreció de dades. I la 

segona qüestió tant del tema tècnic que era discriminar el número de queixes que produeix 

el mateix veí, perquè pot ser que estigui inflat la dada, perquè sigui una persona amb 

especial sensibilitat. Que són les dues coses a nivell tècnic. En qualsevol cas és un bon 

treball i és un treball amb profunditat.  

Respecte ja la part més decisòria, jo li encoratjo que sigui valent, que sigui valent en el pla a 

l’hora d’aplicar les mesures. I quan dic que sigui valent és que si al final tots arribem a la 

conclusió de que el local està perfectament insonoritzat i està dintre la normativa, crec que 

hem convingut amb el senyor regidor que millor dintre que fora i si és necessari ampliar 
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horaris, ampliem horaris. Siguem valents. No passa res, perquè el soroll es produeix quan 

surten dels locals, doncs ampliem l’horari nocturn i que es quedin dintre.  

I com continuo amb això de la valentia, si hi ha un règim sancionador, siguem estrictes. Si 

incompleixen la normativa, s’ha de sancionar i si no, canviem la normativa. Gràcies.  

 

La Sra. Raquel Viejo Sobera  

En primer lloc, dir que agraeixo l’exposició del gerent, però que esperava un debat polític 

amb representants polítics del govern. I, per altra banda, aclarir que la primera esmena de 

Trias a la Rambla habilitar un horari excepcional per a les terrasses i és l’única zona de la 

ciutat que va tenir aquesta condició. Trias i Homs el que pretenien fer era zones d’excepció i 

excel·lència.  

 

El Sr. Alex G. Roman González 

Sí. No ho reconeixeran mai, no passa res. És exactament el mateix, com quan es diu qui va 

ser els que van prohibir els grups de borratxera de local a local, va ser el govern Trias. No 

passa res. 

 

C) Part Decisòria / Executiva 
 

a) Propostes d’acord: 
 

1. Convocatòria per a l’adjudicació de 19 habitatges de lloguer assequible a la 

finca situada al carrer Robador, 33 del Districte de Ciutat Vella. 

 

La presidenta continua amb la part decisòria/executiva, el primer punt de la qual explica el 

conseller del govern.  

 

El Sr. Octavio González Invernizzi 

Bé, gràcies, presidenta. Aquí l’acord que proposem és aprovar l’informe preceptiu que 

demana la llei per al procediment d’adjudicació de 19 habitatges en règim de lloguer 

assequible a la promoció situada al carrer Robador, 33.  

Aquesta iniciativa, que compleix amb les directrius establertes en la reserva de 6 habitatges 

per a persones menors de 35 anys, complint així el compromís de dedicar almenys un 30 

per cent dels habitatges de lloguer assequible a aquest col·lectiu. A més, respectem la 

preferència per als residents als barris ubicats en un radi de 500 metres de la promoció, en 

aquest cas el Raval i el Gòtic. Assegurem que les persones que ja formen part d’aquests 

barris tinguin una oportunitat prioritària de seguir a aquests habitatges. I també respecte la 

reserva d’un 25 per cent dels habitatges d’obra nova, seguint les directrius establertes pel 

Pla pel dret de l’habitatge.  

És un projecte que és un exemple més del compromís del govern de Barcelona amb el dret 

a l’habitatge, les inspeccions que es fan als HUTs, amb el reajust a zero dels habitatges d’ús 
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turístics que volem imposar aquí a Barcelona. I seguim treballant incansablement per 

implementar mesures que afavoreixin l’accés a un habitatge digne i assequible. Per això us 

demano a tots els grups el vot a favor.  

 

La presidenta obre el torn als grups.  

 

La Sra. Elena Guim Vallejo 

Bona tarda. Vull agrair les respostes a les preguntes que vaig fer en la Comissió Consultiva 

de Medi Ambient, Habitatge, Urbanisme i Obres, malgrat que van arribar tard i després 

d’haver hagut de reclamar-les.  

Dit això, vull fer uns comentaris, d’una banda, sobre les propostes donades i, de l’altra, 

sobre les polítiques d’habitatge que està duent a terme aquest govern. Pel que fa a les 

respostes donades, tinc un dubte pel que fa al què ens heu dit sobre els habitatges destinats 

a la mesa d’emergència. Ens vau respondre que en aquesta promoció no hi havia habitatges 

destinats a la mesa d’emergència i en la mateixa resposta ens vau dir: «No obstant això, sí 

que hi ha pisos destinats a les promocions veïnes ubicades al mateix carrer». No acabem 

d’entendre què voleu dir, per això us demanem que si ens ho podeu aclarir. Esteu parlant de 

reallotjaments?  

Pel que fa a les polítiques d’habitatge que estan duent a terme aquest govern, permeteu-me 

que us faci un comentari sobre la compra de tanteig i retracte. Està molt bé que hàgiu 

comprat el primer edifici de vuit habitatges després d’un més d’un any de govern i que hagi 

estat a Ciutat Vella, tal com ha dit el regidor en la seva presentació. Com bé sabeu, sense 

aquesta estratègia és impossible que s’incrementi el parc d’habitatge públic de lloguer 

social, donat que no hi ha sòls públics.  

Per tant, esperem que no sigui la última, perquè a Barcelona…, a Ciutat Vella, no n’hi ha 

prou amb comprar només edificis buits, tal com ha dit la nostra consellera portaveu. També 

cal comprar edificis amb veïnes per protegir-les de compres especulatives i de futurs 

assetjaments immobiliaris per fer-les força fora de casa seva. Quedem, doncs, a l’espera de 

la resposta a la pregunta que acabem de fer.  

 

El Sr. Alfons Molons Antius 

Gràcies, presidenta. Facilitar l’accés a l’habitatge és un objectiu prioritari per Junts Trias per 

Barcelona. Per això, estem presentant diverses iniciatives per facilitar la consecució de 

l’objectiu. Si són amb bon sentit, saben que ens tindran al costat.  

La problemàtica de l’habitatge, cal una estratègia de ciutat, implicant a tothom i implicant 

totes les administracions supramunicipals. Menys buscar culpables, més buscar solucions, 

menys fotos i més acció. Fins que no s’abordi des d’una visió global i pragmàtica, no podrem 

començar a resoldre el greu problema de l’habitatge. És important que els habitatges socials 

siguin de lloguer.  

Cal que aquelles accions que es facin es facin bé. Cal, doncs, fer un bon procés 

d’adjudicació transparent i que arribi a tots els col·lectius que la convocatòria contempla amb 

la reserva per a joves i la reserva territorial. Donarem suport a aquesta convocatòria. El 

nostre vot serà a favor.  
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La Sra. Esther Miralles Ripoll 

Gràcies, presidenta. Celebrem aquesta nova promoció d’habitatges de lloguer assequible al 

carrer Robador, al barri del Raval. Sempre diem que Ciutat Vella necessita actuacions amb 

bisturí, que cada mesura que es faci sigui específica per al problema i per al territori, i que 

hem d’anar carrer a carrer. El carrer Robador és al barri del Raval, un cas en què la situació 

és crítica amb una de realitats amb situacions complexes i problemes transversals. És un 

dels carrers on calen actuacions amb bisturí.  

L’habitatge és un dret reconegut a la Declaració Universal de Drets Humans i en l’article 25: 

«Tota persona té dret a un nivell de vida que asseguri per a ell i la seva família la salut i el 

benestar, especialment quant a alimentació, vestir, habitatge, assistència mèdica i els 

serveis socials necessaris».  

També està reconegut a l’Estatut de Catalunya l’any 2006, en el seu article 26: «Les 

persones que no disposen dels recursos suficients tenen dret a accedir a un habitatge digne, 

per la qual cosa els poders públics han d’establir per llei un sistema de mesures que 

garanteixi aquest dret amb les condicions que determinin les lleis».  

Aquesta promoció, que finalment arriba després de massa temps, és una bona notícia, però 

esperem que sigui el principi del canvi que necessita aquest carrer que moltes veïnes i veïns 

reivindiquen des de fa molt temps. Esperem també que sigui el principi de posar-nos a 

treballar amb celeritat en polítiques d’habitatge, ja que com diu la meva companya fa un 

moment, parlem de la nostra ciutat com una ciutat d’èxit i nosaltres ens preguntem de nou: 

On està l’èxit quan molts barcelonins no tenen accés a un habitatge? O molts dels que tenen 

un habitatge paguen una despesa tan alta que es queden en risc de pobresa per passar el 

mes? Hem de treballar molt a fons i de nou dic amb rapidesa en polítiques d’habitatge social 

per veïns de Ciutat Vella. Votarem, per això, a favor. Gràcies. 

 

El Sr. Antonio Juan López Sáez 

La situació de la vivenda a la nostra ciutat és una situació tremendament complicada. No 

n’hi ha solars per construir i difícilment podrem solucionar-ho tot. Això d’anar comprant 

edificis és una font il·limitada de recursos que no seran capaços de mantindre. Podem donar 

alguna solució parcial, però no és una solució general. La solució només passarà per un 

entorn metropolità que contempli una major construcció de vivendes el més ràpidament 

possible.  

Respecte a aquest cas concret, que ha comentat una sèrie de coses que ens hagués 

agradat tindre-les en compte. En principi, el tema de la renda d’arribar-lo a 57.000 euros. 

Crec que algú que guanya 57.000 euros ha d’anar al mercat lliure sense més. Després amb 

els topalls: 300 euros està bé per la renda limitada però a partir de determinats nivells de 

renda, 25, 30, 35, hi hauria que posar-lo a un percentatge, un 15, un 20 o un 25 per cent de 

la renda disponible, no de la renda total.  

Després hi ha dos temes més que hauria de contemplar. Primer, això de la valoració de 

joves amb 35 anys més 5 de lloguer crec que és allargar massa la joventut. I després, si 

sempre tenim problemes d’urgències habitacionals, possiblement hauria sigut bo fer una 

petita reserva per quan es produeixi una urgència poder tindre aquesta disponibilitat. El 

nostre vot serà una abstenció.  
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El regidor  

Crec que no els votaré. Està clar, doncs, agrair el vot favorable, el vot a informar 

favorablement aquesta mesura. Està clar que aquí hi ha l’expressió d’una sensibilitat que 

ens sembla que compartim tots de la gravetat de la problemàtica que tenim quant a les 

polítiques d’habitatge. I està clar que això és una gota en un mar que intentem també poc a 

poc anar afrontant.  

I demano una responsabilitat per part de tots. Cadascú té la responsabilitat que té i a mi em 

sorprèn que el partit que ha estat governant durant vuit anys l’Ajuntament de Barcelona i 

que, a més, ha tingut la responsabilitat concreta de les polítiques de l’habitatge, doncs ara 

intenti criticar, doncs quan crec que per primera vegada hem posat els fonaments per fer una 

política d’habitatge doncs rigorosa i a la vegada eficaç. Perquè i crec que hem posat aquí de 

demostració avui, per exemple, el tema d’aquesta adquisició que hem fet utilitzant el dret de 

tanteig i retracte i després també les coses que hem expressat en la necessitat que hàgim 

de tirar endavant les polítiques d’habitatge, i més en un districte com el nostre, on el 

problema no és els nous habitatges, sinó evitar que els que ja tenim doncs puguin caure i 

que, per tant, els puguem rehabilitar i posar-los a disposició de les necessitats habitacionals 

que té el conjunt dels habitants del districte i, en general, també del conjunt de la ciutat.  

Sent conscients de que la política d’habitatge ha d’haver-hi un abordatge molt més extens. 

En aquest sentit, no puc estar més d’acord amb el que deia en aquests moments, 

precisament el conseller del PP, la necessitat de fer una política d’habitatge també amb una 

visió metropolitana per buscar els llocs on poden construir-se habitatges.  

A Ciutat Vella, de territori en tenim poc. El que hem de fer és polítiques de rehabilitació, 

polítiques de construcció allà on es pugui i posar, evidentment, en marxa mesures que siguin 

realment eficaces. De brindis al sol se n’han fet molts i el resultat ja el coneixem. Els 

habitatges que s’han construït en els vuit últims anys a la ciutat de Barcelona han estat una 

ridiculesa en comparació a les necessitats que la ciutat tenia. Crec que hem posat els 

fonaments perquè pugui haver-hi una autèntica política de l’habitatge que ens ha faltat 

durant aquest últim període.  

 

La Sra. Elena Guim Vallejo 

Doncs si em permet el regidor, jo, de lliçons, cap ni una, perquè les compres que vam fer 

nosaltres en el mandat passat, només a Ciutat Vella, pugen a dos-cents pisos. A nivell de 

política d’habitatge, nosaltres vam fer la primera regidoria d’Habitatge, un pla d’habitatge per 

deu anys i hem fet el primer operador metropolità d’habitatge. I no ens ha respost la 

pregunta.  

En tot cas, votarem a favor perquè considerem que el problema de l’habitatge és molt greu 

com per anar dient mentides.  

 

La proposta d’acord queda aprovada amb els vots favorables de Barcelona en Comú, de 

Junts per Catalunya, d’Esquerra i el Partit Socialista, i l’abstenció del grup del Partit Popular.  
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2. Proposta d’elevar a la Ponència de Nomenclàtor la iniciativa d’instal·lar una 

placa commemorativa al cineasta Segundo de Chomón al carrer Joaquín 

Costa 61. 

 

La presidenta dona pas a la següent proposta d’acord.  

 

El Sr. Octavio González Invernizzi 

Sí, gràcies, presidenta. Ara us proposo un acord per reconèixer i celebrar la vida i obra d’un 

dels grans pioners del cinema, el senyor Segundo de Chomón. L’acorden si consisteix, com 

bé deia la presidenta, en elevar a la ponència de Nomenclàtor, que tindrà l’última paraula 

sobre aquest tema, per instal·lar la placa commemorativa al carrer Joaquín Costa, 61, on va 

tenir lloc el taller que va instal·lar el senyor Chomón a Barcelona.  

Va ser un visionari en molts aspectes. Fotògraf, inventor d’efectes especials, càmera, pintor, 

productor, guionista i director de cinema, va contribuir de manera significativa al 

desenvolupament del cinema mut i va treballar amb figures importants com Giovanni 

Pastrone i Abel Gance.  

Aquest reconeixement, no només honora la seva memòria, sinó que també posa en valor la 

importància de reconèixer les figures pioneres que han treballat a Barcelona i que han 

contribuït a l’art i la cultura internacional. És fonamental que recordem i celebrem aquesta 

figura, per inspirar futures generacions de creadors i artistes.  

I bé, també us comento que avui tindrem…, avui tenim aquí a la persona que ens ha enviat 

la iniciativa primerament, que va ser el senyor Roberto Lahuerta, del Centro Aragonés i que 

ha demanat la paraula aquí. I llavors bé, quan passi el torn dels grups serà un plaer escoltar 

la seva intervenció.  

 

El Sr. Alberto Álvarez Pérez 

Bé, gràcies, presidenta. Segundo de Chomón ha contribuït decisivament, gràcies a les seves 

innovacions en l’acoloriment, efectes especials i tècniques cinematogràfiques, a fer del 

cinema el que Canudo va descriure com a «art en moviment o setè art». A Barcelona va 

instal·lar el seu primer taller al carrer Joaquín Costa, iniciant-se professionalment al món del 

cinema i contribuint a la creació de la indústria cinematogràfica al nostre país.  

Tot això està bé i ho celebrem, però només amb aquesta informació un grup municipal no 

hauria de poder decidir sobre actuacions o plaques a l’espai públic de referents culturals o 

de memòria històrica. Vostès van facilitar als grups una justificació que era simplement una 

biografia i on no s’esmentava cap entitat o experts com a impulsors ni apareixia cap informe 

preceptiu que ho avalés.  

A pregunta nostra, ahir a la tarda el vostre grup ens va informar dels impulsors i també veu 

corregir el document de justificació, cosa que agraïm. El nostre reconeixement, doncs, a la 

Filmoteca de Catalunya, al Centre Aragonès de Barcelona, al Reial Cercle Artístic, la 

Federació Catalana de Cineclubs, al Jordi Artigas i a Roberto Lahuerta.  

Aquest matí, però, heu tornat a canviar la proposta modificant-la per dir que el que es vol ara 

és elevar-la a ponència de Nomenclàtor, ometent que aquesta petició ja es va elevar l’any 

https://ajuntament.barcelona.cat/ciutatvella/ca/lajuntament/organitzacio/membres-del-consell-de-districte
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2022 i ja compta amb un informe favorable. Valorem, per tant, que no caldria tornar a elevar 

la petició i el que caldria és finalitzar la tramitació.  

Tot plegat parla del poc coneixement dels circuits del consistori que té l’actual govern i això 

ens preocupa. Malgrat tot, Barcelona en Comú tornarem a votar a favor de la proposta, 

alhora que demanem al Govern rigor, transparència i claredat en la redacció de les 

mateixes.  

Finalment, i en un moment en què la ultradreta busca trencar la convivència i reescriure la 

història, us demanem que prioritzeu la cultura i la memòria històrica de la nostra ciutat, 

convocant les taules de memòria i el Consell de Cultura que heu tornat a ajornar sine die.  

 

El Sr. Alex G. Román González 

Gràcies, presidenta. Vagi per avançat que votarem a favor. La defensa d’aquest punt té una 

part emotiva i personal per mi, perquè l’any 2021 vaig poder formar part de l’equip del mag 

il·lusionista Hausson, Premi Nacional de Cultura de la Generalitat de Catalunya, a qui se li 

va encarregar un espectacle per a la celebració del 150 aniversari del naixement del mestre 

Chomón que va celebrar la Filmoteca de Catalunya.  

Vaig viure de molt a prop tot el que va suposar per l’art…, tot el que va suposar Segundo de 

Chomón per l’art del cinema i els efectes especials i del que fou la seva obsessió, el cinema 

en color. A Ciutat Vella, el barri, el barri del Raval, allà on es vol col·locar la placa, que 

aquesta placa commemorativa, és on va muntar el seu primer taller de pintat de pel·lícula.  

Des de Junts per Catalunya creiem que és bo recordar que Barcelona i Catalunya han estat 

lloc d’inspiració i que han vist néixer grans obres a nivell mundial, motiu pel qual els 

ciutatvellencs hem d’estar molt orgullosos. Com ja he dit, votarem a favor. Gràcies.  

 

La Sra. Alba Segura Gomila 

Gràcies, presidenta. Bé, vagi per endavant que també hi votarem a favor. Les raons són 

moltes i diverses. Una d’elles és que la figura de Chomón no es pot explicar sense les seves 

dues estades a Barcelona, on va entrar en contacte amb el cinema, es va iniciar com a 

director i on, després de passar per París, va tornar al 1909 per fundar una productora i 

crear films d’àmbit internacional.  

De Chomón no es van escriure… Chomón no va escriure memòries i això ha fet difícil 

reconstruir l’arribada a Barcelona i els primers contactes amb el cinema. Sabem que ell va 

anar de voluntari a la guerra de Cuba i que quan es va llicenciar el 1898 ja tenia fixada la 

residència a Barcelona. La primera relació documentada amb el cinema és un taller de 

acoloriment de pel·lícules que tenia el 1901 al carrer Joaquín Costa, aleshores anomenat 

Poniente. Abans treballava de comptable i en tasques de gestió, així que en algun moment 

devia fer un canvi radical de vida i professió.  

Després de dirigir un centenar de pel·lícules, el 1909 hi acaba el contracte i l’any següent 

torna a Barcelona, on forma part de la Societat Ibérica per produir pel·lícules. Tot i la falta de 

recursos de la indústria catalana a l’època, les pel·lícules d’aquesta etapa tenen estàndards 

de producció internacionals i, de fet, les va distribuir per tot el món.  

Chomón no era l’únic cineasta que des d’aquí intentava internacionalitzar-se, però sí l’únic 

que ho va aconseguir. Fins ara, el director de la Filmoteca, Esteve Riambau, ha subratllat 

que l’etapa de Barcelona de Chomón no és la més important de la seva carrera, però sí és 
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importantíssim que algú que havia tingut una carrera internacional com la de Chomón hi 

torni i continuï desenvolupant aquí tot el catàleg de recursos i tècniques que havia desplegat 

a París. Per tot això, i per altres raons, votarem a favor.  

 

El Sr. Antonio Juan López Sáez 

Sí. Jo no glossaré més la figura del senyor Chomón. Crec que ja s’ha reconegut tot el 

possible. Votarem a favor.  

 

La presidenta dona la paraula al senyor Roberto Lahuerta. 

 

El Sr. Roberto Lahuerta 

Bona tarda, presidenta, regidor, consellers, conselleres. Moltes coses que pensava dir ja 

s’han dit. Passa que hi ha una que s’ha dit errònia. Jo no vinc de part del Centre Aragonès. 

Vinc a parlar en nom de diverses entitats representant tant el Centre Aragonès, el Reial 

Cercle Artístic, el Cineclub del Cercle, la Federació de Cineclub de Catalunya, la Filmoteca 

de Catalunya i en nom propi.  

Per què? Perquè soc aragonès, com Chomón, m’agrada el cine, com li agradava a Chomón. 

Vaig fer algun llibre sobre els cinemes de Barcelona. I bé, des del tema, sobre la vida de 

Chomón s’han explicat moltes coses, es va dir que no s’ha fet cap biografia, però s’han 

publicat dos o tres llibres molt interessants, que jo penso que tenen tot la…  

I bé, penso que és un personatge mundial i penso que l’únic que falta és que a Barcelona el 

posin una placa. La Filmoteca té tot o gairebé tot el material audiovisual. Només falta que el 

carrer Joaquín Costa, 61, que és un carrer que té molt, molt vinculada al cine pel tema de 

Terenci Moix també, molt a prop, posi la placa. Només això. Gràcies.  

 

La presidenta li agreix la intervenció i torna a obrir el torn als grups.  

 

El Sr. Octavio González Invernizzi 

Gràcies, presidenta. Bé, tenia raó el conseller de Junts per Catalunya quan deia que sembla 

que tot ho hagi fet el govern de Barcelona en Comú. El que sí que ha fet el grup de 

Barcelona en Comú va ser demanar el canvi a l’ordre del dia, justament. I es veu que bé que 

aquesta és la visió i el tall institucional que teniu.  

En tot cas, l’important avui ara és donar suport a la iniciativa d’elevar el reconeixement del 

senyor Chomón a la ponència de Nomenclàtor. I bé, amb això acabo el meu torn.  

 

S’aprova l’acord amb el vot favorable de tots els grups.  

 

D) Part d’impuls i control 
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a) Proposicions / Declaracions de Grup 

  

Del Grup Municipal Barcelona en Comú: 

  

1. –  (M2327 D1/34) Acordar que el pròxim Pla de Desenvolupament Econòmic (PDE) 

de Ciutat Vella estableixi un conjunt d’accions, polítiques i estratègies per 

promoure l’activitat econòmica orientada a solucionar les necessitats de les 

persones que l’habiten, amb perspectiva de distribució de riquesa, de gènere, 

intercultural i de sostenibilitat ambiental, mitjançant la concertació de polítiques i 

projectes entre l’Administració pública, el teixit comunitari, el sector social i el 

privat; Promoure mesures d’àmbit de ciutat que reorientin l’activitat econòmica 

dels agents turistificadors cap a altres activitats econòmiques arrelades al 

territori, promovent d’entre d’altres, la reducció dels creuers i creueristes i 

l’adquisició de locals buits o destinats actualment a usos turístics; Acordar 

l’increment de recursos humans pel desenvolupament del nou PDE, reforçant el 

personal de Barcelona Activa al territori, incrementant el personal del Punt 

d’Atenció a l’Activitat Econòmica i el Punt de Defensa dels Drets Laborals; 

Acordar l’increment de recursos econòmics pel desenvolupament de les accions 

previstes, en particular, establir una partida pròpia del districte a la convocatòria 

“Impulsem el que fas”; Acordar la continuïtat del projecte “Baixos de Protecció 

Oficial”, amb una nova convocatòria l’any 2024 amb tots els locals buits 

disponibles, tant d’anteriors convocatòries, de locals propietat o gestionats per 

l’Institut Municipal d’Habitatge de Barcelona (IMHAB) com del programa Amunt 

Persianes, i desenvolupar noves convocatòries de compra de locals buits al 

districte; Acordar amb les Associacions de Comerciants línies d’ajuts, 

subvencions i foment del comerç de proximitat necessàries per combatre el 

monocultiu turístic; Acordar consolidar i enfortir els projectes sociocomunitaris 

com el Banc de Recursos Mancomunats, la Xarxa de Resposta Socioeconòmica 

(XARSE) i d’altres; Acordar l’increment de recursos econòmics i tècnics per 

impulsar l’ocupació en sectors estratègics al districte per combatre el monocultiu 

turístic. Aquests sectors són, des dels inicis dels PDE, l’Economia verda i 

circular, el coneixement i innovació tecnològica, el comerç i serveis de proximitat, 

el treball de cures i serveis a les persones, la cultura, la petita producció urbana, 

l’alimentació sostenible i l’economia blava, amb especial atenció amb l’accés al 

mercat de treball dels col·lectius més vulnerabilitzats, especialment persones 

aturades, amb situació de precarietat laboral i en situació administrativa irregular; 

Acordar Impulsar licitacions públiques amb clausulat social i altres mesures de 

contractació socialment responsable per facilitar accés a contractació a pimes i 

empreses d’ESS; Acordar que abans del pròxim Consell de Dinamització 

Econòmica i Comerç es desenvolupin sessions de treball obertes a la ciutadania, 

sessions de la Taula Estable d’Associacions Comercials i sessions de la Taula 

Estable de Xarxes Laborals; Acordar que abans del pròxim Consell de 

Dinamització Econòmica i Comerç es facin arribar els documents de treball a tots 

els seus membres i amb suficient antelació perquè puguin fer aportacions i 

propostes pel nou PDE del districte. 
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La presidenta entra al punt d’Impuls i Control i, per tant, s’inicia la primera proposició de 

grup, que presenta el grup municipal de Barcelona en Comú relatiu a un Pla de 

desenvolupament econòmic.  

 

Sr. David Pequeño Gutiérrez 

Moltes gràcies, presidenta. L’any 2016, Ciutat Vella va ser el primer districte en aprovar un 

Pla de desenvolupament econòmic propi. L’any 2021 es va aprovar un nou pla amb un 

pressupost d’11,6 milions d’euros per combatre el monocultiu turístic i promoure la 

diversificació econòmica després d’uns anys marcats per la pandèmia de la Covid-19. El 

mes de febrer d’aquest any el conseller de Dinamització econòmica i comercial es va 

comprometre a posar en marxa un nou pla. Som al juliol i encara no tenim notícies i no s’ha 

tornat a convocar el consell ni cap espai on poder parlar de les mesures necessàries per 

posar-lo en marxa.  

Avui als mitjans se’ns ha recordat que, segons el darrer baròmetre de l’Ajuntament de 

Barcelona sobre percepció del turisme l’any 2023, un 61,5 per cent dels barcelonins creuen 

que la ciutat ha arribat al seu màxim de capacitat turística. Un 59,5 per cent dels treballadors 

del sector turístic canviaria de sector. Un 55,6 per cent dels veïns i veïnes creu que el 

turisme no beneficia el comerç de barri i un 80,6% creu que el turisme fa pujar els preus.  

La nostra proposició vol posar el focus en totes aquelles mesures que han demostrat la seva 

eficàcia per revertir o començar a revertir el model turistificador que expulsa veïnes. Són 

mesures que és necessari reforçar en un pla que ha de tenir com a principal objectiu 

reorientar l’activitat econòmica, comercial i laboral cap a un model econòmic arrelat al 

territori, amb feines de qualitat i comerços orientats a les veïnes.  

En primer lloc, és fonamental assignar una partida pressupostària d’acord amb els objectius 

del pla. Si es vol tenir impacte en el model econòmic, el districte ha d’invertir tot el que sigui 

necessari. No escatimem en recursos. És clar que quan es vol es pot i ja ho vam demostrar 

en l’anterior pla, però també és fonamental que el districte no faci la feina sense el suport de 

la resta de l’Ajuntament. Barcelona Activa ha de reforçar els equips tècnics del districte. Amb 

les retallades del personal de BASA es va afectar molt negativament al desenvolupament 

d’alguns projectes i encara avui no s’ha corregit aquesta situació al districte.  

És més necessari que mai donar suport a nous projectes a través de la convocatòria 

«Impulsem el que fas» i el districte ha d’incorporar recursos econòmics per no deixar fora 

projectes per manca de pressupost. Si volem revertir el monocultiu turístic, hem de donar 

suport a aquells que volen posar en marxa iniciatives en aquest sentit.  

Els baixos de protecció oficial estan demostrant que són una eina transformadora dels 

carrers allà on han sigut capaços d’establir-se i en bones condicions. No poden tornar a tenir 

locals buits propietat de l’Ajuntament. Ja hi ha molts que estan disponibles per a una nova 

convocatòria i acollir projectes transformadors, comunitaris, comercials i de recuperació de 

botigues emblemàtiques. No podem esperar massa més. Tot estava preparat per a una 

convocatòria de finals de juliol del 23… , perdó, a final del 23. Som al juliol de 24, i els locals 

continuen buits i alguns projectes no poden desenvolupar-se pels preus abusius de lloguer 

dels nostres barris.  

A la nostra proposició trobarem algunes propostes més, però el que és fonamental és 

començar a treballar ja amb els sectors implicats. Escoltin i prenguin nota. Les veïnes tenen 

molt a dir en aquest procés. Ja es va fer en l’anterior pla amb sessions d’escolta a cada 

barri. Evidentment s’escoltaran crítiques i també propostes. No s’ha de tenir por. La 
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participació és fonamental per transformar els nostres barris i acabar amb el monocultiu 

turístic.  

Ciutat Vella va començar a treballar el 2016 la diversificació del decreixement turístic, 

incorporant en el procés a tots els agents implicats: comerços, xarxes laborals, cooperatives, 

emprenedors, entitats socials i també empreses del sector turístic que volien reorientar la 

seva activitat cap a un model arrelat al territori. Tota aquesta feina no pot abandonar-se. No 

es pot deixar sense rumb a un districte que pateix com a ningú altre el acoso y derribo dels 

que miren la Ciutat Vella com un aparador on les veïnes són figurantes a qui retratar i penjar 

al seu Instagram.  

 

El Sr. Alex G. Román González 

Gràcies, presidenta. Vagi per endavant que votarem en contra d’aquesta proposició. No 

podem negar que hi han aspectes que ens semblen interessants, però al nostre parer, es 

barregen naps i cols.  

Què és el que ens agrada d’aquesta proposició? Aquella que demana un pla de 

desenvolupament econòmic orientat a les necessitats de les persones i amb la col·laboració 

publicoprivada. El punt que demana més recursos humans pel desenvolupament del PDE i 

el que comporta. El punt que demana més recursos econòmics per a l’emprenedoria. El punt 

que demana més línies d’ajuts per a les associacions de comerciants per acabar amb els 

monocultius comercials. El punt que fa de defensa de l’economia circular, l’aposta pel 

coneixement i la innovació tecnològica, per l’economia blava, on tenim el gran exemple que 

suposarà la Copa Amèrica per a aquest sector i com pot afectar positivament al districte.  

És a dir, una proposició que fins aquí podíem haver fet nosaltres, si no fos perquè pel mig 

han intentar colar alguna que altra idea que col·lisiona directament amb el que és un pla de 

desenvolupament econòmic pròpiament. És a dir, proven de guanyar la reducció de 

creueristes una vegada més, assenyalant i estigmatitzant el sector que, com hem defensat 

infinitat de vegades, el que cal fer amb el sector turístic és afrontar les seves externalitats 

negatives i no assenyalar-los com tots els culpables de tots els mals de la terra.  

Proven de tornar a colar el programa de «Baixos de protecció oficial», que no van inventar 

vostès, però que la seva execució i posada en marxa sí que va ser vostra i desastrosa. 

També proven d’enfortir entitats i associacions que creiem que tenen poc a veure amb el 

desenvolupament econòmic i deixen d’altres que sí que estan vinculades a fora. En 

definitiva, no hi ha intenció de treballar un pla de desenvolupament econòmic que puguin 

pensar en projectes estratègics pel districte, que afronti externalitats negatives de sectors i 

que sigui realista amb la lògica de l’economia.  

Què vull dir amb això? Per què sobren comerços? Perquè hi ha una necessitat. Per què està 

ple fins la bandera de botigues de souvenirs, a banda de perquè s’ha permès? Perquè hi ha 

una alta sol·licitud d’aquest producte. Si la seva intenció és parlar de desenvolupament de 

l’economia a Ciutat Vella sempre estem disposats, però cal fer-ho amb la lògica del món real 

i no la que projecten vostès en aquesta proposició. Moltes gràcies.  

 

La Sra. Esther Miralles Ripoll 

Gràcies, presidenta. Estem d’acord que els plans de desenvolupament econòmic són una 

eina fonamental per tal d’aconseguir un creixement econòmic sostenible i de qualitat en un 
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territori determinat. Sense un pla, el futur econòmic del territori passa per la reactivitat, és a 

dir, anar a remolc de les circumstàncies o, si més no, anar cap a la incertesa. En aquest punt 

estem, la incertesa.  

La seva proposta per al nou pla ens sembla una mica el mateix pla fet per vostès el passat 

mandat: molt llarg, molt ambiciós. Només cal caminar pels carrers del nostre districte per 

veure que no ha funcionat. El seu pla, deia, consta de sis línies estratègiques, amb gairebé 

90 accions concretes amb impacte en el territori. Per descomptat, encara estem a favor de 

projectes ambiciosos per un model econòmic basat en la sostenibilitat en els àmbits 

econòmics, socials i ambientals. Però sí que el primer que hem de fer és una anàlisi acurada 

de quines accions s’han implementat de l’anterior pla, quins resultats han donat, quines de 

les 90 no han estat possibles i per què i quines accions s’han de repensar.  

Per exemple, s’ha de repensar els «Baixos de protecció oficial» i «Amunt persianes», tal 

com estan formulades no han funcionat. Queden 18 locals pendents d’adjudicar i pels 

adjudicats han tardat dos anys. Al banc de protecció oficial, hi ha adjudicats que no estan en 

marxa, com la llibreria de Sant Jordi al carrer Robador o El Ingenio al carrer Rauric, local 

que no troba llogater des de l’any 2019. Portem tres edicions amb minsos resultats i algunes 

polèmiques. Repensem-los! Des d’Esquerra els hem recordat moltes vegades.  

Comptar amb els eixos comercials estava dins del pla. La realitat és que no hi ha hagut tota 

la coordinació desitjable…, desitjada entre ells i Barcelona Activa, tal com els mateixos eixos 

han expressat en diverses vegades. Ells són els que coneixen millor el territori i se’ls hauria 

d’enfortir i donar una millor dotació econòmica per continuar donant el seu assessorament, 

ja que ells han estat duplicant tasques. Repensem-ho també.  

La seva proposició és, com sempre, molt complerta, moltes, moltes coses. I clar que 

l’economia de la ciutat es veu condicionada per molts factors, entre ells el turisme. Però que 

vinguin a demanar vostès i colin a la proposició la reducció dels creuers quan vostès, el 18 

van signar amb el Port de Barcelona un acord –dit per vostès: històric– per ampliar les 

terminals i vinguin a demanar la reducció d’activitats econòmiques, també turistificadores 

quan han estat en els seus mandats a l’Ajuntament quan l’activitat turistificadora ha crescut 

més, doncs, ens deixa molt sorpreses.  

En resum, analitzem a fons l’anterior pla. Potser no calen 90 accions i calen unes estratègies 

bàsiques definides i viables per ser efectius i eficients i veure si aquest cop el pla funciona. 

Fem reunions de treball eficients, amb actors que poden marcar i definir uns objectius 

viables abans del pròxim consell de dinamització econòmica i comerç.  

Seria també interessant afegir al futur Pla mecanismes com fer una memòria anual per tal 

d’anar a fer un seguiment del pla i veure si es va complir o cal modificar-lo. PDE és un 

projecte econòmic, això vol dir dinàmic, adaptable a les realitats del dia a dia dels nostres 

barris i hem d’estar a l’alçada de les nostres dinàmiques amb fets i no només amb paraules. 

Així i tot, amb ganes de col·laborar, votarem a favor. Gràcies.  

 

El Sr. Antonio Juan López Sáez 

Sí, bona tarda! Segons vostès, el pla aquest de nou desenvolupament econòmic el 

defineixen com una eina fonamental per reforçar el procés cap a un nou model econòmic 

que serà sostenible, económica, social y medioambientalmente, que acabarà amb 

monocultiu turístic, que orientarà l’activitat econòmica, que acabarà amb la precarització dels 

treballadors i farà retornar els veïns i els comerç de proximitat, solucionant tots els 

problemes dels veïns i del districte.  
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I per tot això demanen que es faci un nou pla de desenvolupament econòmic, que no només 

solucionarà els problemes anteriors, sinó a més a més, ens explicaran el com, que serà de 

la següent forma: Contractant més personal, comprant més locals buits, enfortint les 

associacions –això és un eufemisme, vol dir donar més subvencions–, apostant per els 

sectors de l’economia verda, blava –faltava la groga i la vermella– i apostant pel 

coneixement, el desenvolupament tecnològic i la petita producció urbana i l’alimentació 

sostenible. Uau!  

A més a més, a tota la proposta ha sortit les següents coses. Ha sortit el Consell de 

Dinamització Econòmica i de Comerç, el Punt d’atenció de l’activitat econòmica, el Punt de 

defensa de drets naturals, el programa «Impulsem el que fas», els «Baixos de protecció 

oficial», el Banc de recursos mancomunats, la Xarxa de resposta econòmica –uf!–, la Taula 

estable d’associacions comercial, la Taula estable de xarxes comercials i l’«Amunt 

persianes». Aquest sí que el conec una mica i de nou locals, quatre estan buits i només dos 

tenen alguna cosa de situació econòmica.  

Però anem a… Això és fruit de la seva ideologia dels últims vuit anys, que ens ha convertit 

en els líders en botigues cannàbiques, en botigues de carcasses de mòbils i en el servei 

d’ungles. I què no ha passat? Doncs bé, ara mateix aquest és el districte on la cistella de la 

compra dels 16 productes bàsics és el més car de tota Barcelona. I quan comparo 

Barcelona no estic comparant Pedralbes, sinó que el pa és un 13 per cent més car en el 

nostre barri que en el barri de la Marina, un 6 per cent més car que en el Camp de l’Arpa. La 

llet és un 15 per cent més cara que a la Marina i un 9 per cent més cara que en el Clot. 

Inclús la fruita, que ja no parlem de la qualitat de la fruita, que està just en el límit apta per al 

consum humano, a pesar de la baixa qualitat, és un 25 per cent més cara que a tota 

Barcelona.  

Amb tot això, en què hem arribat en aquests vuit anys? Doncs legislació sobre legislació, pla 

d’usos sobre pla d’usos, reforma del pla d’usos, pla de…, pla de no sé què i una quantitat 

inusitada de plans, associacions, reformes, programes que no han aprofitat absolutament 

per a res, perquè estem pagant la cistella de la compra més cara. El que tenim que fer és 

deixar-nos de tanta ideologia i de tanta dogmatisme, dogmatisme al qual quan s’ha aplicat al 

cent per cent, ha acabat en un desastre econòmic i que quan s’ha aplicat parcialment, ha 

sigut també un altre desastre econòmic i dir el que hem de fer.  

Jo els dic el que fa falta en aquest barri. En aquest barri fa falta un Mercadona, fa falta un 

Bon preu, fa falta un Casa Ametller. Fan falta el que la resta de veïns de la nostra ciutat 

tenen, que és un preu just per un producte just, amb la qual cosa, votarem en contra.  

 

La Sra. Sonia Beltrán Dey 

Gràcies, presidenta. A mi em sorprèn, de vegades, no?, les presses que té el grup de 

Barcelona en Comú perquè tot s’aprovi ara ja. Però s’obliden que, per exemple, parlant 

d’aquest pla, a final del darrer mandat, van ser ells qui van posposar les adjudicacions a ens 

locals i es van adjudicar al final el quart trimestre de 2023.  

De totes les formes, ens plau compartir que des del districte, conjuntament amb Barcelona 

Activa, estem treballant molt a sobre en el nou Pla de desenvolupament econòmic amb 

trajectòria 24-27. Aquest pla té com a objectiu principal establir un full de ruta en matèria de 

promoció econòmica al districte, abordant eixos centrals com la ocupació de qualitat, el 

foment de comerç de proximitat, la formació, servei, restauració, així com el suport a 

l’activitat econòmica del territori.  
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Compartim, això sí, la filosofia expressada en la proposició, particularment pel que fa a la 

distribució de la riquesa, la perspectiva de gènere, la interculturalitat i la sostenibilitat 

ambiental. Estem compromesos també amb la implementació d’accions que responguin a 

aquestes necessitats i que promoguin una economia més justa i equilibrada per a residents 

a Ciutat Vella.  

En aquest sentit, estem considerant diverses mesures per orientar l’activitat econòmica cap 

a sectors arrelats al territori i reduir la pressió del turisme, fomentant la diversificació 

econòmica i el desenvolupament d’activitats que beneficien directament a la comunitat local. 

Així mateix, reconeixem la importància de comptar amb recursos humans i econòmics 

adequats per dur a terme aquestes iniciatives i estem explorant les vies per optimitzar 

recursos.  

Seguim treballant amb la continuïtat de projectes, com els «Baixos de protecció oficial» i 

altres iniciatives que tenen un impacte positiu. A més, mantenim una estreta col·laboració 

amb les associacions de comerciants per assegurar que les mesures adoptades siguin 

efectives. Apostem per la promoció de l’ocupació en sectors estratègics, com l’economia 

verda i circular, la innovació tecnològica, el comerç de proximitat, el servei de cures, 

cultures, petita producció urbana, alimentació sostenible. Volem garantir que aquestes 

mesures tinguin un impacte positiu en els col·lectius més vulnerables del nostre districte.  

Finalment, volem destacar la intenció de fomentar una participació ciutadana inclusiva i 

activa en el procés del Pla de desenvolupament econòmic, amb sessions de treball obertes i 

la implicació de tots els agents involucrats. També direm que votem a favor d’aquest pla 

perquè estem a favor de l’esperit general d’ell i perquè no podem deixar de recolzar tot el 

teixit econòmic, que és tan important no només per la ciutat, sinó també per al nostre 

districte, però no per algunes mesures específiques que es proposen (la presidenta avisa la 

consellera que se li acabat el temps) que caldria analitzar bé. Igualment votem a favor.  

 

Sr. David Pequeño Gutiérrez 

Moltes gràcies, presidenta. Bé, moltes gràcies als grups que heu donat suport a la nostra 

proposició. Sí que és cert que haguéssim agraït per part dels grups que estan en contra que 

ens haguessin contactat si tenien alguna qüestió, que podien haver intentat fer esmenes i 

transaccionar per arribar a un major acord entre tots els grups polítics. Perquè creiem que el 

Pla de desenvolupament econòmic és la millor eina que pot tenir un districte per incidir en 

l’activitat econòmica dels seus veïns i veïnes.  

Disposem d’uns equips tècnics altament qualificats i compromesos amb el districte i amb 

voluntat de treballar amb i per als veïns i les veïnes. I sobretot, disposem d’un teixit 

empresarial, comercial, laboral, cooperatiu, social i comunitari que vol continuar amb la 

transformació econòmica del nostre districte. No tinguem por a la participació. Convoquem ja 

els espais de participació en les sessions de treball obertes a la ciutadania i als sectors 

implicats. I, sobretot, comencem a treballar documents i compartir-los per poder fer les 

aportacions que siguin necessàries.  

Jo crec que és molt important destacar que obrim el debat, escoltar i agafar les idees ens 

poden ajudar en el nostre objectiu. El nostre objectiu ha de ser fer de Ciutat Vella un lloc on 

viure i treballar. Un lloc on les veïnes no tinguin feines precàries a l’hostaleria i en el turisme 

o del turisme. Un lloc on els comerços artesans els negocis trobin inquilins propers, veïnes 

de Ciutat Vella i també de la resta de la ciutat. Perquè recuperar Ciutat Vella per a les veïnes 

és el primer pas per recuperar-la també per als barcelonins. Moltes gràcies.  
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S’aprova la proposta amb els vots favorables de Barcelona en Comú, el Partit Socialista i 

Esquerra Republicana, i els vots en contra de Junts i el Partit Popular.  

 

Del Grup Municipal Junts per Catalunya: 

  

2. –  (M2327 D1/30) Que el Districte de Ciutat Vella, insti al Departament de Cultura 

de la Generalitat de Catalunya, i conjuntament amb l’entitat de comerciants 

Barna Centre, considerin la millor forma d’homenatjar la figura d’Àngel Guimerà 

a Ciutat Vella, amb un acte a la Plaça del Pi abans de finalitzar l’any 2024, que 

acull l’estàtua de la seva persona, per commemorar la figura que va representar 

l’autor català per la llengua catalana així com per reivindicar la seva pertinença i 

pas pel nostre districte.  

 

La presidenta passa a la següent la proposta d’acord, presentada pel grup de Junts relatiu 

a iniciar els tràmits per elaborar un homenatge a l’Àngel Guimerà, i dona la paraula al grup 

proponent.  

 

Sr. Alex G. Román González 

Gràcies, presidenta. La nostra proposició demana que l’Ajuntament de Barcelona, 

concretament el govern del nostre districte, faci un acte d’homenatge comptant amb 

l’Associació de Comerciants de Barna Centre i, evidentment, amb el Departament de Cultura 

de la Generalitat de Catalunya per commemorar el centenari de la mort del dramaturg Àngel 

Guimerà que s’està celebrant enguany, qui visqué i va conèixer i estimar la nostra llengua 

als carrers del barri del Pi.  

Tots segurament aquí coneixem obres de Guimerà, com poden ser Mar i cel o Terra Baixa, 

malgrat fou un dels exponents en llengua catalana més importants internacionalment. Des 

de Junts per Catalunya creiem que és cabdal el reconeixement a la història dels nostres 

carrers i places, dels il·lustres personatges que hi van viure i la petjada que hi van deixar. És 

per això que demanem a la resta de grups el vot favorable. Moltes gràcies.  

 

El Sr. Joseph Nereus Andal Panapanaan 

Moltes gràcies, presidenta. Ens trobem aquesta proposició entorn a la figura d’Àngel 

Guimerà i el seu vincle de Ciutat Vella. Per tot el que ja s’ha esmentat, valorant que ha 

contribuït de manera molt important a la literatura catalana, assentant les bases del teatre en 

català amb obres tan importants com Terra Baixa o Mar i Cel, tal com vostè va dir, que 

encara avui formen part del nostre imaginari cultural.  

La seva figura agafa una dimensió actual pel pes que va tenir en la revitalització de la 

llengua catalana. Per tant, homenatjar Àngel Guimerà és també una manera de celebrar i 

reconèixer la identitat i la cultura catalana amb una mirada històrica tant en la seva obra 

reflecteix les tradicions, la llengua i els valors de Catalunya, molts d’ells universals i que 

poden ressonar en altres identitats que avui ja formen part de la cultura catalana actual.  
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I és que necessitem nous Guimeràs, que connectin el català amb la nova i àmplia dimensió 

del que ho viu. És i representa la cultura catalana. I molt especialment al nostre districte, on 

necessitem que el català sigui una llengua de benvinguda i vehicular. Necessitem noves 

dramatúrgies que connectin el català amb nous imaginaris vinculats a valors, reptes i neguits 

actuals. Només així, activant la cultura en clau contemporània, aconseguirem fer del català i 

del nostre districte un espai de trobada i convivència que pugui garantir la igualtat 

d’oportunitats.  

Per això creiem que el millor homenatge que es pot fer a un dramaturg com és Guimerà 

seria continuar fent teatre. I perquè això passi, ens agradaria que el dia que es faci 

l’homenatge, les diferents artistes i creadors joves del districte s’animessin a participar 

mostrant la seva feina. En definitiva, fem d’aquest merescut homenatge una inspiració i que 

esdevingui un activador de present per a generacions futures.  

 

La Sra. Alba Segura Gomila  

Just aquest any 2024 celebrem la mort d’Àngel Guimerà, dramaturg català que va gaudir i 

continuar gaudint de la major projecció internacional. Ja des de molt aviat la difusió de la 

seva obra, a càrrec sobretot de la companyia de l’actriu Maria Guerrero i el seu marit, 

Fernando Díaz de Mendoza, va ser notòria. Les seves obres van ser traduïdes a 

moltíssimes llengües i en alguns casos van donar lloc a versions cinematogràfiques i 

operístiques.  

L’èxit de Guimerà com a escriptor li va valdre per ser presentat com a candidat al premi 

Nobel en diverses ocasions. La seva imatge pública va tenir un gran relleu, no només com a 

ideòleg del catalanisme, sinó també que va ser un personatge popular pel seu tarannà 

bonhomiós i la seva actitud liberal. El dia 18 de juliol de 1924 va morir Àngel Guimerà a casa 

del seu amic Aldavert, amb la família del qual va viure bona part de la seva vida. El centenari 

de la seva mort és de nou una gran oportunitat per recordar la seva figura, tal com ha fet la 

Generalitat de Catalunya, la Institució de les Lletres Catalanes i el Departament de Cultura 

amb l’any Guimerà, on s’han organitzat diverses activitats per homenatjar, recordar i divulgar 

el dramaturg, el poeta i l’activista catalanista.  

Cal posar en valor, doncs, la feinada que ha fet associacions, la Institució de la llengua…, ai, 

de les Lletres Catalanes i el Departament de Cultura de la Generalitat, que porten tot aquest 

2024 realitzen actes, rutes, diversitat d’activitats per homenatjar el dramaturg. De fet, si 

mirem l’agenda del web del Departament de Cultura sobre els actes Guimerà, aquest 2024 

hi trobem 64 activitats diverses.  

Votarem a favor de la proposició de Junts per Catalunya perquè es faci un acte a la plaça del 

Pi en record a Guimerà i, com deia, votarem a favor de la proposició. I aprofitem també per 

fer una petició a Districte i és que restauri la placa commemorativa a Guimerà que hi ha al 

costat de l’antiga farmàcia, ara gelateria, de la plaça que porta unes setmanes trencada. I el 

primer pas per homenatjar el nostre passat és mantenir els elements del present que ens 

recorden la forma digna d’aquestes persones.  

 

El Sr. Antonio Juan López Sáez 

Sí, sí, sí, nosotros també votarem a favor del reconeixement a l’Àngel Guimerà, el dramaturg 

català nascut a Santa Cruz de Tenerife. I voldria fer un incís ja que donat que l’Ajuntament 

de Santa Cruz de Tenerife ha dedicat un dels principals carrers a Àngel Guimerà, 
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concretament on va néixer, jo crec que seria un just alid donar-li també un altre carrer a un 

altre il·lustre dramaturg, Benito Pérez Galdós. A més, gran.  

 

El Sr. Albert Salmerón Cojo 

Bé, bona tarda. El carrer de Benito Pérez Galdós ja hi és a Barcelona. Però bé, ens complau 

compartir que considerem d’enorme valor recordar i celebrar la contribució d’aquest… 

(Aplaudiments.) –gràcies– d’aquest destacat dramaturg, polític i poeta a la nostra cultura i 

llengua catalana.  

Justament avui –que això no s’ha dit– 18 de juliol es commemoren els cent anys de la mort 

d’Àngel Guimerà. I també aprofito, si m’ho permeteu, per recordar que ahir es va produir la 

defunció de l’escriptora Rosa Regàs, a qui aquí enviem una abraçada a la família i amics.  

Bé, la figura d’Àngel Guimerà és un referent imprescindible en la literatura catalana del segle 

XIX, reconegut per la seva capacitat d’unir elements romàntics i realistes en les seves obres, 

convertint-se així en un dels màxims exponents de la Renaixença, dintre del nostre imaginari 

popular i cultural.  

Guimerà va residir els darrers anys de la seva vida al carrer Petritxol, en el nostre districte, 

cosa que reforça encara més el seu vincle amb Ciutat Vella. Actualment, a nivell municipal, 

l’Arxiu Històric de la Ciutat i dins del marc del Festival Grec, també estan participant en 

aquesta celebració. I en aquest context instarem el Departament de Cultura de la Generalitat 

de Catalunya, on s’ha dit que es fan 64 activitats, però molt poques a Barcelona i 

conjuntament amb l’entitat de comerciants Barna Centre, explorarem la millor manera 

d’homenatjar la figura d’Àngel Guimerà amb un acte a la plaça del Pi abans de finalitzar l’any 

2024.  

Bé, vull acabar recalcant que Àngel Guimerà, nascut a Santa Cruz de Tenerife com bé s’ha 

dit, va lluitar per una societat plena de prejudicis i va remoure consciències amb les seves 

obres per crear una societat més justa i igualitària, com ho fan constar en una de les seves 

obres que no s’ha mencionat, La filla del mar i cita en els següents versos: «Doncs per què 

m’avorriu? Perquè no he nascut entre vosaltres? Per què no sabeu d’on vinc? Doncs he 

vingut com vosaltres, del cel».  

Gràcies i votarem, com no pot ser d’altra manera, a favor. 

 

Sr. Alex G. Román González 

Bé, és una alegria perquè tothom tenia clar que s’havia d’homenatjar, però ningú ho havia fet 

encara. Per tant, celebrem que tothom ho tingui molt clar. No hem comentat, però sí avui és 

el centenari.  

Sí que hi ha una qüestió que em fa gràcia i és que jo sabia que el conseller del PP acabaria 

dient que va néixer a Santa Cruz de Tenerife. Sí, és veritat, va néixer a Santa Cruz de 

Tenerife, també ho ha acabat dient el conseller dels socialistes. I això és el que ens dona 

encara més motius per demostrar que la llengua catalana és la llengua de cohesió. Va 

néixer a Santa Cruz de Tenerife i va venir aquí amb set anys. Va arribar al barri del Pi i és un 

dels autors més importants i prolífics pel que fa a la Renaixença i la vitalitat de la nostra 

llengua.  

Per tant, moltes gràcies i endavant amb el català. (Aplaudiments.) 
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El Sr. Antonio Juan López Sáez 

Sí, no, m’ha quedat saber l’opinió dels grups de l’obra d’Àngel Guimerà de Jesucristo, La 

Santa Espina i Mossèn Joanot, que estic convençut de que els encanta.  

 

S’aprova la proposta per unanimitat.  

 

Del Grup Municipal Esquerra Republicana: 

  

3. –  (M2327 D1/26) Que el govern municipal de districte es compromet a: 1. Que es 

garanteixi l’obertura de refugis climàtics a cada barri en horari nocturn en cas 

d’avís de situació meteorològica de perill per onada de calor aquest estiu, 

inclosos els avisos del Servei Meteorològic per calor nocturna tenint en compte 

l’augment exponencial de nits tòrrides els darrers anys, i reduir així la mortalitat 

vinculada a l’augment de la temperatura i les onades de calor, mitigant els 

efectes adversos davant la salut de les persones. 2. Garantir l’obertura dels 

màxims equipaments qualificats com a Refugi Climàtic durant el mes d’agost 

perquè el nombre de refugis no es vegi reduït gairebé a la meitat en el mes més 

calorós de l’any. Així com també els caps de setmana i festius, essent dies en els 

quals les jornades laborals es redueixen i no hi ha casals d’estiu, i 

majoritàriament les famílies més vulnerables han d’estar en espais poc adequats 

per a les temperatures que es donen.  

 

La presidenta passa a la següent proposició, presentada pel grup d’Esquerra Republicana.  

 

La Sra. Esther Miralles Ripoll 

Gràcies, presidenta. Els estius són cada vegada més difícil de suportar. De fet, l’Agència de 

Salut Pública de Barcelona estima que la mitjana de mortalitat associada a la calor a 

Barcelona és de 150 persones a l’any.  

Les condicions econòmiques del nostre districte s’han vist molt afectades per la inflació que 

ha dut als nostres veïns a una important pèrdua de poder adquisitiu que, sumat a uns preus 

de lloguers altíssims, fan que seguir el ritme econòmic de la ciutat sigui molt difícil. De fet, el 

24 per cent de les famílies es troben en situació de risc de pobresa energètica i risc 

d’exclusió residencial.  

És molt complicat econòmicament en el nostre districte per a moltes famílies marxar de 

vacances. I quan tens un parc públic d’habitatges amb un aïllament tèrmic insuficient, pisos 

petits i no tens diners per instal·lar aparells per combatre la calor, aquestes desigualtats 

socials es posen al centre de taula, com l’energia domèstica, que és un aspecte vital per la 

vida en condicions dignes.  

Ens preocupa també les persones sense llar. Ens plantegem si realment aquesta 

administració els ha tingut en compte. Som conscients que a l’hivern l’operació Fred és una 
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iniciativa que té un bon resultat, però hem de ser conscients que les temperatures a l’estiu 

són igual de preocupants. Per tant, aquesta administració ha de donar resposta a aquesta 

problemàtica i a aquesta gent de dia i de nit. L’Ajuntament no pot tancar per vacances quan 

tenim situacions socials així de preocupants.  

Per poder pal·liar totes aquestes situacions, vostès han assegurat que han habilitat 35 

refugis climàtics en època d’estiu a Ciutat Vella, però hem comprovat que aquesta dada no 

és del tot certa, ja que durant el mes d’agost, els caps de setmana i els festius aquesta dada 

es va reduint en un 25 per cent. I dues de les instal·lacions són grans parcs on falten zones 

amb més umbracles per ser considerats refugis climàtics.  

Trobem a faltar també una campanya de comunicació recurrent i per a tots els veïns i 

veïnes, i no només de tipus digital, perquè aquesta manca de comunicació fa que una part 

important de la gent que viu al nostre districte no conegui la iniciativa dels refugis climàtics, 

ja que també es fa per la ràdio, però també hi ha gent que tampoc escolta la ràdio.  

Per altra banda, no podem generar titulars que sonin molt bé, però no que són realment 

certs, quan des de l’Ajuntament s’assegura que el 95 per cent dels barcelonins té un refugi 

climàtic a deu minuts de casa seva. I resulta que durant el mes d’agost al nostre districte una 

quarta part estan tancats. Hem de dotar els 26 equipaments previstos com a refugis 

climàtics del nostre districte amb més recursos econòmics i més recursos humans, per 

garantir l’obertura en horari nocturn, tant en cas d’emergència per avisos del Servei 

Meteorològic de Catalunya, el Meteocat, per calor nocturna com durant tot el mes d’agost, 

inclòs el cap de setmana i els festius.  

Hem de ser més rigorosos en la política de refugis climàtics. Cada vegada és més urgent i 

hem d’anar més enllà. Comencem pel districte i anem fent passos endavant, però el districte 

hem de recordar que no pot marxar de vacances. Gràcies.  

 

La presidenta obre el torn als grups. 

 

La Sra. Raquel Viejo Sobera 

Gràcies, presidenta. Primer de tot m’agradaria exposar que compartim la preocupació pels 

efectes que el canvi climàtic provoca en el nostre dia a dia i que malauradament va en 

augment. Tal com s’ha explicat a la proposició, cada cop hi ha més onades de calor amb 

greus efectes per a la salut, especialment dels col·lectius més vulnerables, com són els 

infants, les persones grans i les persones sense llar. Aquesta situació és especialment greu 

en el nostre districte, com ja s’ha dit, pels habitatges que són generalment petits i molts no 

disposen d’aïllament ni climatització adequades. També al nostre districte hi ha carrers i 

places on es pot produir l’efecte «illa de calor» per la poca circulació de l’aire i la manca de 

vegetació.  

De fet, aquest efecte es veurà agreujat per la pèrdua d’arbrat al districte que hem vist els 

últims mesos i l’anunci no comunicat a les veïnes promotores del projecte d’eliminar arbres a 

la plaça Vicenç Martorell, vinculada a la reurbanització de la plaça. I per això demanem al 

PSC que ho reconsideri.  

Així mateix, sorprèn també l’anunci de l’alcalde d’ahir que renuncia tant a la seva pròpia 

iniciativa de recuperar i verdificar interiors d’illa com els projectes dels comuns per fer més 

eixos verdes. En qualsevol cas, la situació d’emergència climàtica té unes causes clares que 
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cal assenyalar, ja que si ens preocupa la situació que vivim, també hem d’intervenir sobre 

les causes que la generen.  

Cal intervenir sobre el model econòmic i de mobilitat. Això implica mesures com aturar 

l’ampliació de l’aeroport, reduir el nombre de terminals de creuers, reduir el nombre de 

visitants que tenen un impacte climàtic molt superior al de les veïnes. Des de Barcelona en 

Comú defensem totes aquestes propostes que contribueixen a disminuir l’impacte de 

l’augment de la temperatura, com els programes de refugis climàtics i el Pla d’ombres 

impulsats i iniciats durant el mandat passat.  

A més, com assenyala Esquerra, el districte té un repte encara major a l’agost, moment en 

què molts equipaments estan tancats i les famílies que no tenen possibilitat de marxar de 

vacances tenen més necessitat d’aquests espais. En aquest sentit, és necessari poder oferir 

refugis a màxim cinc minuts caminant, ja sigui dins equipaments o a l’espai públic. De fet, 

aquests últims, els refugis exteriors, són especialment rellevants en el nostre districte, on els 

carrers estan massificats a l’estiu i tenim pocs espais verds.  

Així, encara que valorem positivament l’esforç del govern per ampliar els refugis climàtics, 

instem al PSC que posi en funcionament també el Pla d’ombres que va anunciar al maig al 

Consell de Salut i que suposaria un avanç en la implantació de refugis exteriors.  

En definitiva, considerem que Esquerra proposa unes mesures que són cada vegada més 

necessàries i que s’han de tractar com un servei bàsic per a la ciutadania. Per tant, des de 

Barcelona en Comú votarem a favor.  

 

La Sra. Muriel G. Sánchez Guy 

Hola. Doncs, compartim el diagnòstic dels companys d’ERC, donat que nosaltres mateixos 

vam presentar un prec –acceptat al plenari de març– manifestant gran preocupació en el 

confort tèrmic de la ciutadania. Per tant, avanço ja que el nostre vot serà a favor.  

Tanmateix, les solucions que proposeu a aquestes altures del mes de juliol no són gaire 

realistes, almenys que parlem de l’estiu de l’any que ve. Però ara mateix, la veritat és una 

miqueta complicat i encara que fonamentat, no deixen de ser solucions pal·liatives.  

Aprofitarem el temps de paraula per denunciar el seguidisme del govern en l’abordatge 

d’una qüestió tan transcendent com aquesta. Tenim un pla Calor 2024, sí, però és heretat 

del mandat passat. Una vegada més observem un continuisme respecte al mandat passat 

liderat pels comuns, que reflecteix la feblesa estructural del PSC a l’Ajuntament. Els treballs 

dels quals s’ha inspirat al pla, com l’informe conjunt de l’Agència de Salut Pública i l’Institut 

de Salut Global de Barcelona titulat «Canvi climàtic i salut a la ciutat de Barcelona» data del 

desembre del 2022.  

Així mateix, del 2021 data l’eina proporcionada per la web TEMOB per mesurar la correlació 

entre temperatura i mortalitat a Barcelona, molt útil, encara que mancada d’actualització. 

Finalment, el Pla d’acció per l’emergència climàtica 2030, del que des de la nostra formació 

no ens cansem de demanar-ne el compliment, també és heretat del mandat passat, 

concretament del novembre 2021.  

I si no fos suficient, constatem que anem tard en el cronograma d’aplicació. Respecte a la 

implantació de generació d’energia renovable als edificis municipals i a l’espai públic, tenim 

la Biblioteca Sant Pau amb aire condicionat que quan funciona fa molt de soroll. El 

climatitzador extern de la Filmoteca ocupa espai públic de la plaça Salvador Seguí i és molt 
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aparatós. D’acord que la Filmo és una entitat depenent de la Generalitat, però l’espai de la 

plaça és de l’Ajuntament.  

Respecte a l’«Espai d’aigua, ni una gota perduda» és el titular d’un dels punts de l’informe. 

La font dels jardins de Sant Pau, destinada a l’abeurament dels gossos, està espatllada des 

de fa mesos. O és que no importen els animals?  

Respecte a la gestió de l’arbrat, deixa molt que desitjar. Els veïns ens han informat que 

penseu compactar el terra al renovat espai infantil de la plaça Vicenç Martorell, que està 

començant ara, quan sabem que la compactació del terra és molt dolenta per les arrels i 

això afecta òbviament a l’ombratge.  

I però ara bé, i termino, l’alcalde no perd ocasió de capitalitzar la feina feta el mandat passat 

amb el vídeo penjat a YouTube de l’Ajuntament on anuncia l’obtenció del segell Missió 

Europea sobre ciutats intel·ligents i climàticament neutres. En tot cas, estarem atents a com 

s’aprofita l’oportunitat d’aquest reconeixement, que òbviament va amb un pressupost, per 

millorar l’actual estratègia d’inversions, tot prioritzant sempre que es pugui les pimes 

catalanes. Gràcies.  

 

El Sr. Antonio Juan López Sáez 

Hola, bona tarda. Nosaltres votarem a favor. Ens sembla que és una proposta bastant 

raonable i creiem que la proposició, doncs, ajuda bastant als veïns. Alguna dada és una 

mica exagerada, però, bé, donem-la per bona.  

 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Hola, bona nit a tothom. L’Ajuntament de Barcelona té un pla de refugis climàtics a cada 

barri per a l’estiu per evitar les ones de calor que pateix els veïns i veïnes. Volem informar 

sobre les mesures que ja tenim en marxa.  

El Pla calor municipal està obert del 15 de juliol i es mantindrà actiu fins al 15 de setembre. 

Aquest pla inclou el Centre d’Urgències Emergències Socials de Barcelona, que estarà obert 

les 24 hores del dia com a refugi climàtic per a qualsevol ciutadà i ciutadana de la ciutat. 

Això garanteix que, en cas d’avís de situació d’onada de calor, hi hagi un espai segur i 

climàtic disposat per a tothom.  

Recordar que el Pla Clima, que també tenim en marxa, el que vol aconseguir és que totes 

les escoles de la ciutat estiguin climatitzades per solucionar també que aquest tema estigui 

resolt.  

A més, com cada any, s’han posat en marxa els refugis climàtics, climàtics d’estiu, obertes a 

la ciutat actual. Actualment aquest refugi són equipaments i espais on els centres cívics, 

biblioteques, entre d’altres equipaments que ofereixen una situació confortable per evitar la 

calor. Aquests serveis, dintre de l’horari de cada equipament, garanteixen el màxim l’horari 

possible.  

A Ciutat Vella disposem d’un total de 38 refugis climàtics, dels quals els 68 estan oberts 

durant l’agost, de dilluns a divendres, el 63 per cent oberts els dissabtes i el 60 els 

diumenges. Això significa que més de la meitat dels espais estaran oberts durant el mes 

d’agost, garantint així l’accés a l’espai adequat per a les persones més vulnerables.  
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En cas de temperatura màxima superior a 30 graus, el Centre d’Urgències i Emergències 

Socials de Barcelona decidiran quins procediments es tindran en compte. Aquest Govern 

seguirà treballant per garantir el descans i la salut de les veïnes de Barcelona. Votarem a 

favor.  

 

La presidenta dona la paraula a una intervenció registrada per part del públic, el senyor 

Aitor Ochoa, però com que no és a la sala, dona el torn de paraula al grup ponent.  

 

La Sra. Esther Miralles Ripoll 

Gràcies a tots els grups que han votat a favor. Gràcies al govern per continuar treballant per 

anar millorant els refugis climàtics. Ens agradaria que aquestes noves informacions que ens 

han donat fossin molt accessibles per a tota la població, especialment la gent gran, que a 

vegades té dificultats per accedir-hi. No es pot només digitalment o a vegades un anunci a la 

ràdio o truqui vostè al 010; s’ha de fer arribar d’unes altres canals.  

I, ostres, el grup de Junts ens hauria agradat que hagués comentat una miqueta més la 

nostra «propo», el que parlàvem, i no la seva guerra amb els comuns. Hagués estat bé, però 

gràcies per votar a favor.  

 

S’aprova la proposició queda aprovada amb el vot favorable de tots els grups.  

Del Grup Municipal Partit Popular: 

  

4. –  (M2327 D1) Instem al Govern del districte a promoure la promoció cultural del 
barri del Call de Barcelona, implementant les següents mesures que ressaltin la 
importància històrica i cultural d’aquesta espai de la nostra ciutat, mitjançant: 1.-
El desenvolupament d’una estratègia de promoció integral que inclogui 
campanyes de publicitat amb mitjans digitals i tradicionals, i en plataformes com 
Instagram, Facebook, Tik Tok i Twitter per a difondre la història i els atractius del 
Call. 2.-La millora de la infraestructura i senyalització de la zona mitjançant la 
col·locació de panells informatius multilingües amb informació històrica i mapes 
en punts clau; la millora de l’accessibilitat horària del “Centre del Call” així com 
l’accessibilitat de les persones amb mobilitat reduïda i altres necessitats 
especials. 3.-La realització d’esdeveniments i activitats culturals a través de la 
organització de festivals culturals, fires de llibres i esdeveniments gastronòmics 
relacionats amb la cultura jueva, així com visites guiades que s’enfoquin en la 
història jueva de Barcelona. 4.-La col·laboració amb Institucions acadèmiques i 
Museus per tal de realitzar exposicions , així com ampliar la col·laboració amb la 
“ Red de Juderías de España. Caminos de Sefarad” integrant la jueria en rutes 
turístiques més àmplies que incloguin altres punts d’interès històric i cultural. 5.-
El desenvolupament d’aplicacions mòbils amb recorreguts autoguiats, audio-
guies i realitat augmentada, així com la creació de llocs web i blogs dedicats a la 
història i els esdeveniments del Call. 6.-La promoció de reportatges i articles en 
mitjans internacionals especialitzats en turisme i cultura. 7.-El foment del turisme 
educatiu mitjançant el desenvolupament de programes educatius que incloguin 
les visites al Call, i la organització de tallers i seminaris sobre la història jueva i la 
seva influència en la cultura catalana. 8.-La promoció de rutes gastronòmiques 
amb a convocar el Consell de Seguretat del Districte, amb representació de tots 
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els partits polítics, les forces i cossos de seguretat de la ciutat (Mossos 
d’Esquadra i Guardia Urbana de Barcelona), els tècnics professionals en la 
matèria i les organitzacions de seguretat del districte, per avaluar la situació 
d’inseguretat del Districte i trobar millores per aquest. 

 

La presidenta dona pas a la darrera proposició, formulada pel grup del Partit Popular, 

relativa a la promoció cultural del barri del Call, a Barcelona.  

 

El Sr. Antonio Juan López Sáez 

¡Hola! Como todos sabemos, la formación de cualquier cultura no deja de ser la base de las 

culturas anteriores que han venido haciendo aportaciones. La ciudad de Barcelona tiene una 

larga tradición de una parte de esa cultura, que fue la cultura judía. Y nuestra propuesta va 

en la intención de poner en valor esa parte de cultura. ¿Cómo lo queremos hacer? Bueno, 

pues desarrollando una estrategia de promoción tanto online como offline, de dar a conocer 

la parte del Call a la resta de ciudadanía y al exterior.  

¿Qué pretendemos? Pues una serie de mejoras en todo lo que sea la infraestructura, en 

todo lo que sería la señalización de un carácter plurilingüe para que todo el mundo pudiera 

saber la parte, esta parte es conocida o poco conocida en nuestra ciudad.  

Además, intentar organizar cualquier tipo de actividades, tanto culturales como lectura de 

libros como ferias, recursos, para que integrarlos dentro de la Red de Juderías y del Camino 

de Sefarad, que funcionan también a nivel nacional. También sería conveniente el 

desarrollar aplicaciones de móviles para que facilitar a aquellas personas que tuvieran 

dificultades de accesibilidad el poder acercarse.  

Y, por último, fomentar un turismo educativo que en el cual se les aproximara a todas las 

aportaciones de esta cultura judía que traído a nuestra ciudad. Y ya, por último, pues, la 

promoción de rutas gastronómicas que no astronómicas, como se comentó en la Junta de 

Portavoces. Gracias.  

 

La presidenta obre el torn als grups. 

 

El Sr. David Pequeño Gutiérrez 

Gracias, presidenta. Sorprende, aunque bueno solo sea un poco, que el Partido Popular 

presente en este Consell Plenari del Districte la misma proposición que ya se aprobó en el 

plenario municipal. No sé si es que no se ha coordinado que su grupo municipal decidió 

cogerse vacaciones antes de tiempo. Pero bueno.  

En todo caso, gracias por permitirnos reiterar nuestro posicionamiento y aclarar algunas 

dudas que han surgido a raíz de la aprobación de su propuesta en Casa Gran. Tal y como 

se pidió a nivel de ciudad, han modificado el concepto de «promoción turística» por 

«promoción cultural». Parece que no acaben de entender la diferencia, pero se agradece 

que hayan aceptado el cambio una vez más.  

Entendemos que esta proposición habría tendría sentido si hubieran hablado con la 

Asociación de Comerciantes del Call y que estos no se hubieran enterado a través del resto 

de grupos políticos de su proposición. También habría sido de agradecer que, una vez 
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aprobada la proposición, no hubieran tergiversado el mensaje en redes sociales vendiéndolo 

como un plan suyo aprobado para promover la promoción turística del Call. Aquí se les 

olvidó cambiar la palabra o a lo mejor también las vacaciones se las cogieron los equipos de 

comunicación de su partido o quizá no les interesaba explicar lo que realmente se había 

aprobado.  

Nosotros a nivel ciudad les dimos un voto de confianza pensando que, como siempre 

hacemos, en lo mejor para los vecinos y comerciantes del Call. Pensamos que 

honestamente querían ayudar y poner su grano de arena a fomentar la cultura, la historia y 

la memoria de nuestra ciudad. Por ese motivo, emitimos en su día un voto a favor de su 

proposición.  

Ahora, viendo el uso partidista que han hecho, sabiendo que nuevamente no han hablado 

con la asociación de comerciantes, que han comunicado lo que han querido y no los 

acuerdos adoptados, que mezclan churras con merinas y hablan de Tik Tok y rutas 

gastronómicas y encajan a martillazos una petición del Consell de Seguretat. Mire, nos 

abstendremos sabiendo que es una proposición ya aprobada y, por tanto, deberá ser llevada 

a la práctica por el actual gobierno municipal.  

Desde aquí todo nuestro apoyo a los comerciantes y vecinos del Call, nuestro compromiso 

con la memoria, tal como hemos demostrado durante los ocho años de gobierno municipal y, 

sobre todo, nuestro compromiso con la cultura y la historia de nuestro distrito.  

 

El Sr. Alex G. Román González 

Gràcies, presidenta. El posicionament de Junts per Catalunya Trias per Barcelona és 

sempre el mateix: situar Barcelona com una de les millors destinacions turístiques de la 

Mediterrània, seguint criteris de sostenibilitat, de reequilibri territorial de l’activitat turística 

dins de la ciutat. És una aposta per un turisme d’alt valor afegit, de congressos, de 

coneixement esportiu, gastronòmic, científic o com el cas que se’ns planteja avui la proposta 

un turisme cultural d’alt nivell qualitatiu. Compartim l’aposta de promoure el turisme cultural i 

el coneixement que posi en valor el patrimoni i el conjunt de l’oferta cultural de la ciutat.  

Volem promoure, des de l’àmbit de la cultura, bones pràctiques turístiques i que Barcelona 

esdevingui clarament un referent de turisme cultural. Una bona pràctica seria recuperar una 

part de la recaptació de la taxa turística per promoure i recolzar l’activitat i el patrimoni 

cultural de la ciutat.  

La cultura jueva és una part integral de la diversitat cultural de Barcelona. Promoure-la 

enriqueix la comprensió i l’apreciació de la pluralitat cultural de la ciutat. Fomentar el 

coneixement sobre la vinculació que ha tingut històricament la ciutat de Barcelona amb la 

comunitat jueva pot combatre estereotips i prejudicis, promovent una societat més informada 

i tolerant, un coneixement que pot facilitar el diàleg intercultural, afavorir la convivència i el 

respecte mutu, així com col·laborar amb la comunitat jueva en l’organització 

d’esdeveniments culturals i celebracions.  

La promoció d’elements culturals col·lectius permet segmentar el turisme a favor d’un perfil 

de turista interessat per la història i el patrimoni de la ciutat, ajudant a revitalitzar l’economia 

del barri en espais on la política actual de l’equip de govern està situant en un potencial perill 

de regressió, com és la zona del Call. És important tenir present les bones pràctiques o 

exemples que s’han vingut realitzant en altres ciutats del país, que de ben segur poden 

servir com a exemple a la ciutat de Barcelona, com és Girona o Besalú.  
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Així doncs, donem suport a aquesta iniciativa tot animant el govern municipal a fer una 

aposta decidida per reivindicar i recuperar aquesta part de la nostra història. El nostre vot 

serà favorable.  

 

La Sra. Esther Miralles Ripoll 

Gràcies, presidenta. Seguint les passes d’altres municipis catalans i molt especialment 

l’Ajuntament de Girona, els successius governs barcelonins fa més d’una dècada que 

recuperen i difonen la memòria i les restes patrimonials que perviuen al call jueu de les 

seves ciutats.  

El 2015, el MUHBA va inaugurar l’antic Call Major, un espai permanent que permet conèixer 

les característiques de la comunitat jueva a Barcelona i la seva relació amb la resta de la 

població barcelonina. Paral·lelament, també organitza periòdicament exposicions dedicades 

al passat jueu de la ciutat. Com els vam dir al plenari de Casa Gran, com ha recordat el 

nostre company dels comuns, el passat 28 de juny, per part de l’Ajuntament s’ha creat una 

ruta que recorre els dos calls jueus de la ciutat i es va canviar el nom del carrer de Sant 

Domènec del Call pel de Salomó ben Adret, el que va suposar una reparació a un greuge 

històric envers de la comunitat jueva de la ciutat.  

De totes maneres, si és cert que l’Ajuntament de Barcelona ha de refermar el seu projecte 

cultural de futur pel Call. És un barri marcat encara avui profundament per la seva identitat 

jueva original i alhora massa desconegut pel conjunt de barcelonins i barcelonines, però 

també pels mateixos veïns i veïnes del Barri Gòtic i de Ciutat Vella. Ara defensa el turisme 

cultural i de coneixement que atrau públic interessant, tant local com de fora en el patrimoni 

jueu de la ciutat, ja que és una eina excel·lent per redinamitzar econòmicament i socialment 

el barri del Call.  

Per tant, com tot és millorable, l’Ajuntament ha de continuar amb la línia estratègica iniciada 

pel MUHBA i cal aprofundir-la fent la més transversal, amb participació d’altres organismes 

municipals, com per exemple podria ser el Districte de Ciutat Vella o l’Institut de Paisatge 

Urbà.  

En conseqüència, tal com vam fer en el plenari la Casa Gran, sí votarem a favor de la 

proposta que presenten, perquè Barcelona té bona part de l’oferta que vostè proposa, però 

no barregem amb altres qüestions que té la seva proposta de promoció purament d’atracció 

turística al cent per cent. Perquè, en tot cas, el llegat jueu ha de servir per conèixer millor la 

nostra pròpia història i valorar la importància del nostre patrimoni cultural, per fomentar 

l’empoderament veïnal del Gòtic a través del foment del sentiment de pertinença, per 

revitalitzar la personalitat de la zona del Call i consolidar un teixit comercial genuí, per posar 

en relleu la cultura de la comunitat jueva que encara existeix a Barcelona i per fomentar un 

diàleg intercultural i interreligiós entre les entitats culturals i religioses que conviuen a la 

nostra ciutat i en el nostre districte. Gràcies.  

 

La Sra. Sonia Beltrán Dey 

Gràcies, presidenta. Com ja han dit aquí, el seu grup va presentar aquesta mateixa 

proposició…, bé aquesta mateixa proposició fil per randa al Ple de l’Ajuntament del passat 

28 de juny. Ho van fer perquè sabem que és un tema de ciutat. Malgrat que la majoria de 

propostes que descriu no són competència directament de districte, estem a favor, ja que la 

proposició aposta per la promoció d’un dels barris emblemàtics històrica i culturalment del 
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nostre districte, un dels barris més antics i que cal que la seva història sigui coneguda i tot el 

que puguem fer nosaltres com a districte, aquí ens trobaran.  

Respecte a la promoció que vostè demana, afegiré que moltes iniciatives ja se’ls va dir en 

aquell plenari de ciutat i repetir-les aquí seria com tornar a utilitzar aquest espai com a 

monitos de repetición, però sí que hi han algunes que m’agradaria destacar. Com que al 

MUHBA, hi ha l’espai MUHBA El Call, que aborda la trajectòria de la comunitat jueva des de 

temps medievals i la seva connexió amb la història de la ciutat. En aquest sentit, el MUHBA 

també promou diverses publicacions i tours virtuals.  

Turisme de Barcelona també dedica un apartat singularitzat al seu web i compta amb un 

marketplace Shalom a Barcelona. Hi ha diverses jornades, celebracions, festivals. El 

Hanukkà, per exemple, l’organitza l’Associació de Botiguers amb col·laboració amb 

l’Ajuntament. Associació de Botiguers que, per cert, estem en comunicació bastant habitual i 

directa.  

També hi ha iniciatives a la memòria. Al gener es commemoren les víctimes de l’Holocaust 

conjuntament amb la Generalitat i al novembre, la Nit dels Vidres Trencats. El barri del Call i 

la seva història són a nivell cultural importants, molt importants per nosaltres i les iniciatives 

que ajudin al comerç de proximitat de la zona també ho són. Resumint, tenim el focus posat 

en aquest barri, com en tots els barris del Gòtic, per la seva importància i essència cultural. 

Llavors, per aquest motiu, votarem a favor.  

 

El Sr. Antonio Juan López Sáez 

Doncs el primer de tot, agrair als grups que ens han donat suport a aquesta proposició. I en 

segon lloc, doncs, agrair-los amb tota la humilitat del món als comuns els consells que ens 

donen, però permetin que no els segueixi perquè, com hem vist en les últimes 

confrontacions electorals, la vostra manera de ser no acaba de funcionar.  

I la segona cosa que també, amb tota humilitat, agrair-li que confronti i que estigui més a 

prop de la comunitat jueva, que tots sabem les relacions tan fluides que té el seu grup 

municipal amb la comunitat jueva degut a la seva preocupació per la seguretat dels seus 

ciutadans.  

 

El Sr. David Pequeño Gutiérrez 

Simplemente le agradecería que no vinculara la comunidad jueva de Barcelona y su historia 

con un genocidio que se está cometiendo en la franja de Gaza. Y, por otro lado, recordar 

que precisamente va ser durante nuestro gobierno de los comunes en los que se van a 

poder celebrar determinadas actividades en el carrer de la comunitat jueva que hasta ese 

momento, históricamente desde la Edad Media, no se habían podido celebrar, como es el 

Hanukka, si no recuerdo mal… la Sukkot, perdón, la Sukkot y que siempre hemos estado en 

contacto con la comunidad judía de la ciudad de Barcelona y eso no nos impide estar en 

contra de un genocidio contra el pueblo palestino.  

 

S’aprova la proposició amb els vots favorables del Partit Socialista, de Junts per Catalunya, 

d’Esquerra Republicana i del grup proposant i l’abstenció de Barcelona en Comú.  
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c) Precs 

  

Del Grup Municipal Barcelona en Comú: 

  

1. –  (M2327 D1/33) Instem al govern municipal a: 1. Adoptar les següents mesures 

per reduir el nombre de creuers i creueristes: limitar el nombre de creuers que 

poden atracar al Port de Barcelona a un màxim de tres al dia, reduir a la meitat el 

nombre de creueristes en temporada alta i reduir a zero el nombre de “dies 

vermells”, fixant un topall de 10.000 creueristes al dia. 2. Elaborar un nou 

conveni amb el Port de Barcelona que contempli que la setena terminal no entri 

en servei. 3.Comprometre’s a reprendre la Taula sobre la situació dels creuers 

per explicar les mesures engegades per regular l’entrada de creuers al port i 

revertir l’arribada dels més de 3 milions de creueristes del 2023. Se sol·licita 

còpia per escrit de tota aquesta informació.  

 

La presidenta passa a substanciar els precs, el primer dels quals formulat per Barcelona en 

Comú, relatiu a mesures per reduir el nombre de creuers i creueristes.  

 

La Sra. Elena Guim Vallejo 

Moltes gràcies, presidenta. El passat 6 de juliol la ciutadania de Barcelona es va manifestar 

massivament per posar límits al turisme. Barcelona rep prop de 30 milions de turistes l’any. 

El 2023 va rebre tres i mig milions de creueristes. Això és un 10 per cent més que el que va 

rebre el 2019. Aquesta situació provoca uns impactes socials i ambientals que la ciutat no 

pot seguir sostenint.  

Per això, instem el Govern a reduir el nombre de creuers fixant un màxim de 3 creuers al 

dia, un màxim de 10.000 creueristes al dia, la meitat els creueristes en temporada alta i cap 

dia vermell. Un nou conveni amb el port perquè la setena terminal no entri en servei i 

reprendre la taula sobre la situació dels creuers.  

 

El regidor  

Sí acceptem el prec. I amb relació a aquest, hem de dir sobre la relació de nombre de 

creuers, volem expressar el nostre suport a les mesures proposades per limitar aquesta 

activitat i reduir-ne l’impacte, algunes de les quals ja han estat llargament anunciades. És 

voluntat del Govern limitar el nombre de creueristes que venen a Barcelona.  

Hem de recordar que el 2018 es va signar un conveni entre l’Ajuntament i el Port per 

allunyar l’activitat de creuers al Moll adossat, permetent la construcció de set terminals amb 

capacitat per acollir set creuers a la vegada. Aquest conveni ha facilitat la gestió de tres 

terminals per part de l’empresa Creuers de Barcelona, mentre que altres terminals són 

gestionades per Costa Cruceros, Carnival Cruceros, MSC i Royal Caribbean, aquesta última 

encara en procés de construcció.  

L’any 2023 la ciutat ha rebut un milió de creueristes més que l’any 2018, arribant a un total 

de 3 milions de creueristes. Tal com ha afirmat l’alcalde i han afirmat diferents responsables 
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municipals, hem arribat a un punt on no n’hi ha prou amb allunyar els terminals sinó que 

necessitem limitar l’arribada de creuers. En aquest sentit, l’Ajuntament està considerant 

diverses mesures similars a les implementades a altres ports d’Europa, com Venècia i a 

Amsterdam, per tal de fixar l’inici per negociar un nou conveni amb el Port de Barcelona.  

Actualment existeix el Consell per la sostenibilitat dels creuers, on estan representats tots 

els agents implicats i on l’Ajuntament té un paper rellevant en la secretaria tècnica. Tot i que 

acceptem el prec i compartim la preocupació per la sostenibilitat de l’activitat de creuers, 

volem recordar que la competència per regular aquesta activitat recau en la ciutat i no 

directament al districte de Ciutat Vella.  

Així i tot, ens comprometem…, em comprometo a traslladar aquesta preocupació als òrgans 

competents i a col·laborar, en la mesura del possible, per assegurar que es prenguin les 

mesures necessàries per limitar l’arribada de creuers i reduir-ne l’impacte.  

 

La Sra. Elena Guim Vallejo 

Gràcies, regidor, per haver acceptat el prec. Pel que fa a l’acord que vostè comentava amb 

data del 2018 que es va signar entre l’Ajuntament de Barcelona i el Port de Barcelona, el 

que es va reduir va ser que es va passar de 13 terminals projectades a només set, val?, tot i 

la dura oposició del president del port en aquell moment, que no ho va valorar positivament.  

Celebro que també estiguin explicant les mesures concretes que duran a terme. Celebrem 

que així sigui, perquè la situació en la que ens trobem d’emergència climàtica i de 

massificació turística, la situació…, la ciutadania ja no pot més. I també comenta, pel que fa 

a que no és una política exclusiva de Ciutat Vella, sinó que és una competència municipal, sí 

que, com bé sap, les externalitats que provoca la massificació dels creuers a la ciutat de 

Barcelona específicament són molt cruentes en el nostre districte. Per tant, celebrem que 

hagi acceptat el prec i seguirem molt atentes la concreció d’aquestes polítiques.  

 

S’accepta el prec.  

 

2. - (M2327 D1/35) 1. Que es presenti, durant el mes de setembre, un informe on es 

defineixi el pla per dur a terme l’eliminació dels HUTs a Ciutat Vella durant el 

mandat vigent; 2.Que s’impulsi la fórmula per suspendre les llicències de pisos 

turístics que conviuen en edificis amb veïns i veïnes, com ja s’ha fet en més de 

80 casos a tota la ciutat; 3. Que s’inspeccionin els centenars de pisos turístics 

que conviuen amb veïns i veïnes, que no han fet efectiva la llicència d’HUTs des 

de fa mesos i, fins i tot anys, i es procedeixi a suspendre-les; 4. Que es doblin 

els recursos destinats a Inspecció del Districte i es creï un equip específic 

destinat al control d’HUTs il·legals que treballi en estreta coordinació amb la 

Direcció de Serveis d’Inspecció de la ciutat per reforçar la detecció i precinte dels 

HUTs il·legals; 5. Que Barcelona se sumi a l’estudi impulsat pel ministeri de 

consum de l’estat sobre pisos turístics il·legals; 6. Que s’implementi un servei 

d’acompanyament i assessorament jurídic des de l’Oficina d’Habitatge (OH) per 

a comunitats de propietaris que tinguin casos d’HUTs causants de molèsties per 

tal que puguin desenvolupar el marc del Real Decreto-Ley 7/2019 per al 

cessament d’activitat d’HUTs en aquests casos; 7. Que es treballi per accelerar 

la regulació dels lloguers de temporada en el marc de la LAU perquè no sigui 
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una escletxa per a treure pisos de lloguer residencial passant-los al temporal i 

esquivant així la regulació de preus.  

 

La presidenta passa al següent prec, que també formula el grup de Barcelona en Comú 

relatiu a l’eliminació de HUTs a Ciutat Vella.  

 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Gràcies. Bé, aquest és un prec que ens hauria agradat no haver de fer i podríem dir que és 

molt extens, com hem dit també en la proposició. Hem fet fins a set peticions molt concretes, 

que estem cansades…, perquè estem cansades d’anuncis per part del govern, sense 

concreció i sense un pla de treball clar. Per tant, el que volem és clarificar la voluntat política 

d’aquest govern, concretar-la en algunes accions per caminar cap a l’objectiu, un objectiu 

doble: zero pisos turístics a Ciutat Vella i a la ciutat i una regulació que no deixi fora de la 

limitació de preu de lloguer els pisos de temporada.  

Per fer-ho, demanem un informe de mesures per aconseguir l’eliminació dels HUTs durant 

aquest mandat, impulsar, com es va comprometre a la Comissió d’Urbanisme, la fórmula 

existent per suspendre llicències a pisos on ja hi conviuen veïnes, que s’implementin serveis 

d’acompanyament i assessorament jurídic a les comunitats de veïnes, que s’impulsi el pla 

d’inspeccions d’aquests HUTs i que es doblin els recursos i es creï un equip d’inspecció 

específica a Ciutat Vella en coordinació amb la direcció de ciutat i que Barcelona se sumi a 

l’estudi estatal sobre HUTs, tot treballant per accelerar la regulació de lloguers de temporada 

amb la Ley de Vivienda.  

 

El regidor 

Dir-los que l’acceptem perquè ho estem fent i que també doncs l’alcalde de Barcelona ha 

sigut pioner en la determinació per acabar amb aquest tipus d’establiments. L’eliminació dels 

HUTs és un pla de ciutat, liderat per la primera tinència d’alcaldia i el pla per eliminar els 

HUTs de Ciutat Vella es regeix pel mateix marc restablert per a tota la ciutat segons el 

Decret llei 3/2023. Aquest decret estableix que tots els comunicats vigents d’HUTs a la ciutat 

s’hauran d’extingir el desembre del 2028 i que només es poden tornar a donar llicències si el 

planejament municipal ho acredita.  

Com a govern municipal, la decisió és que no es farà cap planejament que permeti la 

reactivació d’aquestes llicències, cosa que farà que sigui impossible donar noves llicències 

quan les actuals vencin i, per tant, els HUTs hauran de tancar. És fonamental que aquest 

procés estigui acompanyat d’una activitat inspectora molt intensa i inflexible per garantir que 

els 10.000 pisos turístics que hi ha a la ciutat es recuperin com a habitatge.  

La detecció de HUTs il·legals ja està força avançada gràcies a l’ús de tecnologies com el wifi 

scraping i l’equip de visualitzadors, així com la inspecció centralitzada. A més, la primera 

tinença d’alcaldia ja ha anunciat que es duplicarà l’equip d’inspecció que actua a tota la 

ciutat durant l’any vinent, reforçant així la tasca inspectora i mantenint una actitud, una 

actitud inflexible i contundent davant l’activitat il·legal. A l’informe del principi del plenari hem 

esmentat l’última campanya d’inspecció de pisos turístics il·legals, que demostra amb el seu 

gran abast la dedicació del Govern per sancionar els incompliments.  
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Pel que fa a la suspensió de llicències de pisos turístics que conviuen en edificis amb veïns, 

els 80 casos mencionats corresponen a un mateix edifici on es va aplicar per primera 

vegada la Llei de facilitació econòmica durant el passat mandat. Actualment aquesta qüestió 

està en contenciós administratiu i s’ha decidit esperar a les primeres sentències per avaluar 

la viabilitat i seguretat jurídica d’aquesta via.  

Referent a la implementació d’un servei d’acompanyament i assessorament jurídic a l’Oficina 

d’Habitatge, l’oficina de Ciutat Vella ja compta amb un servei d’orientació jurídica conveniat 

amb l‘ICAB, orientat a… (Sona el senyal acústic per finalitzar la intervenció). Acabo perquè 

com que la pregunta era molt llarga, si em permet, responc. Ja he concentrat molt, eh?, 

perquè això donava per fer una punt. (La presidenta permet que acabi el regidor.) 

Deia que l’oficina de Ciutat Vella ja compta amb un servei d’orientació jurídica conveniat amb 

el Col·legi d’Advocats, orientat principalment al risc de pèrdua d’habitatge. No obstant això, 

estem treballant per reforçar aquest servei i obrir noves línies de treball i assessorament 

davant els canvis normatius recents i previstos.  

Finalment, ja es treballa en la regulació dels lloguers de temporada en el marc de la Llei 

d’Arrendaments Urbans, per evitar que aquesta modalitat sigui una escletxa per treure pisos 

de lloguer residencial i esquivar així la regulació de preus. Tot i que acceptem el prec, volem 

recordar que l’eliminació dels HUTs a Barcelona és una iniciativa que ja hem liderat des de 

l’alcaldia i hem traslladat les seves peticions a aquesta primera tinença d’alcaldia i 

continuem treballant per garantir que les mesures proposades es portin a terme de manera 

efectiva i amb la màxima seguretat jurídica.  

 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Agraïm l’acceptació del prec i esperem que destinin tota la seva voluntat política en 

accelerar les accions en aquest sentit. Aquest estiu no podem viure una paràlisi i les veïnes 

necessiten que es comencin a veure accions. Vostè m’ha dit que ja ho estan fent, però 

nosaltres els hi demanem coses noves. Per tant, a mi no em val que em digui que ja s’està 

fent. O sigui, s’ha de crear aquest nou equip per assessorar específicament les comunitats 

de veïnes que poden vetar la presència de pisos turístics.  

No estem parlant de l’assessorament legal que ja té l’Oficina d’Habitatge i la iniciativa 

d’eliminar els HUTs és a instàncies dels comuns i gràcies al govern d’Esquerra del novembre 

del 23. Per tant, és clar que l’alcalde Collboni ho ha de liderar i estem bastant satisfetes 

d’aquest lideratge, però ell promet que això només passi el 2028. Al 2028, vostè només 

estarà complint la obligació que li marca la Generalitat.  

Nosaltres el que demanem és que avanci les accions ja, que comenci per tancar els HUTs 

que pot tancar ja, que hi ha normativa de l’Ajuntament que pot seguir implementant, com és 

el compromís que vosaltres van assumir…, que vostès van assumir a la comissió 

d’Urbanisme.  

 

S’accepta el prec.  
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Del Grup Municipal Junts per Catalunya: 

  

3. –  (M2327 D1/31) • Que se’ns informi del calendari de desplegament del nou pla 

local de seguretat 2024-2027. • S’adaptin els protocols de la GUB de manera 

que la presència d’agents a peu de carrer, sortint del vehicle quan sigui 

necessari, millori el potencial dissuasiu. • S’exerceixi la responsabilitat derivada 

de la coadministració dels HPO amb particular diligència en cas de risc per la 

seguretat de les persones. 

 

La presidenta passa al següent prec, que formula el grup de Junts per Catalunya relatiu al 

desplegament del nou Pla local de seguretat.  

 

La Sra. Muriel G. Sánchez Guy 

Sí, gràcies, presidenta. A l’última audiència de districte una intervenció em va cridar l’atenció: 

la del veí José Espada, que es va referir a la ciutat amb aquest apel·latiu «narcoBarcelona» i 

va preguntar amb molta raó: Qui té el poder, les màfies o l’estat de dret?  

Diguem-li màfies, mares, bandes o gangs, quan les institucions públiques no garanteixen la 

pròpia integritat física de la ciutadania tenim un problema. Quan l’administració no pot 

protegir l’exercici de la llibertat dels més grans que per por renuncien a sortir de casa, tenim 

un problema. Quan els delinqüents instal·len càmeres per vigilar entrades i sortides de les 

finques intimidant de retruc els veïns, tenim un problema. Quan els veïns manifesten sentir-

se segrestats i amenacen en administrar justícia pel seu compte, tenim un problema. En 

definitiva, quan l’administració, violant el contracte social amb els administrats, compromet la 

cohesió social per la seva inacció, tenim un problema.  

Fa 40 anys, 41 anys exactament que governeu el país, si exceptuem el mandat de l’alcalde 

Trias. Quaranta-un anys de polítiques errades amagant el cap davant de dinàmiques 

enquistades. Però més val tard que mai, encara que sigui perquè la tossuda realitat no faci 

malbé un bon titular projectant una imatge de Barcelona que no encaixa amb les ambicions 

megalòmanes de l’actual alcalde.  

Celebrem que finalment us hàgiu avingut a prestar l’orella, sinó a la veus dels veïns, com a 

mínim als altres grups municipals, i abordar un pla de seguretat integral per a Ciutat Vella. 

Em consta, regidor, que hi pensa dia i nit i que n’ha fet una qüestió personal.  

Per tant, demanem al govern municipal del districte el següent: Que s’informi del calendari 

de desplegament del nou Pla local de seguretat 2024-27 S’adaptin els protocols de la GU, 

de manera que la presència d’agents a peu de carrer, sortint del vehicle quan sigui 

necessari, millori el potencial dissuasiu i s’exerceixi la responsabilitat derivada a la 

coadministració dels HPO, amb particular diligència en cas de risc per a la seguretat de les 

persones.  

 

El regidor 

Sentint-la a vostè, sentint algunes intervencions que es produeixen en les comissions del 

plenari de l’Ajuntament i veient els posicionaments d’alguns dels seus alcaldes en 

comarques com el Maresme, estic bastant espantat respecte el concepte de la seguretat i de 



 
                  Districte de Ciutat Vella 

 

62 
 

la intervenció que des del seu grup volen proporcionar. Mirin-s’ho, eh? Mirin-s’ho, perquè 

cada dia tenen un obscurament, jo no diria cap a l’extrema dreta, però mirin, perquè 

semblen aquells que tenen una certa preocupació pel creixement de la senyora Sílvia 

Orriols. I és un tema que els hauria de preocupar a vostès, si són un partit seriós i 

responsable.  

Amb relació al prec presentat, els hi respondré sobre el desplegament del nou pla de 

seguretat i el que preguntaven. Volem proporcionar informació detallada i expressar el 

nostre compromís amb les accions plantejades. Ahir, 7 de juliol, es va presentar a la 

Comissió de Presidència la mesura de Govern del Pla local de seguretat de Barcelona.  

Aquest pla de seguretat té una concepció integral que inclou seguretat ciutadana, seguretat 

viària, prevenció de conductes i activitats, inconveniència i emergències i protecció civil. El 

pla defineix 28 objectius estratègics concretats en 124 objectius específics i 279 accions. A 

més, s’ha incorporat un calendari per a l’execució de les accions que s’ha planificat per 

trimestres des del 2024 fins al 2027. No obstant això, la previsió pot modificar-se per 

qüestions sobrevingudes o derivades de les dinàmiques de la ciutat.  

Pel que fa a la petició d’adaptar els protocols de la Guàrdia Urbana de Barcelona per millorar 

el potencial dissuasiu amb una major presència d’agents a peu de carrer, aquest aspecte ja 

està prevista al Pla de visibilitat del Guàrdia Urbana. La nostra prioritat és garantir una 

presència efectiva dels agents al carrer que contribueixi a una major seguretat i a la 

sensació de protecció entre els ciutadans.  

Amb relació a la responsabilitat derivada de la coadministració dels habitatges de protecció 

oficial, amb particular diligència en cada cas de risc per a la seguretat de les persones, 

volem recordar que les actuacions de la Guàrdia Urbana han de complir sempre amb 

legalitat vigent, fins i tot quan es tracti de propietats municipals com els habitatges públics. 

Ens comprometem a exercir aquesta responsabilitat amb la màxima diligència, tal com 

estem fent, per garantir la seguretat de tots els residents i reiterem el nostre suport a les 

mesures proposades i la nostra voluntat de seguir treballant per implementar de manera 

efectiva i construint així una millora contínua de la seguretat al nostre districte.  

 

La Sra. Muriel G. Sánchez Guy 

Amb tot el respecte, regidor, i l’estima que li tinc, paraules buides. Gràcies.  

 

El prec queda rebutjat.  

 

4.- (M2327 D1) Que faci un pla per mantenir netes les plaques dels noms dels 
carrers i elements recordatoris de les denominacions antigues de carrers, barris, 
etc. I amb especial atenció a les plaques de record i homenatge.  

 

La presidenta passa al següent prec, també formulat i defensat pel grup de Junts per 

Catalunya.  

 

El Sr. Alfons Molons Antius 
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Gràcies, presidenta. Al finalitzar el mandat passat, ja vam fer un prec dient que en diferents 

espais participatius els veïns i veïnes manifestaven i segueixen manifestant que una sèrie de 

cartells a les parets dels establiments, el cablejat de les companyies de serveis i altres 

elements enlletgeixen el paisatge urbà. El districte de Ciutat Vella ha de donar exemple en el 

bon manteniment i neteja, fet que donarà més força a l’hora de reclamar a tercers.  

Hi ha moltes plaques de carrers que estan plenes d’enganxines, brutes, trencades, amb les 

lletres esborrades o pintades. Les plaques històriques a voltes amagades per diversos 

elements, plaques homenatge o recordatoris sense manteniment i malmeses. Tenim el pla 

Endreça, un pla que ens dona molta propaganda, però que sovint es queda curt, ja sigui 

perquè no es fa del tot el que s’ha de fer, ja sigui perquè el programat sobre el paper queda 

desbordat per la realitat.  

És possible que es triés la paraula Endreça i no altres pel sentit que es dona aquesta que ve 

de l’evolució del «dreçar», que ve de l’evolució del llatí «directare», posar dret, tot dret. Des 

del Govern han de poder gestionar tot plegat per aconseguir el sentit de la paraula.  

Per això hem de començar amb les coses a casa. Pot semblar banal o insignificant, però a 

voltes les petites accions són les que repercuteixen més directament sobre els veïns i veïnes 

i el resultat. Demanem al govern municipal del districte el següent: Que faci un pla per 

mantenir neta les plaques dels noms dels carrers i elements recordatoris, amb especial 

atenció a les plaques de record. Gràcies.  

 

La presidenta rectifica en referència al prec anterior, que sí que ha estat acceptat pel 

Govern. A continuació, dona la paraula al govern per respondre al prec actual. 

 

La Sra. Sonia Beltrán Dey 

Gràcies, presidenta. Senyor conseller, li dono la informació perquè ho sàpiga. Sí que ens 

preocupa molt el tema de la neteja, de com estan les plaques, de com està el cablejat. De 

fet, fem passejades nocturnes per mirar com està el tema de les llums, amb equip de 

tècnics, amb gerència. Passegem pels carrers. Vam estar, arrel d’un prec que van fer vostès 

també, per la capelleta de Santa Eulàlia. Vam estar localitzant tots aquests desperfectes que 

ens van dir. Vull dir: Estem a sobre d’aquests temes.  

Des de gener d’aquest any, l’Ajuntament de Barcelona compta amb un contracte específic 

per a la neteja de les plaques de noms dels carrers. Aquest contracte inclou la neteja de 

pintades i adhesius, garantint així que les plaques es mantinguin en bon estat i, sobretot, 

que siguin llegibles.  

Pel que fa a altres elements que mencionen, com les plaques de record i homenatge, 

actualment és cert que no està contemplat el seu manteniment específic. No obstant això, si 

es detecta algun element que requereixi una intervenció, es procedeix a la seva neteja o 

reparació de manera reactiva. Compartim aquesta preocupació per mantenir netes i en bon 

estat totes les plaques i elements commemoratius del nostre districte, ja que formen part del 

patrimoni.  

I continuarem treballant, segur, en aquesta línia i considerarem la possibilitat d’ampliar el 

contracte actual o establir nous mecanismes per assegurar un manteniment més proactiu o 

més eficient d’aquests elements que tenim culturalment als nostres carrers. Acceptem, 

evidentment, el prec.  
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El Sr. Alfons Molons Antius 

Doncs molt bé, gràcies per l’acceptació. El tema de la capelleta, jo fins i tot vaig dir que 

volia…, i volia fer un tuit per agrair que s’havia netejat i tal, però va durar dos dies. Realment 

el que deia, el desbordament.  

I la placa del carrer Avinyó amb cantonada carrer Ferran és un festival d’enganxines 

posades. Aneu-la mirar, perquè aquesta segur que està bastant per fer, però agraeixo la 

resposta que m’ha donat, consellera. Gràcies.  

 

La Sra. Sonia Beltrán Dey 

En aquell moment vam prendre nota i vam actuar. Ara en aquest moment també ho farem 

així. Gràcies.  

 

S’accepta el prec.  

 

Del Grup Municipal Esquerra Republicana: 

  

5. –  (M2327 D1/27) Que el govern de Districte es comprometi a elaborar i presentar 

una mesura de govern o un pla integral que abordi la situació de consum de 

drogues de forma holística, social, comunitària i de salut per tal de minimitzar els 

impactes negatius del consum de drogues al barri del Raval. Que aquest pla, 

compti amb la perspectiva tècnica, comunitària i d’actors especialitzats en 

l’abordatge social i holístic del consum de drogues. 

  

La presidenta passa ara als dos precs que formula el grup d’Esquerra Republicana, el 

primer relatiu a la situació del consum de drogues.  

 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Gràcies, presidenta. Que al Raval hi ha una situació complexa i conflictiva amb el consum 

de drogues i la venda de drogues és una realitat. Només cal veure com va anar la última 

audiència pública. Només cal passejar pels carrers del Raval i que molts veïns et parlin i 

t’expliquin.  

Ara bé, que el consum de drogues és una qüestió únicament de seguretat i que amb la 

guerra contra les drogues es solucionarà el problema has de tenir molta imaginació. Llavors 

la realitat d’aquest districte ha estat travessada històricament amb una situació complexa en 

quant a les drogues. Això d’ara tampoc és nou i crec que s’ha demostrat que ni amb les 

actuacions que es van fer el 92 es van solucionar. I em sap greu dir-ho, però portar fora allò 

que no ens agrada per al nostre barri no soluciona el problema, com ja s’ha vist.  

És normal que el veïnat estigui fart, ho entenem perfectament, però cal que l’administració 

doni respostes i solucions efectives i només amb la persecució dels traficants i amb la 
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pressió policial tant a persones consumidores com a traficants, no solucionarà el problema. 

Qui pensi que sí va molt equivocat. Calen respostes socials des d’una mirada holística, 

transversal, comunitària. Una mirada que, des de dins de la situació del consum, al Raval es 

pugui treballar amb la persona al centre.  

Sé que molts no voldran escoltar això, però violència en patim tots. Violència la pateixen les 

veïnes que tenen un punt de venda o narcopis davant de casa i que les increpen, però 

també pateixen violència les persones que consumeixen. I si no comencem a humanitzar 

aquestes persones i no comencem a entendre la complexitat i la dificultat amb què viuen, i 

comencem a entendre que calen més recursos socials, habitacionals, psicològics per a 

aquestes persones, malament anem, perquè aquestes persones pateixen múltiples 

violències i viuen travessades per una violència estructural i transversal que sovint nosaltres 

mateixos generem.  

I amb això no vull dir que hagi d’haver-hi una permissivitat total, ni que això sigui can pixa, 

però sí que vull dir que amb més policia no se solucionarà el tema, perquè el consum de 

drogues sovint és una conseqüència o una resposta a múltiples problemes socials que 

aquestes persones viuen a les quals, a l’estar al marge del sistema, no se’ls dona resposta.  

I acabo. Cal un canvi de mirada i de paradigma, i per això creiem que és necessari un pla 

d’actuació, una mesura de govern o un full de ruta que no només tingui una perspectiva de 

seguretat.  

 

El regidor 

Sí, acceptem el prec i, amb relació a aquest prec, sobre l’elaboració d’una mesura de 

govern, un pla integral que abordi la situació de consum de drogues al Raval, també li volem 

expressar el nostre suport a aquesta iniciativa i proporcionar informació sobre les accions 

que estem duent a terme en aquest àmbit.  

Som conscients i vostè ho ha posat molt de manifest de la problemàtica que es viu al Raval 

en relació al consum de drogues i estem treballant activament en un nou pla de drogues a 

nivell de ciutat. La primera fase d’aquest pla ha estat l’anàlisi i evolució dels plans anteriors, 

identificant les àrees que no han donat els resultats esperats. Pel disseny del nou pla, estem 

treballant en diferents grups transversals per poder abordar la problemàtica de manera 

integral i holística, incorporant perspectives tècniques, comunitàries i d’actors especialitzats 

en l’abordatge social i de salut del consum de drogues.  

Reconeguem que les drogues, les problemàtiques associades a les drogues són complexes 

i requereixen una resposta global que impliqui no només les administracions locals, sinó 

també altres nivells de govern. De fet, la competència en matèria de salut és de la 

Generalitat. És per això que en el marc d’aquest nou pla estem col·laborant amb altres 

administracions per garantir que les accions que es prenguin siguin efectives i sostenibles.  

Reiterem el nostre suport a la necessitat d’una mesura específica per al barri del Raval i la 

nostra voluntat de seguir col·laborant amb tots els agents implicats per assegurar que es 

prenguin les mesures necessàries per a millorar la situació. Aquesta setmana, al darrere 

mateix, hem tingut una llarguíssima sessió de treball amb l’Agència de Salut Pública i amb la 

mateixa Àrea de Salut de l’Ajuntament.  

Compartim la preocupació de tots plegats en relació a aquest tema que, com vostè ha 

explicat, s’ha posat de manifest d’una manera ben crua en els darrers consells de barri. Hem 

de fer aquesta mirada holística a la que es referia tant vostè com jo, però a la vegada hem 
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de ser conscients de que hi ha una problemàtica que no podem posar sobre les espatlles de 

les veïnes i veïns.  

 

S’accepta el prec.  

 

6. –  (M2327 D1/29) Que el govern municipal del districte de Ciutat Vella realitzi un 

campanya d’inspecció i comunicació a locals comercials i locals de restauració 

del districte, per tal de complir les normatives anteriorment mencionades, i així 

garantir i preservar la llengua catalana des dels diversos àmbits competencials, i 

que ser una ciutat internacional no vagi en contraposició de mantenir la 

personalitat de Barcelona, com a capital de Catalunya.  

 

La presidenta passa al següent prec, també d’Esquerra Republicana. 

 

La Sra. Esther Miralles Ripoll 

Gràcies, presidenta. El català és llengua oficial a Catalunya i no és una llengua de segona ni 

és una llengua minoritària. Però sí és cert que hem de treballar per fer que el català sigui útil 

i indispensable per anar a tot arreu i també per prosperar personalment i professionalment. 

Si la nostra gent, els barcelonins i les barcelonines, els nous i els vells, constaten que la 

llengua catalana és necessària, la faran servir més i és pel que nosaltres treballem.  

Dit això, posem avui un exemple de que en el mentrestant de fer el català amb la llengua 

necessària, mirem de fer complir l’article 32.3 de la Llei 1998 sobre política lingüística i la 

Llei 22/2010 del Codi del consum en el seu article 128-1. Diu: «Als comerços». Diu sobre els 

comerços: «Que aquesta llei és obligatori comptar en els rètols dels establiments, almenys 

en la llengua catalana». Passejant pel nostre districte observem nous comerços que obren 

els seus negocis amb els seus rètols directament en llengua anglesa. Potser alguns és per 

desconeixement, però n’hi ha d’altres que, sense amagar-se res i passant-se la llei per l’arc 

del triomf, obren els seus negocis orientats al turisme directament a l’anglès i no a les veïnes 

i els veïns dels barris. I alguns hem de dir són empreses de renom català. És una vergonya.  

En aquest sentit, és fonamental que, des del districte, en un exercici de responsabilitat 

política i en el marc de les seves competències, promogui i garanteixi el compliment 

d’aquesta normativa. Per això fem aquest prec, per demanar l’establiment de mecanismes 

d’informació primer, de control després i, finalment, si s’ha de sancionar, derivar-ho a 

l’organisme on correspongui.  

Hem d’assegurar el respecte a la llengua catalana i a la cultura de Barcelona. Hem de 

mantenir i fomentar el català als comerços dels nostres barris, sobretot en el nostre districte, 

que està tan turistificat. No volem de cap manera que es perdi la nostra identitat, perquè el 

català ha demostrat que ens cohesiona socialment i ha de quedar evident en els nostres 

comerços que els que vivim al districte de Ciutat Vella, del català n’estem tots orgullosos. 

Gràcies.  

 

La Sra. Maria José Arteaga Muñoz 
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Gràcies, presidenta. Bona nit a tothom. L’Ajuntament de Barcelona ha estat sempre partidari 

de promoure l’ús del català i dins de les nostres competències estem compromesos amb el 

foment de la llengua catalana als comerços de la nostra ciutat. Des de la Direcció de 

Comerç, Restauració i Consum incorporem, a les seves convocatòries de subvencions, el 

compromís per part de les persones beneficiàries d’utilitzar preferentment la llengua 

catalana en tot el material gràfic i audiovisual adreçat al públic, d’acord amb el que estableix 

el Reglament de l’ús de la llengua catalana de l’Ajuntament de Barcelona, article 16.  

A més, Barcelona Activa desplega un seguit d’accions per promoure l’ús del català, alineant-

se amb l’objectiu de preservar la personalitat de Barcelona com a capital de Catalunya, tot i 

ser una ciutat internacional. Tot i que compartim la preocupació per la preservació de la 

llengua catalana i la importància de garantir el seu ús en els àmbits comercials i de 

restauració, creiem que els mecanismes més adients per a la realització d’inspeccions en 

aquest sentit corresponen a la mateixa Oficina de Garanties Lingüístiques de la Generalitat 

de Catalunya.  

Us recomanem que dirigiu les vostres reclamacions a aquesta institució, que és la 

responsable de vetllar pel compliment de la normativa lingüística. No obstant això, estem 

disposats a col·laborar amb les autoritats competents i a participar en la promoció del català 

a través de les nostres pròpies iniciatives. Votarem a favor, però vostès saben perfectament 

que és competència de la Generalitat. Gràcies.  

 

S’accepta el prec.  

 

Del Grup Municipal Partit Popular: 

  

7. –  (M2327 D1) Instar al govern municipal a crear grups de treball oberts tant ales 
associacions implicades , veïns, administració com a la resta de grups 
municipals per aconseguir tirar endavant amb el màxim consens possible el 
APEU. 

 

La presidenta passa al prec que formula el grup del Partit Popular.  

 

El Sr. Antonio Juan López Sáez 

Sí. El passat 13 de juny vam celebrar amb el Consell de Barri en el Gòtic i un dels punts 

fonamental va ser el tema de l’APEU. I un d’aquests punts fonamentals va ser el tema de 

l’APEU. Inclús van portar vostès un tècnic i aquest tècnic ho va explicar, però una vegada 

acabat el consell es van donant compte que la gran quantitat de dubtes que es van generar 

va ser que ens va donar a tots la impressió de que no va ser suficient aquesta explicació. 

Amb la qual cosa, el nostre prec és dir si podríem tornar a reiterar i reforçar una mica 

l’explicació del que és un APEU i com funcionen.  

 

La Sra. Maria José Arteaga Muñoz 



 
                  Districte de Ciutat Vella 

 

68 
 

Gràcies, presidenta. No podem acceptar el prec en els termes que vostè ens ho formula. El 

desplegament d’un APEU és, per definició, una iniciativa del sector econòmic, d’un 

determinat espai. Segons la llei de l’Ajuntament, pot iniciar-se un procés de desplegament, 

però a Barcelona s’ha pres la decisió política de no impulsar cap APEU des de les 

institucions municipals.  

Actualment, el sector econòmic i comercial del barri ja s’està organitzant per realitzar 

jornades informatives amb l’objectiu de conscienciar i explicar aquesta fórmula de 

col·laboració. Aquestes jornades són molt essencials per facilitar la comprensió i el suport 

necessari per als desplegaments dels APEUs.  

A nivell parlamentari del Govern de la Generalitat, s’està estudiant els motius pels quals no 

hi ha cap iniciativa d’APEU desenvolupada fins ara. Tenim en compte les dificultats 

d’interpretació i de desplegament reglamentari. Aquest estudi és crucial per identificar i 

superar les barreres que han impedit el progrés en aquest àmbit.  

En aquest sentit, l’Ajuntament està treballant internament mitjançant un grup de treball 

tècnic, que ha estat dedicat a l’anàlisi i l’elaboració de la normativa per a l’aplicació de la Llei 

de l’APEU. Aquest treball intern és un pas important per preparar el terreny i assegurar-se 

que quan es decideixi procedir estiguem ben preparats per fer ho de manera efectiva i amb 

el suport necessari.  

Tot i que la creació dels grups de treball oberts a les associacions implicades, veïns, 

administració i la resta de grups municipals és una idea valuosa, considerem que en aquest 

moment el focus ha de ser en l’organització i conscienciació per part del sector econòmic i 

en la resolució de les qüestions normatives i reglamentàries pendents. No acceptem el prec.  

 

El Sr. Antonio Juan López Sáez 

Sí. És una llàstima que no accepteu el prec perquè precisament el que buscava en aquest 

prec era explicar a les organitzacions implicades exactament què és un APEU, quines 

possibilitats tenia d’exercir-lo.  

 

No s’accepta el prec.  

 

d) Preguntes 

 

 Del Grup Municipal Partit Popular: 

  

1. –  (M2327 D1)  
 Quines mesures a pres l’ajuntament i quines pensa prendrà per reparar els 
danys ocasionats. I quines mesures prendrà per evitar aquests actes vandàlics. 
 

 

La presidenta passa al punt de les preguntes dels partits, amb una del Partit Popular.  
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El Sr. Antonio Juan López Sáez 

Sí. La pregunta és les mesures que va prendre l’Ajuntament perquè el passat 21 de juny es 

va produir un acte vandàlic a l’alçada de la Via Laietana del número 39, que va afectar el 

que seria la Caixa d’Enginyers. Es va cremar un contenidor i un matalàs. No es van produir 

afortunadament danys personals, però sí que les flames van arribar al primer pis.  

Donat que estem parlant de Via Laietana, que és una d’aquestes vies principals i, a més a 

més, està a escassos metres de les institucions de la nostra ciutat, volia saber què pensa fer 

l’Ajuntament per evitar aquest tipus d’actes.  

 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Hola, bona nit! En primer lloc, volem rectificar que l’incident que es va produir al carrer 

Joaquim Pou, no a via Laietana. Aquella nit es van cremar un total de sis contenidors. Es 

van identificar una persona com a possible autor dels fets i actualment està en marxa un 

investigació policial.  

Pel que fa als danys ocasionats, la reposició de cada contenidor té un cost de dos mil euros, 

un total de 12.000 euros per l’Ajuntament de Barcelona. Aquesta despesa impacta als 

recursos municipals destinats a la gestió i residus de neteja de la ciutat de Barcelona.  

En termes de prevenció, és molt difícil evitar completament aquest tipus d’actes vandàlics. 

Per això treballem estretament amb les forces policials per definir i assegurar que el 

responsable no queda en llibertat o impune.  

 

El Sr. Antonio Juan López Sáez 

Sí, perquè tinc dubtes, perquè jo les fotos que vaig veure eren de Via Laietana, no de 

Joaquim Pou, i ja sé que estan al costat l’una de l’altra, però era a Via Laietana on es va 

produir la de més a la façana i en cristalls. Va ser més en aquesta part de la Via Laietana 

que de la part de Joaquim Pou.  

 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Aquesta informació venen dels tècnics i de la gent que va estar en aquell espai. I ja entenc 

que ha de ser d’aquesta manera, no pot ser d’una altra.  

 

El Sr. Antonio Juan López Sáez 

Si vols ja et passo les fotos.  

 

El Sr. Oriol Casabella Troncoso 

Val, me les passes després.  

 

e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
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Del Grup Municipal Barcelona en Comú: 

1. –  (M2327 D1/32) Que el govern municipal informi de l’estat d’execució de la 

proposició/declaració o prec esmentat amb els antecedents i que té el següent 

redactat: Que s’informi de l’estat d’execució de la Proposició aprovada al Consell 

Plenari del Districte de Ciutat Vella, en data 12 de març de 2023, amb el següent 

contingut: "El plenari del Districte acorda: 1) Que es realitzarà i es publicarà un 

informe detallat especificant el nombre total de contractes realitzats pel Districte, 

de persones amb bagatges culturals diversos d’acord amb l’aprovació de la 

Instrucció de la Comissió de Govern de 19 de maig de 2022; 2) Que l’equip de 

govern del Districte de Ciutat Vella es comprometi a presentar el calendari 2024-

2025 dels òrgans de governança contemplats al Pla d’Acció Intercultural del 

Districte de Ciutat Vella (Grup d’Acció Intercultural, Grups de treball i Grup 

Coordinador) amb freqüència semestral. A més de presentar l’informe de 

seguiment bianual, on el primer s’hauria de presentar durant el primer semestre 

de 2024 i l’altre a la finalització del Pla el 2026." 

 

La presidenta passa a dues demandes de seguiment. La primera, formulada pel grup de 

Barcelona en Comú.  

 

El Sr. Joseph Nereus Andal Panapanaan 

Gràcies, presidenta. Bé, no m’estendré gaire. El que demanem al Govern des del nostre 

grup amb el Seguiment de prec és compromís per a complir amb acords que es van 

acceptar el passat plenari del 12 de març. Us demanàvem dos punts respecte a les 

polítiques de l’àmbit de la interculturalitat.  

Primer, demanàvem un informe detallat amb relació a l’aplicació d’instrucció on s’exposi el 

nombre de contractacions de persones amb bagatge cultural divers. L’informe no s’ha fet 

públic encara i volem saber si s’està treballant i per quan teniu previst publicar l’informe.  

I segon punt, presentar un calendari i informes on s’exposi què s’ha fet fins ara amb el Pla 

d’acció intercultural del districte. També demanàvem que aquesta informació es fes de forma 

pública amb les veïnes i entitats col·laboradores i tots els grups municipals. Avui dia s’ha 

complert només parcialment amb els acords aprovats. Només tenim constància de la 

presentació del primer informe de balanç del Pla d’acció a la Comissió Consultiva del 

Benestar el passat 2 de juliol, un informe de les actuacions fetes fins ara i la planificació 

d’accions fins al 2026.  

Me n’alegro que s’hagi tingut en compte la nostra petició, però vull remarcar que a l’informe 

segueix faltant més concreció en informació quantitativa, com ara quanta gent ha participat 

en els diferents programes, el grau de satisfacció per part de les entitats organitzadores o de 

les veïnes i veïns que hi han participat. Per tant, demanem un balanç amb un treball més 

acurat dels indicadors.  

D’altra banda, com deia, l’acord només s’ha complert parcialment, perquè la presentació de 

l’informe cal que es faci també en una sessió del grup motor GAI, oberta a veïns i veïnes, 

com s’especifica a la governança del pla d’acció. Donat que ja teniu previst una trobada del 

GAI per a la tardor d’aquest any, emmarcada en l’Eix d’Educació, demanem que la trobada 

s’ampliï també a la presentació d’aquest informe i sigui oberta a les veïnes o bé es programi 
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una altra sessió durant el mes de setembre donat que el compromís –acabo– era fer durant 

el primer semestre del 2024 i ja anem tard. Gràcies.  

 

El Sr. Albert Salmerón Cojo 

Bé. Primer de tot dir que la instrucció de la Comissió de Govern de 19 de maig de 2022 té 

com a objecte la definició del procediment a seguir per a la introducció de clàusules en els 

contractes públics de l’Ajuntament de Barcelona i les seves entitats dependents, que 

promoguin una equivalència en la representativitat de la diversitat cultural i lingüística de les 

persones que executen els contractes públics a contractes de serveis que impliquin atenció 

a les persones i també contractes de serveis d’atenció a persones que pertanyen a 

col·lectius específics d’acord amb els diferents perfils i nacionalitats.  

Atès que els contractes de gestió d’equipaments estan en període de vigència de contracte 

i/o de pròrroga legalment establerta, actualment s’està treballant en els contractes de gestió 

d’equipaments que han de començar al llarg del 2025, així com contractes de serveis i 

atenció a persones i que ja incorporen aquesta instrucció amb la clàusula especial 

d’execució de fonament de contractació diversa.  

Aquí serà necessari combinar les necessitats de subrogació de personal dels equipaments 

existents amb la clàusula de foment de contractació diversa, que afectarà directament a les 

noves incorporacions de personal no subrogat. A la Comissió consultiva de Benestar Social 

del 2 de juliol del 2024, que espero que hagueu estat, es va presentar les principals accions 

realitzades durant l’any 2022 i 2023 i en els àmbits de salut i benestar, lleure educatiu, 

comerç i promoció econòmica, participació i comunicació i drets culturals, així com les 

principals línies de treball i accions estratègiques per al 2024-2025. Gràcies.  

 

f) Seguiment Precs  

 

Del Grup Municipal Esquerra Republicana: 

  

1. –  (M2327 D1/28) Que s’informi de l’estat d’execució del prec (M2327 D1/2) ates al 

Consell Plenari del Districte de Ciutat Vella, en data 12 de març de 2023 amb el 

següent contingut: “Que el Govern del Districte de Ciutat Vella al pròxim plenari 

d’octubre, presenti el Pla d’Adolescència i Joventut de l’Ajuntament de Barcelona 

aterrat al districte de Ciutat Vella, fent sessions participatives amb les taules de 

joves, entitats i associacions de joves o que treballin amb joves per fer del pla 

una eina de millora pels joves del districte. Que la territorialització faci especial 

èmfasi amb l’espai públic pel lleure i respongui les demandes i preocupacions 

dels joves del districte.”  

 

La presidenta dona pas al següent seguiment d’un prec formulat pel grup d’Esquerra 

Republicana.  

 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 
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Sí, aniré molt ràpid, perquè em sembla que hi ha veïns que volen parlar i són les deu. 

Simplement era saber com està l’estat d’execució del prec que es va acceptar el 12 de març, 

al plenari de 12 març de 2023 amb relació a l’aterrament del Pla d’adolescència i joventut. 

Sé que encara queda uns mesos per presentar-lo, però com s’havien de…, bé, es 

demanaven en el prec, que es demanaven que es fessin amb taules de joves i amb 

participació comunitària, doncs saber en quin punt està tot això. Gràcies.  

 

El Sr. Albert Salmerón Cojo 

Sí, bé, es va presentar en el ple de març de 2024 i s’ha iniciat reunions amb el Departament 

de Joventut de l’Ajuntament per tal de territorialitzar el Pla d’adolescència i joventut 2023-

2030.  

Mireu, el Pla d’adolescència i joventut del districte de Ciutat Vella s’ha de desenvolupar 

seguint els paràmetres establerts pel Pla de Ciutat i alineant-se amb les línies estratègiques 

del districte marcades pel Pacte per Ciutat Vella. Com es va explicar en les reunions de 

treball amb els grups i en la presentació pública a les quals vau assistir, els treballs dels 

pactes començaran a la tardor.  

A més, s’implementaran accions específiques en consonància amb el futur Pla de Barris per 

combatre les desigualtats i garantir l’accés equitatiu a les oportunitats educatives, culturals i 

laborals. Durant tots aquests processos caldrà comptar amb la participació directa dels i les 

joves de Ciutat Vella, que seran una peça clau i fonamental per a definir les polítiques de 

joventut del districte. Gràcies.  

 

La Sra. Natalia Martínez Rodríguez 

Sí, no, només m’agradaria saber si tot a partir d’ara anirà relacionat amb el pacte, 

bàsicament perquè crec que també haurien de ser qüestions diferents. Es va demanar una 

territorialització del pla que despenjava de Casa Gran i entenc que ha d’anar amb línia, però 

no acabo d’entendre si una cosa va junt amb l’altra o com funcionarà.  

 

El Sr. Albert Salmerón Cojo 

És que crec que ja ho he deixat molt clar. Vull dir, no fa falta reincidir. A més, hi ha veïns que 

volen parlar. Gràcies.  

 

A) Torn Extraordinari de Paraula 
 

Donat que no hi ha declaracions institucionals en aquest Ple, la presidenta obre el torn 

d’intervencions registrades per part del públic, durant dos minuts.  

 

La Sra. Núria Puertas 

Bona nit. Val. Bé, jo vinc de la plaça dels Àngels. Soc membre del grup de Contra Soroll del 

Raval de Ciutat Vella i vinc a parlar del soroll. Des del mes de novembre, que es van retirar 

els decrets de restriccions horàries a terrasses locals de restauració, bars musicals i 
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botigues de comunitat a les zones altament tensionades pel soroll del Raval i del Gòtic, hem 

demanat que es tornessin a tramitar, sense resposta.  

La tramitació de noves zones del Casc Antic i la Barceloneta s’ha deixat caducar, 

directament. Tenint en compte que el mes d’octubre aquest Consell Plenari va aprovar 

seguir amb el Pla de mesures contra la contaminació acústica, demanem: Quan es tramitarà 

novament les restriccions horàries? Demanem que es tramitin ja. Quan es tramitaran les 

noves zones tensionades al Casc Antic i la Barceloneta? Demanem que es tramitin ja. Quan 

es prohibirà la pràctica de l’skate fora dels skateparcs? Demanem que es prohibeixi ja. Quan 

es retiraran les llicències dels locals que incompleixen la normativa de soroll, tant a l’interior 

com a l’exterior dels locals? Demanem que es retirin ja.  

Quan es deixarà de promocionar les activitats sorolloses dels eixos comercials a l’espai 

públic? Demanem que no es concedeixi cap més permís, cap més subvenció i sota cap 

pretext. Quan s’actuarà contra el botellot i els aparells de música, tant en horari nocturn com 

diürn? Demanem que s’actuï ja.  

No podem esperar més. No podem tornar enrere, no podem començar de zero un altre cop. 

Demanem que actuïn ara sense més dilacions. No deixin passar l’estiu i en totes les zones 

afectades pel soroll, sense excepció. Moltes gràcies.  

 

El gerent  

Gràcies. En resposta a algunes de les qüestions que planteja, dir-li que els decrets de 

restricció horària es va decretar la caducitat perquè havien estat impugnats per defectes 

formals, ho hem explicat diverses vegades. Hi haurà una comissió de seguiment d’aquest 

pla de soroll a finals de setembre-octubre. Si és representant d’una de les xarxes contra el 

soroll, també la convidarem a assistir-hi. Aleshores es prendran mesures que anirem 

compartint.  

Hi ha tot un calendari molt acurat de mesures específiques que, com he dit, tot plegat són 

deu mesos. Al Bòria s’ha començat des de fa temps i per això es podran aplicar a finals 

d’aquest any i la resta anirem seguint. Per tant, ho anirem compartint a la propera comissió 

de seguiment. Gràcies.  

 

La presidenta dona la paraula a les senyores Maite d’Ambrosio i Reme Gómez, que no són 

a la sala. Per tant, passa el torn al senyor Andrés Ibáñez.  

 

El Sr. Andrés Ibáñez 

Cinc hores aquí per dos minuts. Moltes gràcies. Una vergonya de resposta que has donat a 

la veïna. (El regidor protesta i la presidenta demana calma.) Senyor Batlle, no es faci l’ofès. 

Aquí els ofesos som nosaltres, que té una obligació i no compleix i ja està. (La presidenta 

comença a comptar el temps.) 

A la plaça de George Orwell-Escudellers era una zona ZATHN. Es va tornar enrere, per 

què? Els serveis jurídics de l’Ajuntament no eren fiables? No és veritat que la justícia l’hagi 

ficat enrere, són vostès, aquesta regidoria, els que van llançar la tovallola. Ens han deixat 

venuts durant un any i ara, el pròxim estiu tornarem un altre cop.  
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Hi ha unes fonts de soroll. Les tenim ben identificades, a la plaça de Geroge Orwell durant el 

dia, terrasses sobrepassades, amplificadors. Al vespre, tenim les màquines d’escombraries, 

recollida de tal. Tenim l’activitat de la discoteca; a les nits que no hi ha discoteca és diferent 

el comportament. La gent que estan al carrer, la matinada abandonada als grups fins que es 

fa de dia, la inacció absoluta de l’Ajuntament. No tenim ni Guàrdia Urbana.  

Tenim identificat un punt que és Escudellers-Orwell, on…, que està declarat ZARE i on està 

sobrepassat excessivament. Som no del 22 per cent aquell que tenim tres decibels més. 

Som segurament l’u per cent que tenim 10, 12, 15 decibels més del permès. Què estan fent 

vostès durant aquest any? Jo els demano concretament quines mesures han pres durant 

l’any que porten aquí en aquesta zona en concret. Quines mesures concretes han pres? 

Perquè estan obligats, ja que és una ZARE a fer un pla específic determinat sobre aquesta 

zona.  

També els demano quines mesures pensen prendre a partir d’ara i específicament ara 

mateix. Vull dir no esperar ara aquests 10 mesos que vostès estan parlant, i tornar a 

començar. Estic pensant a partir d’ara mateix. També vull saber quins resultats han tingut, 

quins resultats han tingut les mesures que vostès han pres, si és que han pres alguna, 

perquè jo no he vist que hagin pres cap.  

I ara jo quan marxi cap a casa i aquesta nit, dijous, demà torna a ser divendres. He sentit 

algunes tonteries… (La presidenta avisa que se li ha acabat el temps.) Doncs llavors el que 

jo voldria és tot que jo porto dins amb tot aquest tema, poder-lo compartir amb algú no en 

dos minuts, sinó amb una assentada tranquil·la. He rebut alguna oferta de fer-ho, però el 

que vull és que sigui una realitat, perquè no soc jo. És tot un barri que estem venuts per un 

tema de soroll. És un tema que hi greu de salut física i de salut mental. (La presidenta 

insisteix que s’han acabat els dos minuts.) Si us plau, responeu-me les coses concretes que 

heu fet, si us plau. Si us plau, n’hi ha que portem cinc hores.  

 

El gerent  

En aquests moments, des de fa un temps tenim un sonòmetre ja instal·lat per prendre les 

mesures, perquè és una de les següents zones que tenim com a prioritàries. Hem quedat 

que després de la primera zona que s’implantarà a finals del trimestre d’aquest any, la 

següent és la de George Orwell-Escudellers.  

L’altre dia, com sap també, a l’acabar el consell de barri, vam estar parlant 20 minuts a 

bastament del tema i vam quedar que en podem parlar altres vegades també. Les mesures 

s’aniran prenent dins aquest marc holístic. 

 

Davant les protestes pel temps atorgat del senyor Ibáñez, la presidenta aclareix que és un 

acord de la Junta de portaveus i que a les audiències es donen cinc minuts. Dona la paraula 

a la senyora Núria Pineda, al senyor Pablo Clavell, però com que no hi són presents, passa 

el torn a la senyora Bertila Ysamad.  

 

La Sra. Bertila Ysamad 

Tinc moltes coses a parlar, per tant, suposo que puc presentar per instància les coses que 

no puc dir aquí, perquè és impossible. Jo agrairia que sintetitzéssiu una mica les vostres 

intervencions perquè us allargueu moltíssim i ens doneu una mica més de temps als veïns a 
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exposar les nostres coses, si us plau. I també ens doneu una miqueta d’aigua, que també 

tenim set.  

Jo vinc a parlar de la plaça Vicenç Martorell, amb un projecte absolutament demencial, fet 

per persones que no són tècniques en la matèria per una iniciativa d’un veí que té, bé, una 

ideologia sobre el que han de fer els nens i tal. I aleshores la realitat és que aquest projecte, 

malgrat que l’altre dia a la reunió se’ns va dir que no tallaven els arbres, les actuacions que 

es van a fer, com que no han estat consensuades o per biòlegs ni us heu volgut assabentar, 

resulta que les actuacions que aneu a fer aniran a fer malbé la vegetació actual que hi ha.  

Per posar tres jocs més sota els arbres, ens anem a carregar un lloc preciós històric de la 

ciutat perquè les actuacions en els centres històrics, per favor, feu-les amb més cura i amb 

bisturí. Val? Això és el centre històric i és una plaça que portem molts anys i uns arbres que 

això sí que és un refugi climàtic, per déu! Això és un refugi climàtic i no enviar la gent a un 

lloc amb aire condicionat.  

Aleshores, aquests arbres que són unes magnífiques tipuanes, ara resulta que no, que no 

tallareu cap arbre, però sí que tallareu branques perquè posareu unes faroles, perquè se us 

ha ocorregut posar tres jocs infantils sota els arbres, quan els mateixos pares –jo he anat a 

recollir signatures– no volen que toqueu el jocs infantils perquè ja en tenen prou i perquè 

volen que el lloc sigui vallat. Els traieu les valles, que no ho volen. Poseu jocs per tres jocs 

infantils, eh?, deixeu el lloc sense valles. I ara resulta que, primer, –és molt important– 

compacteu el sòl. (La presidenta l’avisa que hauria d’acabar.) Compacteu el sòl que afecta a 

les arrels i si no busqueu bibliografia. No deixa airejar bé les arrels. No deixa que penetri bé 

l’aigua i produeix problemes hídrics i d’aireació de les arrels. Després aneu… (La presidenta 

li demana que acabi la frase perquè ja han acabat els dos minuts) Doncs jo us he aguantat 

durant tres hores.  

Aneu a posar cautxú en llocs infantils per on passen les arrels per sota, perquè vosaltres 

penseu que les arrels es queden allà. No, les arrels també passen per sota del cautxú i allà 

també patiran. I després, al tallar les branques –un moment– al tallar les branques, les 

capçades es protegeixen entre ells durant anys. Quan tu talles unes branques, aquestes 

capçades queden exposades al sol i es cremen els troncs i es fan malbé a l’arbre.  

 

La presidenta dona per acabada la intervenció.  

 

La Sra. Bertila Ysamad 

Quina sortida ens doneu, perquè dieu: Això ja està fet. Això ja està fet, no h i ha res a fer, i 

val 315.000 euros, senyors, 315.000 euros fer una desgràcia com aquesta.  

 

El gerent  

Gràcies. Ahir va tenir una reunió entre els promotors i altres veïns, també d’aquí, de la plaça 

i amb els serveis tècnics de districte i de l’Ajuntament. Estem pendents de l’acta, però llegiré 

la resposta que tinc jo en aquests moments.  

Van assistir a la sessió els promotors del projecte que, a banda de l’aclariment que 

demanaven del tema dels arbres, van defensar la seva proposta davant d’altres veïns que 

també van assistir i es van queixar de que no havien participat en el procés dels 
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pressupostos participatius perquè no s’havien assabentat. La nostra tècnica de participació 

va informar de la posada en marxa de la propera edició dels pressupostos participatius 

després de l’estiu. Es va demanar la possibilitat de poder subscriure el butlletí del districte 

per tenir informació de tots aquests projectes.  

Sobre aquest en concret, es va explicar que el motiu de valoració de treure els arbres va ser 

arran de trobar unes arrels superficials molt grans que posaven en dubte l’estabilitat dels 

arbres i que un cop que Parcs i Jardins ens ha informat que no hi ha perill d’estabilitat, els 

arbres no es trauran i es modificaran els jocs que estaven previst posar en aquell espai.  

Es va aclarir també que en cas d’haver tret aquests arbres, s’haurien substituït per uns altres 

i es va donar la informació de la durada de les obres i dels pressupostos que van demanar a 

alguns assistents. (La senyora Ysamad protesta sense micròfon). 

 

La presidenta dona la paraula al senyor Josep Lamiel. 

 

El Sr. Josep Lamiel 

Bona nit. A veure, molt ràpid. El tema del soroll és un tema que s’ha de negociar amb tots, 

perquè nosaltres com a veïns de planta baixa, tampoc estem contents amb el soroll. És un 

tema molt difícil de portar a terme, perquè moltes vegades ens agredeixen, ens insulten, ens 

trenquen la porta. O sigui, és un tema que s’ha de parlar molt tranquil·lament.  

Segon punt, el canvi d’horaris, molt malament. S’han acomiadat persones que són veïns i 

veïnes, s’han tancat locals i s’han tingut que traspassar per aquesta mesura. És una mesura 

que no es va pensar. No s’ha parlat i no s’ha negociat.  

El tema APEUs, no estem d’acord, t’ho dic sincerament. O sigui, una de les coses que em fa 

més por és que en el tema dels APEUs a mi m’obliguen a tindre que ser part de la seguretat 

i de la neteja, la qual cosa sempre he pensat que seguretat i neteja ha de ser de 

l’Ajuntament, no una resposta meva.  

No, no, jo ja l’he llegit, l’APEU. A Barcelona Fundació Comerç ja ens l’han presentat i no 

estem d’acord, ja t’ho dic ara.  

Segon, un altre punt, ens hauríem de posar tots d’acord, però realment tots d’acord, 

nosaltres i vosaltres, i arribar a acords perquè això és un desastre. O sigui, vindre aquí a dir 

el que no fem, no solucionar el problema. Si venim aquí és per resoldre coses i per arribar a 

acords. Jo crec que és molt important i si tenim la possibilitat de poder fer això ara, en 

aquest moment, amb altres persones que han estat formant partit de govern, amb altres 

gerents, amb altres gent que a més ha viscut el canvi perquè jo li he viscut aquest canvi.  

O sigui, crec que és molt positiu que ens reunim i crec que és molt positiu que parlem 

d’aquests temes perquè tots volem el mateix. Volem un barri més net, volem un barri més 

segur, volem un barri més eficaç i volem viure al barri. I una de les coses molt importants 

són els lloguers, no només els pisos, també els locals, perquè un local a Ciutat Vella pot 

costar 300.000 euros. Demanes una hipoteca i et costa uns 1.100-1.200 euros al mes, però 

s’estan llogant per 4.000. I això és especulació. Sincerament, no ho trobo bé. Haurien de ser 

els locals per les persones que volen formar amb la seva família.  

 

El regidor  
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Sí, doncs moltes gràcies. Aquest és el sentit de les intervencions en el plenari del districte, 

que, repeteixo, no és tant un òrgan de participació, sinó un òrgan de govern. Per òrgans de 

participació tenim les audiències públiques i tenim els consells de barri i, per tant, també els 

remeto allà.  

Concretament, el que planteja vostè em sembla que també ha sigut tractat tant les 

intervencions del gerent com a la intervenció que ha fet el comissionat per al Pacte per a 

Ciutat Vella. Està clar que això ho farem en diàleg amb tots vostès i, per tant, a més vostè és 

representant d’un eix comercial. Per tant, serà convocat a la Comissió de seguiment dels 

temes aquests del soroll. Això és el que li puc dir, per descomptat que l’escoltarem.  

I respecte a tot el que hem de treballar de cara al futur, ho farem amb el diàleg que ha 

anunciat tant el comissionat com jo mateix.  

 

La presidenta passa el torn al senyor Francisco López. 

 

El Sr. Francisco López  

Bona nit a tothom. Soc de l’Associació de Veïns del Raval i portem una temporada de que 

estan fent l’obra aquí a la Via Laietana. Molta gent gran ve a l’associació de veïns, i molta 

gent del carrer venen també, de com poden anar a l’Hospital del Mar. El problema de la gent 

gran per anar a l’Hospital del Mar és un compromís que la gent no sap com ha d’anar allà. 

Ara a la Rambla no pugen i baixen tampoc a l’autobús. Hi ha l’autobús del barri, aquest que 

n’hi ha, però aquest autobús no el fan servir per anar a l’Hospital del Mar i la gent gran que 

n’hi ha aquí podran tranquil·lament.  

És un autobús que corre tot el Raval. Per què no fan aquest autobús que vagi a Hospital de 

Mar i no tingui que anar la gent al Paral·lel, l’altra gent a la Via Laietana, l’altra a la plaça 

Catalunya? Per què no ho feu, això? I molta gent s’estan queixant que no poden… A 

vegades no surten perquè han d’agafar el taxi també i no surten perquè…, per vergonya o 

per por també. Ja està.  

 

El regidor 

Aquí hi ha un tema d’informació. Està clar que això és una cosa que demanem a TMB que 

informi de les rutes alternatives de transport públic que pot haver-hi i si s’ha de fer un 

ajustament en aquestes rutes, demanem a TMB que les faci. Per tant, recollim la seva 

petició i la traslladarem a TMB.  

 

La presidenta passa la paraula a la senyora Rosario Pérez, que no és present, i llavors al 

senyor Iván Rivera.  

 

El Sr. Iván Rivera 

Buenas noches a todos. Espero que tengan buenas vacaciones, los que puedan hacer 

buenas vacaciones, porque hay gente que se tiene que quedar por obligación en el Raval y 

con todos los problemas que estáis escuchando, como comprenderéis es muy difícil. 
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Nosotros, en la calle Robador, como presidente del Raval Sud, pues tenemos dos 

problemas, que yo entiendo que de alguna forma alguna vez se solventarán. Uno es el CDR, 

el centro de reducción de daños, que yo tengo promesas de cuatro personas que se han 

sentado antes que usted, que me lo quitaban. Pues sigue ahí. 

Y como comprenderéis, l’Arc del Teatre tiene un problema que son los CEs. El CEs es que 

tendrían que… No entiendo quién se le ocurrió la buena idea de traerlo aquí, al corazón del 

Raval, porque resulta ser que donde estaba por lo menos había menos gente. Yo creo que 

tendréis que pensando… No sé si será ahora, porque si el CDR llevamos años esperando 

que lo quiten, pues yo espero que en este gobierno ya se quite. Y si es posible, este año.  

Y el CEs, me gustaría de que ya fueseis pensando en encontrar algún sitio, si es factible, 

porque es que no puede quedarse aquí, no puede. La sala Baluard, la sala Baluard no 

puede quedarse aquí. Habrá que buscar algún sitio porque la sala Baluard tiene un 

problema sobreañadido, es decir, la gente enferma se tiene que estar pinchando dentro, no 

fuera, no fuera.  

Y sobre todo a ver si es factible que con las fuerzas de orden que hay aquí, que nos 

escuchen a ver si es posible que puedan solventar algo del ruido de la calle Robador, 

porque vienen los veranos y los veranos son muy duros en esta calle. Muchas gracias. 

(Aplaudiments.) 

 

El regidor 

Sí, aquest tema ja ho he introduït en l’informe inicial que he fet, sobre l’activitat de la 

regidoria en aquests mesos. Estem treballant amb l’Agència de Salut Pública i amb el 

Departament de Salut per buscar una solució, la solució als dos problemes que vostès 

plantegen. Jo crec que el tema del CRD està ben aspectat, jo penso que podem tenir 

notícies a mitjà termini…, a curt termini, perdó.  

I l’altra és molt més complexa. Però el que volem és, efectivament, el que diu vostè. És a dir, 

que aquí es posi tothom en un lloc que s’ha de correspondre. I, efectivament, és un tema 

complex, de molt difícil solució, però el que no podem fer és estendre-ho en el conjunt de 

l’entorn del cas de Baluard, que efectivament és un problema que ja he dit abans que no 

podem posar sobre les esquenes dels veïns.  

Escolti, hem parlat amb vostè. Vostè és representant de l’Eix Comercial, el tindrem informat 

de tota l’evolució d’aquest tema.  

 

La presidenta dona la paraula a la senyora Carme Solé.  

 

La Sra. Carme Solé 

Bona nit. Bé, voldria… No parlo només en nom meu, sinó en nom de molts veïns. Som…, 

bé, soc del Gòtic. Aviam quina possibilitat hi ha de que tinguem com teníem abans, un 

número de telèfon per la Guàrdia Urbana directament. Ja sabem el per què ens diuen que 

no, per la normativa europea que ha canviat, bla bla, bla, bla, bla, bla. De la mateixa, però 

nosaltres pensem que si a algú se li acudeix la possibilitat, per exemple, el 010 funciona molt 

bé. Llavors no ho sé, un 011. Ja sé que la Guardia Urbana té un telèfon llarg i a vegades hi 

hem trucat i ens diuen: «No, truqui al 012».  
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Llavors, què passa amb el 012? Que depèn del funcionario de turno llavors diuen, depèn del 

funcionari: «Passem amb la Guàrdia Urbana o no el passem» i abans, quan tenim el telèfon 

directe, els problemes de soroll, etcètera, se solucionaven molt bé, perquè la Guardia 

Urbana venia i se solucionava el problema. I amb el 112 depèn del funcionari de torn, no 

d’això. I llavors jo proposo que penseu l’Ajuntament, quin número podríem posar una altra 

vegada. Ja sé que les normatives, etcètera.  

I un petit detall: el soroll no molesta, perjudica la salut. Ho dic perquè com que a vegades 

diu: «Que si algú li molesta el soroll». No, no, el soroll no molesta, perjudica la salut. Ara ja 

se sap el nombre de gent que es mor per culpa del soroll. Res més. Gràcies.  

 

El regidor 

El sistema de comunicació de la ciutadania amb els cossos policials ja està ja molt establert. 

El 112 és l’únic telèfon d’emergència policial, però en canvi, totes les forces… els òrgans 

policials tenen instruments de relació amb la ciutadania. El té l’Oficina de Relacions amb la 

Comunitat del cos de Mossos d’Esquadra i el tenen els equips de policia de barri en el cas 

de la Guàrdia Urbana.  

Per tant, jo li demanaria que es posés en contacte amb la comissaria de la Guardia Urbana 

d’aquí del districte i que està aquí al carrer de les Tàpies, perquè donessin informació 

respecte a com connectar amb l’equip de policia de barri corresponent.  

 

La presidenta dona el torn de paraula a la senyora Maria Elena Martín. 

 

La Sra. Maria Elena Martín 

Bé. Bona nit, senyor Batlle. Bé, soc l’Elena, ja em coneix, soc de l’antiga Massana. No cal 

que respongui, només vinc a fer una declaració per anunciar una cosa.  

Avui voldríem fer públic, com a antiga Massana, que reprenem l’actualització del projecte de 

l’antiga Massana. He donat el… Bé, ja havíem presentat un projecte. Aquesta és 

l’actualització perquè, bé, han passat anys i la cosa ha canviat una miqueta. I ho farem per 

vies legals per fer efectiva la concessió a insistir en el compliment de l’acord tal com us hem 

fet arribar.  

I recordem, davant de les amenaces de desnonament del senyor Batlle, que en aquest 

moment no existeix cap via legal per desnonar l’edifici i que per fer-ho, ho hauria de fer al 

pur estil «desokupa» o alguna cosa així, d’una forma completament il·legal i havent de 

passar per sobre de la classe treballadora d’aquesta ciutat, situació que no seria agradable 

per ningú, ja que els treballadors i la gent del barri no estem disposats a perdre la nostra seu 

amb els braços creuats.  

El seu lema és «diàleg i determinació». Em sembla molt bé. És un bonic lema. Diàleg, bé, la 

setmana passada van presentar el Pacte per Ciutat Vella. Jo suposo que vostè està 

assabentat de que vam fer un manifest per 30 entitats de Ciutat Vella, amb les quals no 

estaven d’acord i amb les quals no s’ha comptat per a res amb aquest pacte. Si això vostè 

ho considera un diàleg, doncs bé, potser el concepte que té vostè de diàleg és diferent del 

nostre.  
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Determinació. També van ser les festes del Raval. Va haver-hi un pregó preciós aquí a la 

plaça. També la seva determinació de ser present com a regidor del barri. A mi, si no més, 

em va semblar una falta de respecte cap als seus companys fer-los passar per la pitada, per 

la xiulada que va haver-hi de tot el barri contra vostè i vostè suposo que estaria a casa o 

estaria no sé on, però ho van haver d’aguantar els seus companys. Em sembla que la 

determinació, sincerament, no la veig gaire.  

Després, bé, el diàleg i la determinació (La presidenta l’avisa que s’ha acabat el temps i que 

pot acabar la frase.) Només volia dir que el nostre diàleg, nosaltres volem continuar 

construint una alternativa real per la gent del barri i que el vostre diàleg és mentir, enganyar, 

no respondre i continuant, bé, d’estar alineats amb els hotelers, empresaris, etcètera.  

(Veus de fons.)  

La presidenta dona la paraula a Mikhail Bazayos, que no és present a la sala (el senyor 

Ibáñez demana la paraula) i explica al senyor Ibáñez que només es permet una intervenció 

del públic.  

La presidenta dona per acabada aquesta sessió ordinària del Consell plenari de 18 de juliol 

de 2024. (Aplaudiments.) 

 

 

 

La secretària del Consell 

 

 

 

 

Vist i plau 

La presidenta 
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